
 جزییات برنامه تامین برق تابستان ۱۴۰۳
 اعلام شد

وزارت نیرو اعلام کرد: تا آغاز فصل گرم ســال جــاری ۱۸۷۰ مگاوات از 
نیروگاه های صنایع وارد مدار خواهد شــد و همین موضوع به تأمین برق 
صنایع در فصل گرم ســال جاری کمک شــایانی خواهد کرد.در ســال 
گذشــته وزارت نیرو با اجرای ۱۰۰ اقــدام راهبردی در حــوزه تأمین و 
مدیریت مصرف برق فصل گرم سال توانست مجموع مصرف برق صنایع 
انرژی بر را به بیش از ۷۱۰۰ مگاوات بر ســاعت برساند که این رقم نسبت 
به سال ۱۴۰۰ افزایش ۲۰.۶ درصدی و نسبت به سال ۱۴۰۱ نیز افزایش 

۴.۷ درصدی داشت.
طبق گزارش وزارت نیرو، بر اســاس این آمار در فصل گرم ســال گذشته 
میزان انرژی تحویلی به صنایع فولاد، ســیمان، فلزات و سایر مشترکان 
انرژی بر به ترتیب ۲۲.۳، ۱۲.۹، ۲۳.۶ و ۱۸ درصد نســبت به سال ۱۴۰۰ 
افزایش داشت که این میزان افزایش نســبت به سال ۱۴۰۱ نیز به ترتیب 
به میزان ۲.۲، ۵.۶، ۸ و ۷.۸ درصد افزایش را نشــان می داد.در کل ســال 
۱۴۰۲ نیز نسبت به ســال ۱۴۰۰ میزان برق تحویلی به صنایع انرژی بر 
۱۳.۲ درصد افزایش یافت و از رقم ۶۸۸۵ مگاوات ســاعت در سال ۱۴۰۰ 
به ۷۷۹۶ مگاوات ســاعت در ســال ۱۴۰۲ رســید که در بین مشترکان 
صنعتی انرژی بر صنایع فلزی رشد ۱۹ درصدی، صنایع سیمانی رشد ۷.۳ 

درصدی و صنایع فولادی نیز رشد ۱۱ درصدی را تجربه کردند.
در حقیقت در سه سال گذشــته و به رغم گرمای بی سابقه، میزان انرژی 
تحویلی به صنایع روند صعودی خود را حفظ کــرد و از رقم ۱۱۰ میلیارد 
کیلووات ساعت در ســال ۱۴۰۱ و ۱۱۶ میلیارد کیلووات ساعت در سال 
۱۴۰۱ به ۱۲۰ میلیارد کیلووات ســاعت در سال ۱۴۰۲ رسید.این یعنی 
باوجود تاکید فراوان دولت ســیزدهم بر عدم اعمال خاموشــی در بخش 
خانگی در دو سال گذشــته، نه تنها این موضوع در میزان برق تحویلی به 
بخش های مولد و صنعتی کشور اثر منفی نداشت، بلکه به واسطه اجرای 
برنامه های مدیریت مصرف و اعطــای پاداش های جذاب صرفه جویی در 
بخش خانگی، در فصل گرم سال ۱۴۰۲ برای نخستین بار در کشور میزان 

برق تحویلی به بخش صنایع از بخش خانگی پیشی گرفت.
جالب اینکه در برخی مقاطع زمانی میزان برق تحویلی به صنایع در فصل 
گرم از میزان بــرق تحویلی به صنایع در فصل ســرد که عملًا محدودیتی 
برای تحویل برق این بخش وجود ندارد، پیشــی گرفت و در دیگر مقاطع 
نیز فاصله معنــا داری میان این دو بــازه زمانی وجود نداشــت.به عنوان 
نمونه در شهریورماه ۱۴۰۲ متوســط برق تحویلی به کل صنایع انرژی بر 
به رقم ۷۴۸۶ مگاوات ســاعت رســید و این در حالی بود که در بهمن ماه 
همین سال که امکان تحویل برق حداکثری وجود داشت، صنایع ۷۳۳۸ 
مگاوات ســاعت برق مصرف کردند.همچنین در خردادماه سال گذشته 
نیز ۸۰۴۷ مگاوات ساعت برق به صنایع انرژی بر تحویل داده شد و این در 
حالی بود که در اسفند ماه همین سال میزان برق مصرفی صنایع به ۷۷۰۱ 
مگاوات رسید.در مجموع مقایســه برق تحویل شده به صنایع انرژی بر در 
سه سال گذشــته و نیز ماه های مختلف سال گذشــته آنچنان که در این 
گزارش به آن اشاره شــد، حکایت از این دارد که در سال رشد تولید تمام 
توان صنعت برق به کار گرفته شــد تا با تحویل انرژی بیشــتر، شعار سال 
رنگ تحقق به خود بگیرد.هدف ارزشمندی که گزارش های منتشر شده 
پیرامون میزان تولید صنایع نیز آن را اثبات کرد و به عنوان نمونه بر اساس 
آمارهای انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران در ۵ ماه نخست سال ۱۴۰۲ 
حجم تولید آهن اســفنجی به ۱۵ میلیون و ۶۹۴ هزار تن، فولاد میانی به 
۱۳ میلیون و ۲۵ هزار تن و محصولات فولادی بــه ۹ میلیون و ۴۲۰ هزار 
تن رسید که طبق این آمار، تولید آهن اســفنجی در ۵ ماهه سال گذشته 
نسبت به مدت مشابه سال ۱۴۰۱ رشد ۷ درصدی و نسبت به ۵ ماهه سال 

۱۴۰۰ رشد ۲۷ درصدی داشت.

برق بازارطلاازامروزبازگشاییمیشود

تغییر مسیر قیمتی سکه و طلا 
خریدار  رئیــس اتحادیه طــلا و جواهر 
تهران ضمن اشــاره به برگشت روند قیمت 
طلا در بازارهای جهانی از مســیر کاهشی 
خــود و افزایــش ۵۹ دلاری اونس طلا طی 
یک هفته اخیــر، از تاثیرگذاری آن بر ایجاد 
نوسانات افزایشی و کاهشــی بسیار در بازار 
داخل خبر داده و در مجموع بازار، این هفته 

را افزایشی توصیف کرد.
نادر بذرافشــان، در رابطه بــا وضعیت یک 
هفته اخیــر بازار ســکه و طــلای داخلی، 
اظهار کرد: در هفته ای که گذشت نوسانات 
افزایشی  کاهشی بســیاری را در بازار شاهد 
بودیم اما در مجموع طی این هفته ۵۹ دلار 
افزایش بهای اونس جهانی طلا را داشــتیم 

که در حال حاضر به ۲۳۶۲ دلار رسید.
رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران ادامه داد: 
در بازار داخل نیز طی هفته ای که گذشت، 
بصورت مقطعــی قیمت ســکه و طلا بالا و 
پایین می شد و نوسانات مقطعی کاهشی و 
افزایشی داشــتیم اما در مجموع سکه و طلا 
از مسیری کاهشی که طی چند هفته اخیر، 
پیش گرفته بود، دور زد و در مسیر صعودی 

قدم گذاشت.

بهای سکه دوباره ۶۵٠ هزار تومانی 
افزایش یافت  

وی  در رابطــه با آخرین قیمت ســکه و طلا 
در بازار این هفته و تغییرات آن نســبت به 
ابتدای هفتــه، گفت: هر قطعه ســکه تمام 
طرح جدید بــا ۶۵۰ هزار تومــان افزایش 
نســبت به ابتدای هفته در آخرین معاملات 

روز گذشــته )پنجشــنبه( به ۴۱ میلیون و 
۵۰۰ هزار تومان رســید. ســکه تمام طرح 
قدیم نیــز در پایــان هفتــه ۳۸ میلیون و 
۲۰۰ هزار تومان قیمت داشــت که نسبت 
به ابتدای هفته ۶۰۰ هــزار تومان افزایش 
یافته اســت. در قطعات کوچکتر سکه نیز، 
نیم سکه با ۲۰۰ هزار تومان افزایش نسبت 
به ابتدای هفته بــه ۲۳ میلیون و ۸۰۰ هزار 
تومان و ربع ســکه با ۳۰۰ هزار تومان رشد 
بها به ۱۵ میلیون و ۲۰۰ هزار تومان رسید. 
ســکه های یک گرمی بانک مرکزی اما  در 

مجموع، بدون تغییر نسبت به ابتدای هفته 
هفت میلیون و ۲۰۰ هزار تومان دادوســتد 

شد.
بذرافشــان افزود:  هر گرم طــلای ۱۸ عیار 
نیز با ۸۵ هزار تومان افزایش قیمت نســبت 
به ابتــدای هفته، در آخریــن معاملات روز 
پنجشنبه، ســه میلیون و ۴۳۶ هزار تومان 
به ازای هر گرم، مبنــای معاملات طلا قرار 

گرفت.
این مقام صنفــی در رابطه با وضعیت حباب 
سکه نیز خاطر نشــان کرد: حباب سکه نیز 

در طول هفته دارای نوســان بــود اما بطور 
میانگین تغییری چندانی نسبت به ابتدای 

هفته نداشت.
 درحالیکه تا هشــت میلیــون و ۲۰۰ هزار 
تومان هــم رفــت و در مقطعی بــه هفت 
میلیون و ۸۰۰ هم رســید پیدا کــرد اما در 
حال حاضر هــر قطعه ســکه دارای هفت 

میلیون و ۹۰۰ هزار تومان حباب است.
رئیــس اتحادیه طــلا و جواهر تهــران در 
رابطه وضعیت خود بــازار و تعطیلی برخی 
واحدهای طلافروشی در اعتراض به اجرایی 

شــدن ثبت معاملات طلا در سامانه جامع 
تجارت، تصریح کرد: بازار تهران )بیشــتر( 
و معــدود واحدهــای ســطح شــهر نیمه 
تعطیل بود؛ اما طی ۱۰ روز گذشته جلسات 
متعددی میان هیات مدیره اتحادیه تهران، 
مشهد، شیراز یزد، اصفهان و تبریز در تهران 
با مسئولان ذیربط در رابطه با واکنش هایی 
که برخی همکاران ما در پــی لازم اجرایی 
شدن مجدد ســامانه جامع تجارت داشتند 
و اصطلاحاتی که صورت نگرفته بود، برگزار 

کردیم.
در  خوشــبختانه  افــزود:  بذرافشــان 
بخشــنامه ای کــه اخیــراً وزارت صمــت 
منتشــر کرد، به نگرانی واحدها توجه شده 
و اصلاحاتی نظیر اینکه عــلاوه بر معافیت 
مالیاتی تا ۱۵۰ گرم، بــرای هرگونه فروش 
طلا توســط واحدهای صنفی که در سامانه 
مؤدیــان نیز ثبت می شــود، معافیت کامل 
از هرگونــه مالیات عایدی ســرمایه نیز در 
نظر گرفته شده اســت؛ یا تاکید شده است 
که سرمایه اشــخاص نیاز به ابراز و اظهار در 
این سامانه ندارد. این موارد در این اصلاحیه 
دیده شــده اما همچنان درخواســت ها و 

ابهاماتی برای واحدها مطرح است.

بازار طلا از  امروز بازگشایی می شود
این مقام صنفی در پایــان تاکید کرد که از 
همکاران خــود  در بازار خواســته ایم که از  
امروز )شنبه(، واحدهای خود را بازگشایی 
کــرده و فعالیــت اقتصادی خود را از ســر 

بگیرند.

روایتیکماجرایعجیبدرتغییرفرمولتعییندستمزد

ح جنجال برانگیز دستمزد منتفی شد؟ چگونه طر
گزارشرئیسیازخدماتمعیشتیدولتبهسهدهکآخر:

 آب، بـرق، گاز و بیمه آب، بـرق، گاز و بیمه
 رایگان شد رایگان شد
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وش  شرکت نفت که مدعی افزایش تولید و فر

نفت است بدهی هایش را بدهد

اعلامجزییاتیکمصوبهمالیاتی
و و مسکن  همه دارندگان طلا، ارز، خودر

 مشمول مالیات شدند؟

 افت شدید ساخت وساز در دولت گذشته
 و انباشت تقاضای مسکن
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با»رمانتیسمعمادوطوبا«همراهمیشوید

یک کمدی رمانتیک خیال انگیز
محمد جلیلوند »عنصری به نام تخیل که نقش مهمی در شکل گیری صنعت سینما 
داشــته و آن را به یکی از ســودآورترین صنایع جهان تبدیل کرده، متاســفانه جایگاه 
چندانی در ســینمای ایران نداشــته و واقع گرایی آن هم به شــکل افراطی و سرشار از 

اغراق جای تخیل را پر کرده است. 

یادداشت

تورممستاجراندوبرابرتورمبخشمسکن

راه بازار اجاره از بازار مسکن جدا شد
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درگزارشیبررسیشد

وکار عضویت کامل فلسطین در سازمان ملل چگونه است؟ ساز

رئیسسازمانانرژیاتمیدرسیوسومینیادوارهشهدایفردودرقم:

 طرف های مقابل در برجام تنها نمایش لغو تحریم ها را داشتند
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رهبرمعظمانقلاب:
مرحله دوم انتخابات مجلس به اندازه مرحله 

اول اهمیت دارد
 رهبر انقلاب با تاکید بــر اینکه مرحله دوم انتخابات مجلس شــورای 
اســلامی به اندازه مرحله اول اهمیت دارد،اظهار داشتند: هرچقدر رأی 
بیشتر باشــد، مجلس قوی تر اســت و هرچقدر مجلس قوی تر باشد، 

امکان کار در کشور بیشتر خواهد بود.
 آیت الله خامنــه ای رهبر انقلاب در دقایق آغــاز رای گیری دومین دور 
انتخابات دوازدهمین دوره انتخابات مجلس شــورای اسلامی با حضور 
در محل صندوق سیار ۱۱۰ در حســینیه امام خمینی )ره( رای خود را 

به صندوق انداختند.
رهبر انقلاب در پاســخ به سوال خبرنگار رســانه ملی پس از شرکت در 
دور دوم انتخابات مجلس شورای اسلامی  با تاکید بر اینکه مرحله دوم 
انتخابات به انــدازه مرحله اول اهمیت دارد، اظهار داشــتند:  انتخابات 
فی نفسه کار اساسی و مهمی برای کشــور و برای مردم است انتخابات 
نشــانه حضور و اراده و تصمیم گیری مردم اســت بنابراین وظیفه ملی 
هر انســانی که مایل است کشور پیشرفت داشته باشــد و کار کنند و به 
مقاصد بزرگ نزدیک شود این است که در انتخابات شرکت کند مرحله 

اول و دوم هیچ فرقی با یکدیگر ندارد.
ایشــان تاکید کردند: در مرحلــه دوم ظرفیتِ تمام نشــده مرحله اول 
تکمیل می شــود. اگر در مرحله دوم شــرکت نکنیم،  کار مرحله اول را 
نیمه تمام رها کرده ایم. انشــالله مردم عزیز شــرکت کنند رای بدهند 
و مجلس را تکمیــل کنند.آیت الله خامنه ای اظهار داشــتند: هرچقدر 
رأی بیشتر باشد، مجلس قوی تر است و هرچقدر مجلس قوی تر باشد، 

امکان کار در کشور بیشتر خواهد بود.

مردم کشورمان با حضور در پای صندوق های رای در ۲۲ حوزه انتخابیه 
شامل تبریز، شبستان، میانه، پارس آباد، سمیرم، لنجان، کرج، تهران، 
ورامین، بیرجند، مشــهد، آبادان، رامهرمز، خدابنده، زنجان، شــیراز، 
مرودشــت، خرم آباد، قائمشــهر، ملایــر، کرمانشــاه و گنبدکاووس، 

سرنوشت ۴۵ کرسی باقی مانده قوه مقننه را تعیین می کنند.
بر اساس اعلام ستاد انتخابات کشــور، حدود ۱۱ هزار ۵۰۰ شعبه برای 
مرحله دوم در سراسر کشــور در نظر گرفته شده اســت و انتخابات در 
این مرحله در ۸ حوزه انتخابیه تبریز، تهران، آبادان، شیراز، کرمانشاه، 

خرم آباد، قائم شهر و ملایر به صورت تمام الکترونیکی برگزار می شود.
 

پسازثبترایدرصندوقالکترونیکآرا
 حسینی: دولت لایحه تشکیل وزارت بازرگانی

 را از مجلس جدید پیگیری می کند
 معاون پارلمانــی رئیس جمهور گفت: با پایان مهلت مســکوت ماندن 
لایحه تشــکیل وزارت بازرگانی، بــار دیگر این موضــوع را در مجلس 

دوازدهم پیگیری می کنیم.
 سید محمد حسینی روز جمعه ۲۱ اردیبهشت ماه پس از حضور در پای 
صندوق رای در گفت و گو با خبرنــگاران درباره اقدام دولت در پیگیری 
لایحه تشــکیل وزارت بازرگانی در مجلس دوازدهم گفت: نمایندگان 
مجلس یازدهم لایحه دو فوریتی تشکیل وزارت بازرگانی را برای ۶ ماه 
مسکوت گذاشتند که از آذرماه سال گذشــته آغاز و خردادماه امسال 
این ۶ ماه پایان می یابد.حســینی ادامه داد: با پایــان این ۶ ماه، دولت 
مجددا خواهان پیگیری این لایحه پیگیری می شــود که با نمایندگان 

مجلس دوازدهم این موضوع را دنبال می کنیم.

معاون پارلمانی رئیس جمهــور به تعامل دولت در آغــاز به کار خود با 
مجلس یازدهم اشــاره کرد و گفت: از ابتدای فعالیــت دولت ارتباط و 
تعامل ســازنده ای با مجلس یازدهم داشــتیم و نمایندگان هم در رای 
اعتماد به کابینه دولــت مردمی همراهی کردنــد و در طول این مدت 
تلاش کردیم به تذکرات و سوالات پاسخ دهیم و اگر جایی سوءتفاهمی 

وجود داشت آن ابهام را برطرف کردیم.
وی افزود: در مجموع همکاری خوبی بین دولت و مجلس یازدهم برقرار 
بوده اســت و امیدواریم در مجلس دوازدهم این همدلــی و هم افزایی 
و همکاری که مطالبه جدی رهبر انقلاب اســت افزایــش یابد. زیرا در 

فضای تنش نمی توان به خوبی به مردم خدمت کرد.
معاون پارلمانی رئیس جمهور اظهار امیدواری کرد که با توجه به تعامل 
و همکاری بین دولت و مجلس یازدهــم، نمایندگان دور جدید مجلس 
هم مانند دوره های قبلی با دولت همکاری، همدلی و هم افزایی داشته 

باشند.
رقابت ۹۰ نامزد در دور دوم انتخابات دوازدهمین دوره مجلس شورای 
اســلامی برای انتخاب ۴۵ نماینده راس ساعت ۸ صبح روز - جمعه ۲۱ 

اردیبهشت ماه - در ۱۵ استان آغاز شد.
امروز مردم کشــورمان با حضور در پای صندوق های رای در ۲۲ حوزه 
انتخابیه شامل تبریز، شبستان، میانه، پارس آباد، سمیرم، لنجان، کرج، 
تهران، ورامین، بیرجند، مشــهد، آبادان، رامهرمــز، خدابنده، زنجان، 
شیراز، مرودشت، خرم آباد، قائمشهر، ملایر، کرمانشاه و گنبدکاووس، 

سرنوشت ۴۵ کرسی باقیمانده قوه مقننه را تعیین می کنند.
بر اساس اعلام ستاد انتخابات کشــور، حدود ۱۱ هزار ۵۰۰ شعبه برای 
مرحله دوم در سراسر کشــور در نظر گرفته شده اســت و انتخابات در 
این مرحله در ۸ حوزه انتخابیه تبریز، تهران، آبادان، شیراز، کرمانشاه، 

خرم آباد، قائم شهر و ملایر به صورت تمام الکترونیکی برگزار می شود.
در حوزه انتخابیه تهران نیز طبق اعلام وزارت کشور تعداد رأی صحیح 
مأخوذه در مرحله اول یک میلیــون و ۵۶۹ هزار و ۸۵۷ رأی بود و از بین 
نامزدها ۱۴ نفر به طور مستقیم وارد مجلس شدند و ۳۲ نفر دیگر نیز به 
مرحله دوم انتخابات راه یافتند که امروز برای تصدی ۱۶ کرســی باقی 
مانده بهارســتان به رقابت می پردازند.طبق قانون کسانی می توانند در 
انتخابات یک حوزه انتخابیه در دور دوم شرکت کنند که در دور اول در 
همان حوزه انتخابیه رأی داده اند. همچنین افرادی که در دور اول رأی 
نداده اند می توانند در ایــن دوره رأی دهند.رأی دهندگان الزاما با پنج 
سند هویتی کارت ملی، شناســنامه، گذرنامه، گواهینامه و کارت پایان 

خدمت می توانند رای خود را به صندوق بیندازند.

تریبون

رئیس جمهور در تشریح اقدامات دولت برای بهبود 
معیشت مردم به ویژه حمایت از اقشــار کم درآمد، 
افزایش تا ســه برابری مســتمری ســه دهک اول، 
خدمات آب، برق، گاز و بیمه سلامت رایگان به افراد 
تحت پوشش نهادهای حمایتی، افزایش خروج افراد 
از پوشش نهادهای حمایتی در نتیجه سیاست های 
توانمندســازی، افزایــش ارزش یارانــه و کاهش 
تاثیرپذیری معیشــت مــردم از نوســانات ارزی در 
نتیجه توزیع کالابرگ را از جمله این اقدامات عنوان 

کرد.
 سید ابراهیم رئیســی در ادامه برنامه های دومین سفر 
دولت مردمی به اســتان قم، با حضور در دفتر آیت الله 
العظمی حســین نوری همدانی با ایــن مرجع معظم 

تقلید دیدار و گفت وگو کرد.
آیت الله العظمی نوری همدانــی در این دیدار با تبریک 
اعیــاد ولادت حضــرت معصومه )س( و فرارســیدن 

ولادت امام رضا )ع( با اشــاره بــه اهمیت و 
جایگاه مــردم در جامعه اســلامی، خدمت 
به مــردم و تلاش بــرای رفع مشــکلات و 
دغدغه ها و تامین مطالبات آنان را از بهترین 
و با ارزش تریــن کارها دانســت و بر اهمیت 
تلاش برای مهــار و کاهش تــورم و ارتقای 

شاخص های رفاه عمومی تاکید کرد.
ایشــان بر اهمیت همصدایی و همگامی مســئولان با 
مردم تاکید و آن را رمز پیشرفت کشور دانست و افزود: 
اگر مردم احساس کنند که مسئولان مثل آنها زندگی 
می کنند، مشکلات مسیر پیشــرفت کشور را راحت تر 

تحمل می کنند.
رئیس جمهور نیز در این دیــدار ضمن تبریک متقابل 
ولادت حضــرت معصومــه )س( و دهــه کرامــت و 
تبریک پیشــاپیش ولادت امام رضا )ع( بــا بیان اینکه 
حضرت عالــی چه قبل و چــه بعد از انقلاب اســلامی 

همــواره دغدغه مــردم و جامعه را داشــته 
و داریــد، تصریح کــرد: همه تــلاش بنده و 
دولت مردمی این اســت که با وجود موانع و 
مشکلات، شتاب روند رشد کشور را افزایش 
دهیم و بــه لطف خدا توانســته ایم علی رغم 
دشــمنی ها و فشــارهای بی نظیر در جهت 
بهبــود شــاخص های اقتصــادی، کاهش 
بیــکاری و احیای واحدهــای راکد گام هــای مثبتی 
برداریم.رئیــس جمهور در تشــریح اقدامــات دولت 
برای بهبود معیشــت مردم به ویژه حمایت از اقشار کم 
درآمد، افزایش تا سه برابری مستمری سه دهک اول، 
خدمات آب، برق، گاز و بیمه ســلامت رایگان به افراد 
تحت پوشــش نهادهای حمایتی، افزایش خروج افراد 
از پوشــش نهادهای حمایتی در نتیجه سیاست های 
توانمندســازی، افزایــش ارزش یارانــه و کاهــش 
تاثیرپذیری معیشــت مردم از نوسانات ارزی در نتیجه 

توزیع کالابرگ را از جمله این اقدامات عنوان کرد.
رئیســی همچنین بهبود حقوق کارگران، کارمندان 
و بازنشســتگان به نســبت افزایش تورم، اجرای طرح 
رتبه بنــدی معلمان، بهبود شــاخص های ســلامت 
در نتیجه توســعه و افزایش امکانــات و ظرفیت های 
بیمارستانی و تلاش برای رفع ریشه های تورم را از دیگر 
اقدامات مهم دولت در دو سال و نیم گذشته برشمرد و 
گفت: با این وجود دشمن نهایت تلاش خود را می کند 
تا با سیاه نمایی و شــائبه افکنی مردم را ناامید کند، اما 
دولت متقابلا در میدان اقدام و عمل برای ارتقای امید 

و اعتماد مردم تلاش می کند.
رئیس جمهور در پایان افزایش بیش از ۲ برابری تعداد 
شــرکت های دانش بنیان و رســیدن ارزش صادرات 
محصولات فناورانه به بیش از ۲ میلیارد دلار در ســال 
۱۴۰۲ را از مصادیق تلاش های دولت برای بهره گیری 

از همه ظرفیت ها در جهت پیشرفت کشور برشمرد.

دولت

خریدار  تشکیل دولت مستقل فلسطینی 
و فرایندهای نهــادی بین المللی آن تاکنون 
تحولات مختلفی را پشــت ســر گذاشته؛ از 
جمله اینکه مجمع عمومی ســازمان ملل به 
صورت دوفاکتو تشــکیل دولت فلسطین را 
تایید کرده اســت.مجمع عمومی ســازمان 
ملل روز جمعه پیش نویس قطعنامه عضویت 
کامل فلســطین در ســازمان ملل را به رأی 
می گذارد؛ قطعنامه ای که در صورت تصویب 
»حقوق و امتیازات« جدیدی به فلســطین 
اعطــا می کند و خواســتار بازنگــری و نظر 
مساعد شــورای امنیت نســبت به عضویت 
کامل فلســطین در ســازمان ملــل متحد 
می شــود.به گفته دیپلمات هــای اروپایی با 
توجه به حمایت گسترده ۱۹۳ عضو مجمع 
عمومی ســازمان ملــل از عضویــت کامل 
فلسطین در سازمان ملل پیش بینی می شود 

این قطعنامه با اکثریت آرا تصویب شود.
تصویب این قطعنامه به معنای به رســمیت 
شناختن کشور فلسطین خواهد بود؛ دولت 
آمریکا در ادامه حمایت هــای همه جانبه از 
رژیم صهیونیستی ۱۸ آوریل )۳۰ فروردین( 
این قطعنامه را در شــورای امنیت وتو کرد.
از دهه ۱۹۷۰ میلادی حق تعیین سرنوشت 
در زمره قواعد حقوق بشر درآمد و در قلمرو 
داخلی کشــورها نیز در ارزیابی مشروعیت 
حکومت ها بدان استناد می شود. حق تعیین 
سرنوشــت عبارت اســت از حق کلیه مردم 
برای تعیین آینده سیاســی خود و تعقیب 
توســعه اقتصادی، اجتماعــی و فرهنگی 
آزادانه. تعیین سرنوشت حقی است بنیادین 
که بدون آن ســایر حقوق نمی توانند به طور 
کامل محقق شــوند؛ تعیین سرنوشت فقط 
یک اصل نیســت، بلکــه مهمترین حق در 
حقوق بشر است و پیش شــرط برای اعمال 
همه حقوق و آزادی های فردی اســت.این 
حق در حقوق بین الملل، از جنبه های فردی 

و جمعی برخوردار اســت. به جنبه فردی در 
ماده ۲۵ میثاق بین المللــی حقوق مدنی و 
سیاسی اشاره شــد و مواد اول و ۵۵ منشور 
ملــل متحد نیــز جنبه جمعی ایــن حق را 
مورد تاکید قــرار داده انــد. بنابراین آنچه 
مردم فلســطین را از حق تعیین سرنوشت 

برخوردار کرده، ملت بودن آنان است.
مردم فلســطین هم تعلق خــود را به یک 
ملت واحد و مســتقل بــاور دارنــد و هم از 
ویژگی هــای عینی مشــترک مانند تاریخ 
مشــخص در ســرزمینی معین با فرهنگی 
متمایز، حداقل از زمــان تجزیه امپراتوری 
عثمانــی برخوردارند. تعلق فلســطینیان 
به یک ملت واحد در منشــور ملی فلسطین 
بــه صــورت هویــت فلســطینی و ملت 
عــرب فلســطین و اینکه آنها شــهروندان 
عربی هســتند انعکاس یافته اســت. تعلق 
داشــتن فلســطینیان به یک ملت مستقل 
و برخورداری از حق تعیین سرنوشــت در 
میثاق جامعه ملــل و قطعنامه های مجمع 

عمومی رسمیت یافته است.
در ۲۹ نوامبــر ۲۰۱۲ میــلادی مجمــع 
عمومی ســازمان ملل در قطعنامه ۱۹۶۷، 
بــا ۱۳۸ رأی موافــق و ۹ رأی مخالــف 
فلســطین را به صورت دوفاکتــو به منزله 
کشور به رسمیت شــناخت و موقعیت آن را 
از نهاد ناظر غیرعضو به دولت ناظر غیرعضو 
تغییــر داد. حال آنکه هنوز ســرزمین های 
فلسطینی در اشــغال نظامی قرار داشتند. 
در نهایــت مجمع عمومی در ۱۸ دســامبر 
۲۰۱۴ میــلادی با تصویــب قطعنامه ای با 
۱۸۰ رأی موافق حق تشکیل کشور مستقل 
فلسطینی را به رسمیت شــناخت و از همه 
کشورها خواســت به کمک های خود برای 
عملی شدن سریع تر حق تعیین سرنوشت 
این مردم ادامه دهند. در قطعنامه ای دیگر 
نیز در ۱۹ دســامبر همان سال بر حاکمیت 

دائمی مردم فلســطین بر سرزمین اشغالی 
فلســطین از جمله بیت المقدس شــرقی 

مجدداً تاکید نمود.

سابقه پذیرش حق تعیین سرنوشت 
فلسطین توسط رژیم صهیونیستی

عــلاوه بــر رویه هــای بین المللــی، رژیم 
صهیونیســتی نیز بارها در موافقت نامه ها 
درباره کرانــه باختــری و نوار غــزه، حق 
مشروع ملت فلسطین در تعیین سرنوشت 
را پذیرفته است. در ســال ۱۹۹۳ پس از به 
رسمیت شناخته شدن رژیم صهیونیستی 
توســط یاســر عرفات، نخســت وزیر این 
رژیم نیز ســاف را به عنــوان نماینده مردم 
فلسطین به رسمیت شــناخت. این موضع 
تل آویو در ســال های بعد نیز تکرار شد. در 
ســپتامبر ۱۹۹۳ به موجب اعلامیه اصول 
مربوط به ترتیبات دولت خودگردان موقت، 
ایــن موجودیت به منزله شــورای منتخب 
مردم فلســطین برای یــک دوره گذار پنج 
ساله در نوار غزه و کرانه باختری ایجاد شد. 
افزایش صلاحیت های دولــت خودگردان 
در موافقت نامه هــای بعدی صلــح، مانند 
موافقت نامــه وای ریور در ســال ۱۹۹۸ و 
یادداشــت تفاهم شرم الشــیخ در ســال 
۱۹۹۹ شخصیت حقوقی بین المللی دولت 

خودگردان را به همراه آورد. تحولات بعدی 
در فلســطین به ویژه مقاومت مردم در برابر 
تهاجم رژیم صهیونیســتی به نــوار غزه نیز 

موید همین موضوع بود.

فرایند پذیرش عضویت 
در سازمان ملل

پذیرش در ســازمان ملل متحد بــا توصیه 
شــورای امنیت به مجمع عمومی و تصویب 
توســط مجمع عمومی صــورت می گیرد. 
برای بررســی عضویت اعضای جدید، روش 
رأی گیری در شــورا به صورت اکثریت کیفی 
است که این روش باعث شده است تا اعضای 
دائم عملًا از حق وتو برخوردار باشند. بررسی 
ســابقه اعضای دائم شــورا نشــان می دهد 
که اتحــاد جماهیر شــوروی ۴۷ بــار برای 
جلوگیری از عضویت ۱۶ کشــور، متوســل 
به حق وتو شد. بر این اســاس، در سال های 
۱۹۵۱ تــا ۱۹۵۴ ســازمان ملل بــا یک بن 
بســت مواجه بود. این موضوع در دو نوبت از 
ســوی مجمع عمومی در دیوان بین المللی 
دادگســتری مطــرح شــد. در دومین نظر 
مشــورتی در مارس ۱۹۵۰ آمده اســت که 
مجمع عمومی نمی تواند دولتی را به عضویت 
بپذیرد مگر اینکه شورای امنیت درخواست 

عضویت آن دولت را پذیرفته باشد.

حمایت از رژیم صهیونیستی؛ 
اصلی ترین منفعت آمریکا

در این بیــن اصلی ترین منفعت سیاســت 
خارجــی آمریــکا در دوره کنونی، حمایت 
همه جانبه از رژیم اشــغالگر و بی توجهی به 
خواسته های فلسطینیان است. بعد از وتوی 
قطعنامه عضویــت فلســطین، رابرت وود 
معاون نماینده دائم آمریکا در سازمان ملل 
گفت: »ایالات متحده همچنان از راه حل دو 
دولتی به شــدت حمایت می کند. این رأی 

مخالفت با حق تشــکیل کشور فلسطین را 
نشــان نمی دهد، بلکه اذعانی است به اینکه 
این امر تنها از طریق مذاکرات مستقیم بین 
طرفین حاصل خواهد شــد.« معنای دیگر 
این گذاره این اســت که فلســطینیان چه 
برای تشــکیل دولت و چه برای عضویت در 
سازمان ملل باید شروط واشنگتن و تل آویو 
را بپذیرند. اگر بپذیریم که راه حل دو دولتی 
در سال ۱۹۷۴ توسط سازمان ملل ارائه شد 
و دولت های مختلف آمریــکا نیز در مقاطع 
گوناگون آن را پذیرفته اند، اقدام آمریکا در 
وتوی عضویت کامل فلســطین چیزی جز 
یک اقدام سیاســی از جایگاه قدرت بزرگ 
نیســت که هدف آن پذیرش شروطی است 

که آمریکا در معامله قرن مطرح کرد اعم از:
حاکمیــت اســرائیل در ۳۰ درصــد کرانه 

باختری از جمله رود اردن
خلع سلاح نوار غزه

الــزام فلســطینیان بــه شناســایی رژیم 
صهیونیستی به عنوان دولت یهود

شهرک های صهیونیستی جزو خاک رژیم 
اشغالگر محسوب می شوند

کنتــرل امنیتی بخــش اعظمــی از کرانه 
باختری و گذرگاه ها توســط نیروهای رژیم 

صهیونیستی
فلسطینیان حق داشتن ارتش را ندارند

لغو تمام محدودیت های صهیونیســتی در 
آینده و...

فرایند تشــکیل دولت مســتقل فلسطین 
تاکنــون تحولات مختلفی را پشــت ســر 
گذاشــته؛ از جمله اینکه مجمــع عمومی 
ســازمان ملل به صورت دوفاکتو تشــکیل 
دولت فلسطین را تأیید کرده است. اولویت 
شورای امنیت و لزوم گذر از فرایند تصویب 
این شــورا، به ســدی محکم برای عضویت 
کامل دولت فلســطینی در ســازمان ملل 

تبدیل شده است. 

گزارش رئیسی از خدمات معیشتی دولت به سه دهک آخر: آب، برق، گاز و بیمه رایگان شد

خریدار  رئیس سازمان انرژی اتمی گفت 
که شــهدا نگین افتخار این ملت هستند و 
امروز از تمامی دســت اندرکاران برگزاری 
این مراســم قدردانی می کنم و خوشحال از 

اینکه در این یادآوره حضور دارم.
محمد اسلامی اظهار کرد: در این سال های 
بعد از پیروزی انقلاب اســلامی به پشتوانه 
این ملت اتفاقات بزرگی رخ داده و کشــور 
در مسیر پیشــرفت قرار دارد اما دشمنان ما 
این ظرفیت و اقدامات انجام گرفته در حوزه 
علوم و فنون که بیشتر آنها در مرز دانش قرار 
دارند را بر نمی تابند. در بخش های گوناگون 
دفاعی، هســته ای و علمی کشور ما مستقل 
و سرآمد است و دشــمنان ما نمی خواهند 
جمهوری اســلامی ایران با اقتدار  مســیر 

تعالی را طی کند.
 رئیس ســازمان انــرژی اتمــی گفت که 
مجتمع غنی ســازی شــهید علیمحمدی 
)فردو( در حوزه علوم و فنون هسته ای یکی 
از مهمترین ظرفیت های هســته ای کشور 
بوده که هم اکنــون به خار چشــمی برای 
دشمنان انقلاب اسلامی تبدیل شده است. 
این اتفاق در حالی اســت کــه علوم و فنون 
هسته ای در انحصار کشــورهای قدرتمند 
گرفته و به واســطه ورود قدرتمند ایران به 
این عرصــه، تحریم هایی را بــه بهانه های 
مختلف اعمــال کردند. آنان شــرکت ها و 
افرادی را تحریــم کردند که ایــن افراد در 
حوزه علوم و فنون کشــور گام برداشته و با 
این کارشــان می خواستند جلوی پیشرفت 

ایران را بگیرند.
وی ادامــه داد: دشــمنان مــا می داننــد 
فناوری هــای نوین و به خصــوص فناوری 
هسته ای قدرت ســاز است به دنبال متوقف 
کردن مسیر پیشرفت ایران هستند. همان 

طور که مقام معظم رهبــری تاکید کردند، 
فناوری هســته ای برای کشــور آبرو بوده و 
بر همین اســاس دانشــمندان هسته ای ما 
به شکل درون زا و عاشــقانه و متعهدانه در 
این مسیر گام برداشــته اند. به همین خاطر 
امروز خروجی فناوری ها و دســتاوردهای 
هســته ای ایران با همه خرابکاری ها، ترور، 
تهدید و تحریم ها در تراز جهانی قرار داشته 
و با نمونه های مشابه در سراسر دنیا برابری 

می کند.
اســلامی تصریح کرد: در این یــادآوره جا 
دارد یادی از شهدای هســته ای کشورمان 
داشته باشــیم که راه آنها با تهدیدات و مانع 
تراشــی های مختلف توســط دانشمندان 
کشــورمان، مومنانه و قوی تر از گذشــته 

دنبال شد. راهی که شگفتی آفرینی داشته 
و نشــان داده که بدون توقف و با سرعت بالا 

در این مسیر در حال حرکت هستند.
وی گفــت در موضــوع برجــام طرف های 
مقابل جمهوری اسلامی ایران تنها نمایش 
لغو تحریم ها را داشــتند و بــه هیچ عنوان 
به وظایف خودشــان در ایــن زمینه عمل 
نکردنــد. با این حــال خوشــبختانه امروز 
ظرفیت هســته ای ایران اســلامی شکوفا 
شده و در حال پیشــرفت بوده و ما قوی تر از 
گذشته ظرفیت های خودمان را بالا خواهیم 
برد. یکی از این موارد به موضوع گســترش 
ظرفیت رادیوداروها در کشــور بر می گردد 
که در این زمینه پیشــرفت چشــمگیری 
داشــته ایم. حوزه ای که اگر به خودکفایی 

در چرخه ســوخت نمی رســیدیم امکان 
تولید این رادیوداروها را بــرای بیماران به 
خصوص بیماران سرطانی کشور نداشتیم. 
این در حالی اســت که طرف های مقابل ما 
تنها مجموعه ای که در کشور ایران در حال 
ســاخت این رادیوداروها اســت را تحریم 
کردند.اســلامی اضافه کرد: سازمان انرژی 
اتمی امروز در حوزه تولید رادیوداروها جزو 
کشورهای برتر دنیا به حساب آمده و سالانه 
بیش از یــک میلیون نفــر از محصولات آن 
استفاده می کنند. همچنین در بخش تولید 
ابزارهای دقیق هســته ای، به مدد و کمک 
صنایع بزرگ کشــور از جمله پتروشیمی، 
فولاد، چــوب، کاغــذ و نفت آمده اســت. 
سازمان انرژی اتمی با رسیدن به خودکفایی 

در این ابزارها و تولید سامانه های مورد نیاز 
صنایع مختلف کشــور آنها را با هزینه هایی 
به مراتب کمتــر در اختیــار صنایع بزرگ 

کشور قرار داده است.
از  دیگــر  یکــی  کــرد:  اظهــار  وی 
افتخارآفرینی هــای دیگر ایــران در حوزه 
هســته ای بــه موضــوع آب ســنگین بر 
می گردد. جمهوری اســلامی در حوزه آب 
ســنگین و مشــتقات آن در حال حاضر در 
دنیا جزو بهترین ها به شمار می آید. در حال 
حاضر ما توانســته ایم بابت بهره بردن از آب 
سنگین و مشــتقات آن در بخش تحقیق و 
توسعه در حوزه های دارویی و دیگر صنایع 
ظرفیت های مناســبی را ایجــاد کنیم. آب 
ســنگین و مشــتقات آن امــروز در تولید 
داروهای نســل جدید نقش موثری دارند و 
یکی از محصولات ما در این بخش ســاخت 
کیت غربالگری نــوزدان بوده کــه امروزه 

کاربرد بسیار مهمی در بخش پزشکی دارد.
معاون رئیس جمهور تاکیــد کرد که امروز 
به برکــت خون شــهدا و حمایت های مقام 
معظم رهبری شاهد این هستیم که کیفیت 
آب ســنگین جمهوری اســلامی ایران در 
صدر آب ســنگین های تولیــدی دنیا قرار 
داشته و کشــورهای محدودی هستند که 
امکان تولید آن را دارند. فناوری هســته ای 
یک فناوری ثروت ساز اســت که می تواند 
در خدمت انسان ها در سراســر دنیا باشد و 
کشورهای مختلف می توانند از این فناوری 
به بهترین شــکل بهره ببرنــد.وی در پایان 
گفت که در جریان این ســفر تمامی موارد 
مربوط به شهرستان فردو طبقه بندی و در 
اختیار مسؤولان مربوطه قرار گرفت و قطعا 
به شکل جدی از ســوی دولت و مسؤولان 

پیگیری و دنبال خواهند شد.
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معاونصندوقتوسعهملی:
وش  شرکت نفت که مدعی افزایش تولید و فر

نفت است بدهی هایش را بدهد
معاون سرمایه گذاری و تأمین مالی صندوق توسعه ملی گفت: شرکت 
ملی نفت مدعی افزایــش تولید و  صادرات نفت اســت امــا مطالبات 

صندوق توسعه ملی را پرداخت نمی کند. 
رضا محمدی معاون سرمایه گذاری و تأمین مالی صندوق توسعه ملی 
در حاشیه در بیست و هشتمین نمایشگاه بین المللی نفت، گاز، پالایش 
و پتروشیمی تاکید کرد: شــرکت ملی نفت از یک طرف مدعی افزایش 
تولید و صادرات نفت است و از  طرف دیگر اقساط معوقه صندوق توسعه 

ملی را پرداخت نمی کند. 
وی افزود: این مطلب از آنجایی حائز اهمیت اســت که افزایش صادرات 
نفت بنا بــر گفته مســؤولان  وزارت نفت قطعاً افزایــش درآمد را برای 
وزارت نفت به همراه خواهد داشت و منطقی و درست آن است که ابتدا 

 بدهی های شرکت نفت و اقساط معوقه به صندوق را پرداخت کند.
معاون ســرمایه گذاری و تأمین مالی صندوق توســعه ملی بیان کرد: 
شرکت نفت در حالی مخالف  ســرمایه گذاری صندوق توسعه ملی در 
صنایع بالا دستی نفت اســت و بر این ادعا هستند که شرکت ملی  نفت 
به تنهایی و بدون هیچ ســرمایه ای و به اتکا به توان خود ســرمایه مورد 
نیاز صنایع بالا دستی را  تامین کرده؛ این در حالی است که این شرکت 
بدهکار صندوق توسعه ملی است و اقســاط معوق صندوق را  پرداخت 

نمی کنند. 
بر اساس اعلام صندوق توســعه ملی، »پیشتر محســن خجسته مهر 
مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران با تأکید بر اینکه بخش  بالادســتی 
صنعت نفت وظیفه ثروت آفرینی و درآمدزایی دارد، گفته بود: پارسال 
از محل صادرات نفــت و  میعانات گازی ۳۵ میلیــارد دلار درآمد ارزی 
داشــتیم و تولید نفت در ایران نســبت به ابتدای دولت  ســیزدهم ۷۰ 

درصد افزایش داشته است.« 
 

 واکنش وزیر کار به اعتراضات درباره 
دستمزد کارگری

وزیر کار گفت: کسانی که نسبت به دســتمزد اعتراض دارند به مراجع 
رسیدگی اعتراض خود را اعلام کنند و در صورتی که به وزارت کار ابلاغ 
شود، روی چشــم خود می گذاریم.صولت مرتضوی وزیر تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی درباره اعتراضات به میزان حقوق تعیین شده، اظهار کرد: 

هر کسی حق اعتراض دارد اما این اعتراض مرجع رسیدگی دارد.
وی در مصاحبه رادیویی گفت: مراجع مرتب رســیدگی می کنند و اگر 
اعتــراض وارد بود، بــه وزارت کار ابلاغ می کنند و ما روی چشــم خود 

می گذاریم.

رییسسازمانبرنامهوبودجه:
وژه های عمرانی   ۲۵۴ همت اوراق مشارکت به  پر

تخصیص یافت
رییس ســازمان برنامه و بودجه در جمع مدیران اســتانی ســازمان از 
تخصیص کامل منابع حاصل از انتشــار ۲۵۴ هزار میلیارد تومان اوراق 

مشارکت به تکمیل پروژه های عمرانی خبر داد.

داوود منظور رئیس ســازمان برنامه و بودجه کشور در همایش رؤسای 
ســازمان مدیریت و برنامه ریزی استان ها و ســازمان های تابعه، اظهار 
کرد: لازم اســت برُش اســتانی برنامه جهش تولید با مشارکت مردم، 
توســط ســازمان های مدیریت و برنامه ریزی اســتان ها با مشارکت 
سایر دستگاه های اســتانی، تهیه و تنظیم شــود تا هر یک از استان ها 

مسئولیت و سهم خود را در این برنامه ایفا کنند.
وی گفت: پیام دولت سیزدهم، امیدآفرینی برای مردم است و عملکرد 
کارگزاران نظام باید به گونه ای باشــد که مردم احســاس کنند دولت 
مســائل آنها را متوجه می شود و با داشــتن برنامه مشخص، مشکلات 

مردم را حل می کند.
منظور با بیان اینکه مهم ترین مساله مردم، توســعه و پیشرفت کشور 
اســت، گفت: ســازمان برنامه و بودجه کشــور و زیرمجموعه استانی، 
راهبران پیشرفت کشــور هســتند و باید عملکرد ما، این احساس را به 

جامعه بدهد که با تمام توان به مأموریت هایمان عمل می کنیم.
معاون رئیس جمهور در ادامه گفت: برای تحقق شــعار امســال و عمل 
به فرامین مقام معظم رهبری، برنامه عملیاتی تحقق شــعار ســال در 
روزهای آغازین ســال، از طرف ســازمان برنامه و بودجه کشور، تهیه و 
ارائه شد. در این برنامه عملیاتی، برای همه موضوع های مرتبط با تولید 
در سطوح ملی و اســتانی، تدابیر مهمی اندیشیده شد. در برش استانی 
این برنامه، ســهم و نقش هر یک از اســتان ها در جهش تولید معلوم و 

ابلاغ می شود.
رئیس سازمان برنامه و بودجه کشــور با تأکید بر لزوم پیگیری رؤسای 
سازمان های مدیریت و برنامه ریزی اســتان ها به عنوان دبیرخانه ستاد 
درآمد در اســتان ها برای تحقق منابع بودجه امســال، گفت: در کنار 
تحقق تمام منابع بودجه، موضوع مولدســازی دارایی ها و اموال دولت، 

باید به صورت ویژه در دستور کار استان ها قرار بگیرد.

تخصیص منابع حاصل از انتشار 2۵4 همت اوراق مشارکت
 به تکمیل پروژه های عمرانی

منظور گفت: تکمیل طرح های نیمه تمــام از اولویت های دولت بوده و 
لازم است اســتان ها ضمن نظارت دقیق بر اجرای طرح های استانی و 
ملی، در تقویت انضباط مالی کوشش بیشتری داشته باشند. در بودجه 
سال جاری انتشار ۲۵۴ همت اوراق مالی پیش بینی شده است که منابع 
حاصل از انتشــار این اوراق عیناً صرف تکمیل طرح های تملک دارایی 

ثابت خواهد شد.
وی با بیان اینکه اعتبارات محرومیت زدایی در بودجه امســال تقویت 
شده است، گفت: به اعتبارات استانی نیز رشد مناسبی داده شده است تا 

حرکت به سمت عدالت بین استانی، سرعت بیشتری بگیرد.
معاون رئیس جمهور در ادامه خواســتار تقویت ارتباطــات و افزایش 
تعامل سازمان های مدیریت و برنامه ریزی استان ها با بخش خصوصی، 
اصناف، اتحادیه ها و ســرمایه گذاران شــد و گفت: توســعه استان ها و 

جهش تولید، می طلبد که مسائل بخش خصوصی را حل کنید.
منظور در ادامه بر لزوم بازنگری در برنامه های توســعه استان ها تأکید 
کرد و گفت: در هر استان، لازم است که نقشــه توسعه شهرستان ها بر 
اساس برنامه هفتم پیشرفت به روزرســانی شود تا شاخص های توسعه 
در سطح شهرستان ها با سرعت ارتقا یابد.معاون رئیس جمهور خواستار 
تبیین و تشــریح اقدامات و فعالیت های دولت از طریق رســانه ها شد و 
گفت: با توجه به تدوین جدول زمان بندی افتتــاح طرح های عمرانی، 
پوشش خبری و تصویری مناســبی به برنامه های افتتاحیه داده شود تا 

جامعه از دستاوردهای دولت آگاه شود.

بازار

مریم فکــری  ماجــرای جنجال برانگیز 
واگذاری تعیین دســتمزد بــه مجلس در 
کمتر ۲ ماه مهر ســکوت بــر روی آن خورد 
و وزارت کار از موضع خود عقب نشینی کرد.

 آخر اســفندماه و در زمانی که شورای عالی 
کار در کش و قوس های پیچیده تعیین رقم 
دستمزد برای ســال ۱۴۰۳ بود، وزیر کار از 
احتمال ارســال لایحه ای بــا مجلس پرده 
برداشت که شکل تعیین دســتمزد تغییر 

کند.
ایــن اظهــارات در حالی مطرح شــد که 
نماینــدگان کارگری بــا شــدت از ارقام 
پیشنهادی دستمزد ۱۴۰۳ گله مند بودند 
و به نوعی، این اظهارات وزیر در آن شرایط، 
برای کارگران خوشــایند نیامد. حتی گاها 
در میان محافل کارگــری، از واژه ای تحت 
این عنوان که نوع بیان وزیر شبیه به تهدید 

بود، مطرح می شد.
بر همین اساس، ۲۸ اسفند ۱۴۰۲ وزیر کار 
خبر داد که نحوه تعییــن حداقل حقوق از 

سال جدید عوض می شود.
صولت مرتضوی عنوان کــرد: به این نتیجه 
رسیدیم که با ارســال لایحه ای به مجلس، 
نحوه تعیین حداقل حقوق کارگران را عوض 
کنیم. بهترین مرجع بــرای تصمیم گیری 

حقوق کارگران مجلس است.
وی عنــوان کــرد: مجلس بــا گرفتن نظر 
نماینــدگان کارگــری و کارفرمایــی و 
وزارت کار در مــورد حقــوق کارگــران 
تصمیم می گیــرد و آن را در لایحۀ بودجه 

می گنجاند.
در همیــن حال، حســین علی رعیتی فرد، 
معــاون روابــط کار وزارت کار در توجیــه 
اظهارات وزیر، با اشــاره بــه اتهامات واهی 
واردشده به شــورای عالی کار در سال های 
اخیر، گفــت: از ایــن جهت دولــت قصد 
دارد در قالب یک لایحــه از ظرفیت  وجود 
نمایندگانی از آحــاد و اقشــار مختلف در 
مجلس بــرای تعیین دســتمزد کارگران 
اســتفاده کند.وی اظهار کرد: امیدواریم با 
لایحه پیشــنهادی دولت هر ساله همزمان 
بــا تصویب قانــون بودجــه با جلــب نظر 
کارگران و کارفرمایان بــه تصمیم جامعی 
در کمیســیون های تخصصی برای تعیین 
دستمزد کارگران کشــور برسیم.وی تاکید 
کرد: دولت وکیل مدافع کارگران اســت و 
امیدواریم با اصلاح این مواد دغدغه جامعه 
کارگری کمتر شــود و به تصمیمات بهتری 

برسیم.

می خواهند توپ را به زمین قوای 
دیگری بیاندازند

امــا این تصمیــم بــا واکنش تنــد برخی 
نمایندگان مواجه شد. علی بابایی کارنامی، 
رییــس فراکســیون کارگــری مجلس با 
تاکید بر این کــه ارائه لایحه پیشــنهادی 
اصــلاح مــواد ۴۱ و ۱۶۷ قانــون کار برای 

تعییــن مزد کارگــران به دولت بــه منزله 
پاک کردن صورت مســاله اســت و راه به 
جایی نخواهد برد، گفــت: با ارائه این لایحه 
مشکل دســتمزد کارگران حل نمی شود؛ 
می خواهند توپ را به زمیــن قوای دیگری 
بیندازند و مجلــس را با جامعــه کارگری 

درگیر کنند.
وی افزود: نمی توان در جایی مانند مجلس 
به صورت یــک طرفه در مــورد تعیین مزد 
کارگران تصمیــم گرفــت، تعیین حقوق 
کارمندان بــا کارگران متفاوت اســت. در 
واقع کارگــر در محیطــی کار می کند که 
پارامترهای مــزدی در آنجا جایگاهی ندارد 
و متغیرهای خاص خود را دارد و قانون گذار 
در قالب ماده ۴۱ قانون کار، مزد را به توافق 
کارگر با کارفرما در قالب شــورای عالی کار 

واگذار کرده است.
بابایی درباره اظهارات معاون وزیر کار مبنی 
بر اینکه لایحه پیشــنهادی اصلاح مواد ۴۱ 
و ۱۶۷ قانون کار بــرای تعیین مزد کارگران 
به زودی به دولت ارائه می شود، تاکید کرد: 
این موضوع مبنای قانونــی ندارد و مجلس 
هم در این رابطه واکنش نشــان خواهد داد، 
زیرا ما جزو کشورهایی هستیم که به مقاوله 
نامه های بین المللی پیوستیم و تعیین مزد 

باید با توافق کارگران باشد.
رحمت الله نوروزی، نایب رییس فراکسیون 
کارگری مجلس نیز گفت: همواره شــورای 
عالــی کار در این زمینــه نقش آفرین بوده 
اســت اما اکنون در این قضیه تلاش شــده 
اســت تا توپ را در زمین مجلــس اندازند. 
اینکه از مسوولیت خود شــانه خالی کنیم، 
کار خوبی نیست. هر ســال رهبر انقلاب در 
اردیبهشــت ماه بر امرار معــاش کارگران 
به عنوان حداقلی ترین اقــدام تاکید دارند. 
وزارت کار متولــی ایــن امر اســت و باید 
پاسخگو باشد که برای این اقدامات حداقلی 

چکار کرده است؟
وی متذکر شــد: برای قشــری کــه هم در 
جنگ، هــم در انقلاب، هم در ســازندگی 
و هم در شــرایط تحریم هــای ظالمانه پای 
انقلاب ایســتاده اند و برای قشــر کارگری 
که با جان و دل خالصانــه مجاهدانه کرده و 
زحمت کشیده اند باید این اقدامات حداقلی 
را فراهــم کنیم. تعیین مــزد کارگران قرار 
سه جانبه میان کارگر، کارفرما و دولت است. 
این امر را باید وزیر تدبیــر کند. کارگران ما 
قشر زحمت کشی هســتند. آقای مرتضوی 
نیز به عنــوان وزیــر کار و متولــی این امر 
باید این کار را دنبال کننــد. پس از انقلاب 
همیشه دولت ها در ماجرای تعیین حداقل 
مزد کارگــران نقش آفریــن بوده اند و وزیر 
کار با تعامل بــا نماینــدگان کارگری این 
امر را اجرایــی کرده اند. بنابراین ســپردن 
مســئولیت تعیین حداقل مــزد کارگران 
از شــورای عالی کار به مجلس، شانه خالی 
کــردن وزیر کار از مســئولیتی اســت که 

برعهده خودش است.

اصرار وزیر بر تغییر نحوه تعیین دستمزد
با این وجود، وزیر کار آخــر فروردین ماه در 
پاســخ به ســوالی پیرامون وضعیت لایحه 
واگذاری تعییــن نرخ دســتمزد کارگران 
به مجلس گفــت؛ لایحه واگــذاری تعیین 
دستمزد در حوزه کارشناسی وزارتخانه در 
حال بررســی اســت، در بخش کارشناسی 
وزارتخانه است که بعد باید به دولت ارسال 
شود و در صورت تصویب در هیات دولت به 

مجلس ارسال خواهد شد.
مرتضــوی همچنین دهم اردیبهشــت در 
مورد لایحه اصــلاح قانــون کار بیان کرد: 
چون در حال حاضر یک تشــکل از کارگران 
در شــورای عالی کار حضور دارنــد، با ارائه 
لایحه اصلاح موادی از قانــون کار باید از دو 

تشکل قانونی دیگر هم در شورای عالی کار 
حضور داشته باشند.وی تاکید کرد: وظیفه 
شــورای عالی کار فقط تعیین حداقل مزد 
نیست وظایف دیگری هم دارد لذا پیشنهاد 
دادیم که حداقل مزد کارگران با مشــورت 
شرکای اجتماعی در مجلس که متشکل از 
نمایندگان آحاد جامعه هســتند، در لایحه 
بودجه و همزمان با حقوق کارمندان دولت 

تعیین شود.

دولت مستاصل شده است
در این میان اما برخی کارشناســان با وجود 
این فشــارها، بعید می دانســتند که نحوه 
تعیین حقوق کارگــران تغییر کند.حمید 
حاج اســماعیلی، کارشــناس بازار کار در 
گفت وگو با خبرگــزاری خبرآنلاین گفت: 
دولت مستاصل شده است و رفتار نادرستی 
که دولت در سال ۱۴۰۱ در تعیین دستمزد 
برای کارگران انجام داد، در سال ۱۴۰۲ نیز 

تکرار کرد.
وی افــزود: دولت برای فــرار، این اظهارات 
را بیــان می کند که دســتمزد را به مجلس 
واگذار کنیم؛ به طوری که در ســال جدید با 
لایحه ای که ادعا می کند به مجلس خواهد 
فرستاد، دستمزد را پیشنهاد می دهد که در 

مجلس تعیین شود.
این کارشــناس بــازار کار تصریح می کند: 
واقعیت این اســت که قانون در حال حاضر 
این اختیار را به شورای عالی کار داده است 
و تا زمانی کــه قانون تغییــر نکند، چنین 

امکانی وجود ندارد.
حاج اســماعیلی عنوان می کنــد: من بعید 
می دانم کــه مجلس چنیــن کاری را قبول 
کند؛ با وجــود این که فرقــی نمی کند و در 
مجلس هم اگــر بخواهد دســتمزد تعیین 
شــود، حتما باید ســازوکاری برای حضور 

نمایندگان کارگری در قانون دیده شود.

وی متذکر می شــود: اساس و اســتاندارد 
تعیین دســتمزد در دنیا این است که خود 
کارگــران بــرای آن چانه زنــی می کنند و 
بخشــی از میز مذاکــره در چانه زنی های 

دستمزد هستند.
این کارشــناس بازار کار یادآور می شــود: 
این که وزیر کار بیان کرد تعیین دستمزد را 
باید به مجلس واگذار کنیم، نشانه استیصال 
وزیر کار اســت و او درمانده شــده است. اما 
نشــانه قوت گروه کارگری است که حاضر 
نشده از دستورات و سلیقه ها و آمار و ارقامی 
که ارائه می دهد، تبعیــت کند. دولت برای 

فرار از معرکه، این بحث ها را مطرح می کند.

وزارت کار عقب نشینی کرد
در این کش و قوس های خبری اما در هفته 
جاری در مقابــل همه انتقادهــا و گلایه ها 
نســبت به تغییر روس تعیین دستمزد، در 
نهایت دولــت از موضع خود عقب نشــینی 
کرد. بر همین اســاس ســخنگوی دولت 
۱۸ اردیبهشــت ماه در واکنش به اظهارنظر 
مسوولان وزارت کار درباره واگذاری تعیین 
حقوق کارگــران از ســوی مجلس و حذف 
ســه جانبه گرایی، تاکید کــرد: دولت هیچ 
تصمیمــی درخصــوص واگــذاری مرجع 
تعیین حقوق کارگــران به مجلس نگرفته و 

به سه جانبه گرایی معتقد است.
وی عنوان کرد: دولت به اصل ۳ جانبه گرایی 
معتقد است. تضمین حقوق کارگر و کارفرما 
در گروی اصل سه جانبه گرایی خواهد بود. 
دولت در این موضوع هیچ برنامه و لایحه ای 
ندارد هیچ لایحــه ای در ایــن خصوص نه 
تصویب شــده و نه در این دولــت تصویب 
خواهد شــد دولــت مخالف نقــض اصل 
ســه جانبه گرایی و واگذاری آن به مجلس 

شورای اسلامی است.
بلافاصله پس از این اظهارنظــر، وزیر کار از 
عقب نشــینی این وزارتخانه بــرای اصلاح 
ماده ۴۱ قانون کار خبر داد و گفت: دســتور 
آقای رئیس جمهور روی چشم ما جا دارد و 
فعلا اراده ای برای اصلاح ایــن ماده قانونی 

نداریم.
وی با اشــاره به موضوع پیشــنهاد تعیین 
حقــوق و دســتمزد کارگــران در مجلس 
گفت: در مورد مــاده ۴۱ و ماده ۱۶۷ وزارت 
تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی پیشــنهاد 
اصلاحیه داشت که در جلسه روز کارگر که 
با حضور رئیس جمهور برگزار شــد برخی 
از نماینــدگان تشــکل ها از رئیس جمهور 
درخواســت کردند که بگذاریم ماده ۴۱ به 
همان ســبک بماند و همواره شورای عالی 
اشــتغال حداقل حقوق و دستمزد کارگران 
را مانند گذشــته تعیین کند و ایــن امر به 

مجلس شورای اسلامی سپرده نشود.
وی افــزود: رئیس جمهــور نیز اشــاره ای 
داشــتند که ما آن را درک کردیم و از ارسال 

لایحه اصلاح ماده ۴۱ عقب نشینی کردیم.

اعلامجزییاتیکمصوبهمالیاتی

و و مسکن مشمول مالیات شدند؟ همه دارندگان طلا، ارز، خودر
خریدار  ســخنگوی ســازمان امور مالیاتی با تشریح 
معافیت های قانون مالیات بر عایدی سرمایه، از معافیت 
طلا و ارز به شرط دریافت صورتحساب الکترونیکی خبر 

داد.
 مهدی موحدی بکنظر، سخنگوی سازمان امور مالیاتی 
درباره معافیت های قانــون مالیات بر عایدی ســرمایه 
و شــیوه اعمال اثر تورم در زمان محاســبه این مالیات، 
تصریح کرد: در قانون مالیات بر عایدی سرمایه به قدری 
معافیت های مالیاتی لحاظ شــده که چه بسا این مالیات 
اساسا وضع نمی شود و فقط عده معدود و چند درصدی از 

جامعه، مشمول پرداخت این مالیات هستند.
وی افزود: قانون گذار معافیت های بی شــماری به افراد 
داده اســت که آنها از شــمولیت چنیــن مالیاتی خارج 
می شوند؛ مثلا در بخش املاک و دارایی وقتی می گوییم 
مالیات بر عایدی ســرمایه، یعنی مالیات بر مابه التفاوت 

گزینه خرید و فروش ملک اعمال خواهد شد.
سخنگوی سازمان امور مالیاتی ادامه داد: اولا بخش قابل 
توجهی از مردم از این حیطه مستثنی شده اند و مشمول 
معافیت هســتند؛ مثلا کســانی که یک ملک داشــته 
باشــند و بخواهند این ملک را بفروشند، مشمول مالیات 
نمی شوند؛ یا سرپرست خانوار به حکم سرپرست خانوار 
بودن، اگر ملک دیگری داشــته باشــد، معاف از مالیات 
می شــود؛ ضمن اینکه همچنین سرپرســتان خانوار در 

خرید مسکن دوم هم معاف از مالیات شده اند.
وی افزود: کســی که خانه اش را تبدیل به احســن کند، 
معاف از مالیات اســت؛ یعنی اگر خانه ای داشته باشد و 
خانه دیگری بخرد و بخواهد با فروش خانه اول خانه دوم 
را به طور کامل مالک شــود، مشــمول مالیات بر عایدی 

سرمایه نخواهد بود.
موحدی گفت: نکته ســوم اینکه فــرض کنید که قانون 
اجرایی شد، تا سه سال آتی هر کسی که بخواهد املاکی 
که در اختیارش به هر تعداد قرار دارد را بفروشــد، عملا 
مشمول مالیات بر عایدی ســرمایه نخواهد شد؛ زیرا سه 

سال تنفس برای اجرای قانون در نظر گرفته شده است.
به گفته وی، حتی اگر کسی به دلیل تملک تعداد بالایی 
ملک، مشــمول پرداخت مالیــات بر عایدی ســرمایه 

شــود، این مالیات تعدیل تورم خواهد داشــت، بنابراین 
عملا مالیات بر عایدی ســرمایه، مصداق مالیات بر تورم 
نیست؛ زیرا قرار اســت تعدیل تورمی انجام شود و تورم 
از دل قیمت مسکن بیرون کشیده شود؛ در واقع آن مابه 

التفاوت مشمول مالیات می شود.

تورم اعلامی بانک مرکزی مبنای محاسبه
ســخنگوی ســازمان امور مالیاتی بیان کرد: نرخ تورم 
اعمال شــده برای تعدیل تورمی، نرخ اعلامی از ســوی 
بانک مرکزی است؛ زیرا نهاد مســتقلی نداریم که درباره 

محاسبه تورم حاکم بر بازار مطالعه انجام داده باشد.
وی افــزود: گاهــی درباره تــورم، در بــازار یک چیزی 
حس می شــود؛ اما معلوم نیســت که تورم احساسی با 
عدد بانک مرکــزی اختلاف فاحش دارد یــا نه؛ بنابراین 
حداقل برداشت ما این اســت که تعدیل تورمی بر اساس 
نرخ اعلامی بانک مرکزی انجام شــود و مالیات بر عایدی 

سرمایه بعد از تعدیل تورمی، اخذ خواهد شد.
موحدی افزود: اگرچه بســیاری از کارشناسان اقتصادی 
کــه مدافع تعدیــل تورمی بودنــد، قائل به ایــن بودند 
که ابتدا باید تــورم را از دل معامله بیرون کشــید و بعد 
مالیات بر عایدی ســرمایه را وضع کرد؛ اما در سوی دیگر 

اقتصاددانانی هم داریم که خلاف این را مطر ح می کنند.
وی اضافه کرد: برخی اقتصاددانان می گویند اساســا اگر 
مقوله تورم از داخــل مالیات بر عایدی ســرمایه بیرون 
کشــیده شــود، عملا این مالیات بی خاصیت می شود؛ 
هرچند کــه این گروه چنین نظری داشــته باشــند اما 
چیزی که تصویب شده اســت، اعمال مالیات بر عایدی 

سرمایه بعد از تعدیل تورمی خواهد بود.

تکلیف خانوارهای تک نفره در آیین نامه ها 
مشخص می شود

سخنگوی ســازمان امور مالیاتی در واکنش به اظهارات 
برخی مطلعین که تــا چهار ملک برای افــراد را معاف از 
مالیات بر عایدی ســرمایه اعلام کرده انــد، توضیح داد: 

چنین چیزی در قانون دیده نشده است.
وی درباره شــمولیت خانوارهای تک نفــره که دو ملک 

دارد، یادآور شــد: این یک نفر اگر می خواهد ملک خود 
را تبدیل به احسن کند، مشمول مالیات نیست. باید دید 
آیین نامه ای که می خواهد دقیق تــر نحوه اجرای قانون 
را مشخص کند، معیارش برای تعریف سرپرست خانوار 
چیســت؛ آیا یک خانوار تک نفره را به عنوان سرپرســت 
خانوار تعریف می کند یا خیر. در حال حاضر نظر حقوقی 

درباره این مسئله ندارم.
موحدی یادآور شــد: احتمالا داخل آیین نامه و ســایر 
دســتورالعمل های مرتبط با مالیات بر عایدی سرمایه، 

تکلیف این مسئله مشخص خواهد شد.

اخذ مالیات خودرو شبیه به ملک
سخنگوی سازمان امور مالیاتی درباره نحوه اخذ مالیات 
بر عایدی سرمایه از خودرو بیان کرد: شرایط خودرو عینا 
شبیه ملک است. اگر فرد یک خودرو داشته باشد، معاف 
از مالیات اســت. سرپرســت خانوار می تواند دو خودرو 

داشته باشد و در فروش از مالیات معاف شود.
وی افزود: اگر سرپرســت خانوار خودرویی برای اعضای 
خانواده خود بگیرد، مشــمول مالیات نمی شود. اگر فرد 
ده ها خــودرو بخرد و آن را نفروشــد، مشــمول مالیات 
نیســت. تبدیل یــک خودرو به احســن در یــک دوره 
تملک قابل قبولی کــه قانون اجازه می دهد، مشــمول 
مالیات نیســت.موحدی ادامه داد: اگر هــر فرد بخواهد 
ســالانه خودروی خود را عوض کند، مشــمول مالیات 
نیســت. یعنی اگر خودرو را یکســال نگه دارید و بعد آن 
را بفروشید، این خودرو دیگر مشــمول قوانین مالیات بر 

عایدی سرمایه نیست.
وی گفــت: اگر خودرویی مشــمول مالیــات بر عایدی 
سرمایه شــود، بعد از تعدیل تورمی این مالیات از دارنده 
خودرو اخذ می شود.ســخنگوی ســازمان امور مالیاتی 
درباره شــمولیت خودرویی که سرپرســت خانوار برای 
اعضای خانواده اش خریداری کرده اســت، توضیح داد: 
اگر این خودرو دوره تملــک ۶ ماهه را گذرانده باشــد، 

مشمول مالیات بر عایدی سرمایه نخواهد شد.
وی افزود: در بخش خودرو هم مشــابه ملک، یک تنفس 

سه ساله برای اجرای قانون در نظر گرفته شده است.

معافیت مشروط طلا و ارز از پرداخت مالیات
سخنگوی سازمان امور مالیاتی درباره وضعیت پرداخت 
مالیات طلا و ارز گفت: در مورد طلا و ارز هم مشــروط بر 
اینکه فروش طلا و ارز از طریق صورتحساب الکترونیک 
به صرافی های مجاز یــا طلا فروشــی های دارای پایانه 
فروشگاهی و ثبت صورتحســاب های الکترونیک انجام 
شود، اساسا مشــمول مالیات بر عایدی سرمایه نخواهد 

بود.
وی تاکیــد کــرد: افــراد در زمان فــروش طــلا باید 
صورتحساب الکترونیک مطالبه کنند. در واقع اصطلاحا 
طلافروش باید صورتحســاب الکترونیک مبنی بر خرید 
این میزان طلا را به فروشنده ارائه دهد؛ اگر چنین اتفاقی 

بیفتد، معامله مشمول مالیات نخواهد بود.
موحدی اضافه کرد: اگر صورتحســاب دســتی باشد یا 
صورتحســاب صادره مورد نظر ســازمان امور مالیاتی 
نباشــد، در این موارد چون مبنایی برای شناسایی دقیق 
سیستمی وجود ندارد، مشمول درآمد اتفاقی و نرخ های 

مربوط به این پایه درآمدی خواهد بود.
وی دربــاره احتمال مقاومت طلافروشــان بــرای ارائه 
صورتحســاب الکترونیک بیان کرد: اگر طلافروشــان 
نخواهند ایــن صورتحســاب را بدهند، خــود آنها هم 
مشــمول جریمــه ســنگینی خواهنــد بــود. یکی از 
جریمه های ســنگین طلافروش ها مالیاتی اســت که بر 

اصل طلا اعمال می شود.
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درودیمطرحکرد
جزییات ارایه خدمات درمانی به حجاج

 توسط هلال احمر
معاون پزشکی ســازمان هلال احمر جزییات ارایه خدمات درمانی به 

حجاج توسط هلال احمر را تشریح کرد.
طاهر درودی درباره ارائه خدمات درمانی به حجاج توســط هلال احمر 
با بیان اینکه امســال نیز مانند ســال های گذشــته ارائه خدمات برای 
زائران در ســطح یک و دو در هتل های مکه و بیمارســتان هلال احمر 
مکه ارائه می شــود، اظهار کرد: خدمات ســطح بالاتر مانند جراحی در 

بیمارستان های عربستان انجام می شود.
وی مطرح کرد: ما امســال با حضور ۱۶۰ همکار پزشک ارائه خدمات را 
دنبال می کنیم که در درمانگاه های شــبانه روزی مشغول ارائه خدمت 
هســتند. کادر ۲۰۰ نفره بیمارســتانی نیز در مکه و مدینه به صورت 
شبانه روزی به زائران خدمت رســانی می کنند. تخصص های مختلف 
در بیمارستان ها وجود دارد. بخش بستری ۷۰ تخت خوابی بیمارستان 

مکه را داریم و بیمارستان صحرایی عرفات نیز در خدمت زائران است.
معاون پزشــکی ســازمان هلال احمر افزود: در دو ســال گذشــته به 
خاطر بحث کرونا طبق دســتور العمل عربستان شرط سنی مطرح بود 
اما امسال شرط ســنی مطرح نیست و ممکن اســت یک فرد ۴۰ ساله 
با توانایی جسمی پایین منع ســفر شود اما به فرد ۷۰ ســاله ای با توان 
جسمی مناســب اجازه سفر داده شــود. توانایی جسمی برای ما ملاک 

است.
درودی در خصوص داروهای مورد نیاز بیان کرد: زائران باید در سفر حج 
داروی هایی را که مصرف می کنند، با خود به همراه داشته باشند. البته 

حواسشان به داروهای ممنوعه باشد.
معاون حج مرکز پزشکی حج و زیارت جمعیت هلال احمر تصریح کرد: 
مرکز پزشکی حج و زیارت هلال احمر، دارو و تجهیزات مورد نیاز حج را 

تأمین کرده است.
درودی در پایان سخنان خود در یک برنامه رادیویی گفت: برای تمامی 
زائران آرزوی سلامتی داریم و از آنها می خواهیم که دستورالعمل های 

ذکر شده در جلسات آموزشی را لحاظ کنند.

ورود هلال احمر در مقابله با تغییرات اقلیمی
رییس فراکسیون محیط زیست مجلس شــورای اسلامی گفت: باید از 

ظرفیت جوانان هلال احمر در حفاظت از محیط زیست استفاده شود.
به گزارش فراکســیون محیط زیست مجلس شــورای اسلامی، سمیه 
رفیعی ضمن تبریک هفته هلال احمر ) ۱۸ تا ۲۴ اردیبهشت ماه( افزود: 
یکی از بهترین ظرفیت ها در حوزه حفاظت از محیط زیســت استفاده 
از جوانان اســت که متاســفانه در دهه های گذشــته از این امر غفلت 
شده اســت.وی با اشــاره به ظرفیت بالای جوانان جمعیت هلال احمر 
گفت: این جمعیت می تواند در حوزه های مختلف کشــور کمک حال 

مسئولان باشند.
نماینده مردم تهران، ری، شــمیرانات، اسلامشهر و پردیس در مجلس 
شورای اسلامی با اشــاره به ضرورت فرهنگ ســازی در حوزه محیط 
زیســت گفت: قطعا این فرهنگسازی باید از ســنین پایین آغاز شود و 
در این راستا اســتفاده از ظرفیت جوانان می تواند در بسط و گسترش 
فرهنگ حفاظت از محیط زیســت در کنار ارتقای حفاظتی بسیار موثر 

باشد.

وی از ورود جمعیــت هلال احمر به موضوع مقابله بــا تغییرات اقلیمی 
اشــاره کرد و گفت: قطعا ایــن جمعیت با ارتباطات و دسترســی های 

بین المللی می تواند در این حوزه به خوبی عمل کند.

معاونپلیسمبارزهباموادمخدر:
همراه داشتن یک گرم مخدر در سفر به عربستان 

جرم محسوب می شود
معاون اجتماعــی پلیس مبارزه با مواد مخدر اســامی با اعلام داروهای 
ممنوعه برای زائران حج گفت: همراه داشتن حتی یک گرم مواد مخدر 

در عربستان جرم محسوب می شود.
سرهنگ علیرضا داسارگر اظهار داشت: طبق قوانین کشور عربستان، به 
همراه داشــتن هرگونه مخدر و دارو که پایه مخدر داشته باشد، ممنوع 

است و جرایم سنگین و زندان را به همراه خواهد داشت.
وی تاکید کرد: انتقال هرگونه مخدر بدون اســتثنا به کشور عربستان 
ممنوع است و این مساله شــامل مخدرهای صنعتی، سنتی، گیاهی و 
بوته ای هم می شــود.معاون پلیس مبارزه با مواد مخدر درباره کسانی 
که اقدام به ترک اعتیاد نکرده و یــا هنوز از داروهای ترک اعتیاد مصرف 
می کنند، گفت: به هر حال باید این افــراد ترک کنند زیرا امکان همراه 

داشتن هیچگونه دارو و مخدری وجود ندارد.

سرهنگ داسارگر به اسامی این داروها اشاره کرد و گفت: البته تغییری 
در ممنوعیت داروها طی ســال های اخیر ایجاد نشده و کماکان انتقال 
داروهای مخدر پایه حتی به اندازه مصرف یک وعده در کشور عربستان 

ممنوع است.
وی از ممنوعیت داروهای بیماران ســرطانی و مبتلا به صرع خبر داد و 
افزود: این داروها به نوعی از مخدر اســت و در شکل آزمایشگاهی تولید 

می شود اما طبق قوانین کشور عربستان ورود آنها ممنوع است.
به گفتــه معاون پلیــس مبارزه بــا مواد مخــدر، داروهایــی از قبیل 
اســتامینوفن کدئیــن، دیازپــام، پلورازپــام، ترامــادول، متادون، 
بوپرنورفین)B۲( نیز مشمول ممنوعیت به حج می شوند که باید زائران 

از به همراه داشتن آن خودداری کنند.
سرهنگ داســارگر به برگزاری جلسات کارشناســان پلیس مبارزه با 
مواد مخدر با زائران حج اشــاره کرد و گفت: حتماً پیش از آغاز موســم 
حج، جلســات مکرر با زائران برگزار و موارد ممنوعــه و قوانین مربوطه 
به آنها یادآوری می شــود.وی تاکید کرد زائرانی که به دلیل بیماری از 
هر دارویی اســتفاده می کنند، حتما موضوع را به مســئولان کاروان 

همچنین کارشناسان سازمان حج و زیارت اعلام کنند.

دیوار

 رئیس هیات مدیره جامعه دندانپزشــکی ایران با بیان 
اینکه هر کودک ۱۲ ســاله ایرانی، ۲ دندان پوســیده 
دارد، گفــت: این کودک وقتی به ســن ۴۰ ســالگی 

می رسد میزان پوسیدگی دندان به ۶ عدد می رسد.
 علــی تاجرنیا در حاشــیه ســمپوزیوم بیــن المللی 
دندانپزشکی که در هتل اســتقلال برگزار شد، افزود: 
سلامت دهان و دندان در ســلامت عمومی بسیار تاثیر 
گذار است و با توجه اینکه درمان های دندانی به لحاظ 
تجهیزات گران است با خودمراقبتی و افزایش سلامت 

می توانیم بیماری های دهان و دندان را کاهش دهیم.
وی ادامــه داد: مصرف غذاهای پرشــکر، خیلی ترش، 
استفاده از غذاهای چسبنده و فست فودها در افزایش 
پوسیدگی در داخل دندان تاثیر گذار است و باید کمتر 

مصرف شوند.

تاجرنیا اظهار داشت: اســتفاده از مسواک، 
خمیر دنــدان و نخ دندان و دهان شــویه ها 
برای کاهش میکروب دهان، پوســیدگی و 
کاهش التهاب لثه ضرورت دارد و والدین از ۲ 
سالگی مسواک انگشتی برای کودکان تهیه 
کرده ومســواک زدن آموزش داده شود و با 
توجه به اینکه از ۶ سالگی به بعد دندان های 

دائمی رشد می کنند برنامه های فلوراید تراپی نیز می 
تواند کمک می کند.

وی با بیان اینکه ایران رتبه اول دنیا در زمینه تحقیقات 
دندانپزشــکی و تولید مقالات دندانپزشــکی را دارد، 
گفت:بنیان دانش دندانپزشــکی در کشــور درســت 
نهاده شده و همواره پا به پای دندانپزشکی مدرن سایر 

کشورها جلو رفته و رو به پیشرفت است.

وی تصریح کــرد: دانش دندانپزشــکی ما با 
اســاتید پرورش یافته جایگاه مناســبی را 
حفظ کرده اســت و فاصله دانش ایران و دنیا 

اندک است.
محســن ناصــری تولیــد کننــده حــوزه 
دندانپزشکی نیز گفت: اکنون ایمپلنت های 
دندانی با بهترین کیفیت در کشور تامین می 
شود و دولت حمایت خوبی داشــته و مدیریت خوبی 

اتفاق افتاده است.
وی با اشــاره به توســعه توریســم درمانــی در حوزه 
ایمپلنت در کشور، اظهار داشت: سالانه ایرانیان مقیم 
خارج از کشــور و خارجی های زیادی به ایران مراجعه 
می کنند و درمان ایمپلنــت انجام می دهند و دلیل آن 
این است که پزشکان مجرب داریم، دستمزد پایین تر 

و قیمت پایین تر در این حوزه نســبت به جهانی وجود 
دارد.ناصری با اشاره به اینکه تکنولوژی تولید ایمپلنت 
در ایران وجود دارد، گفت: اکنــون محصولات جانبی 
بازسازی استخوان در کشــور تولید می شود و در این 

بخش بی نیاز شدیم.
 سمپوزیوم دو روزه بین المللی دندانپزشکی در ایران با 
حمایت انجمن های علمی جراحان فک و صورت ایران 
و غیره با ۱۰ امتیاز بازآموزی با حضور دندانپزشــکان 
ایرانی و کشورهای افغانستان، لبنان و امارات ۲۰ و ۲۱ 

اردیبهشت برگزار  شد.
در این مراسم، از پیشکســوتان از جمله پرفسور مسگر 
زاده پدر علم نوین جراحی فک و صورت، خوشخونژاد 
استاد دانشگاه علوم پزشکی تهران و پرفسور رشیدیان 

تقدیر شد.

رئیس پلیس امنیت اقتصادی فراجا از شناسایی ۶۰۰۰ 
کارت سوخت با اســتفاده غیرمجاز خبر داد و گفت: در 
یک ســال اخیر، ۱۳۲ میلیون لیتر ســوخت یارانه ای 

کشف شد.سردار حسین رحیمی با اشــاره به استفاده 
غیرمجاز از کارت های ســوخت گفت: ما ۶۰۰۰ کارت 
سوخت شناســایی کردیم که خودروهای آن در سایر 

استان های کشــور بود اما خود کارت ها در استان های 
جنوبی کشور در حال اســتفاده بودند که با هماهنگی 
وزارت نفت، تمام ایــن کارت ها ســوخته و باطل می 

شــوند. وی ادامه داد: تاکنون ۱۵۶ شرکت مسافربری 
شناسایی شــده اند که بارنامه صوری صادر می کردند و 

از این طریق سوخت یارانه ای دریافت کرده اند. 

دندان

پلیس

خریدار  دبیر ســتاد ملی جمعیت گفت: 
بعــد امنیتــی و نظامی موضــوع جمعیت 
بســیار مهم اســت. ما هم در ســتاد ملی 
جمعیــت در تعاملات با نیروهای مســلح و 
ســایر قوا و دســتگاه های حاکمیتی تمام 
توانمــان را می گذاریم، نگاهمــان همین 
است که مهمترین چالش امنیتی کشور در 

سال های آتی رفع شود.
به گزارش ســتاد خبــری جایــزه جوانی 
جمعیت، شــکیبا محبی تبار در نخستین 
همایــش ملی جایــزه جمعیــت و قدرت 
نظامی در بین فرماندهان عقیدتی سیاسی 
ارتش جمهوری اســلامی ایران افزود: آبان 
ماه گذشــته در خدمت همــکاران ارتش 
جمهوری اسلامی ایران بودیم و برنامه ای را 
در عرصه جمعیتی با هم صحبت کردیم که 

این مایه مباهات ماست.

جمعیت مولفه اول موثر در قدرت 
نظامی کشورها به حساب می آید

وی با بیان اینکه در ۱۶ تئوری اصلی قدرت 
در دنیا، جمعیت مولفــه اول موثر در قدرت 
نظامی کشورها به حســاب می آید،افزود: 
این حرکــت ارتــش جمهوری اســلامی 
ایــران در پرداختــن به موضــوع جمعیت 
بسیار هوشمندانه است. ســبقه این بحث 
در کشــورهای توســعه یافته و متخاصم با 
جمهوری اسلامی ایران به بیش از ۸۰ سال 

می رسد.
وی با اشاره به اندیشکده های رصد جمعیتی 
در سطح کشورها گفت: همه این فعالیت ها 

در مسائل نظامی شان هوشمندانه تعریف و 
تمام تغییرات جمعیتی دنیا رصد می شــود 
و نرخ باروری آنها به ثانیــه و دقیقه در آنها 
مشخص است. کســینجر آمریکایی جمله 
معروفــی دارد که می گوید رشــد جمعیت 
رقبای ما در جهان ممهمترین عاملی است 

که ما را به خطر می اندازد.
محبی تبــار یادآور شــد: مدخــل تنظیم 
خانــواده ســبک زندگی اســت امــا اصل 
مسئله امنیتی اســت که قدرت های بزرگ 
هوشــمندانه روی آن کار می کنند. درسال 

هایی که گذشــت و ما پروژه هــای کنترل 
جمعیــت را در کشــورمان پیــاده کردیم 
تمامی وام های بین المللی که به ایران داده 
شد، مشــروط به بحث کنترل جمعیت بود، 
به همین دلیل ما ســریع ترین کاهش نرخ 

جمعیت را در طول تاریخ شاهدش بودیم.
دبیر ستاد جمعیت کشــور گفت: در عرصه 
داخلی هم کم کم مشــخص شد که کاهش 
جمعیت سرباز در بســیاری مراکز نظامی 
کشــور به چشــم می خورد، به نسبتی که 
جمعیت جوان کم می شود، حضور نخبگان 

هم کم و کیفیت دسترسی به آنها در صنعت 
دفاعی تحت تاثیر قرار می گیرد.

وی درباره شــرایط جمعیت شناسی ایران 
در منطقه تاکید کرد: ما در بین کشورهایی 
قرار گرفتیم که نرخ رشــد جمعیت بالایی 
دارند. به لحاظ نرم افزاری و ســبک زندگی 
هم روحیه تک فرزندی آسیب زا خواهد بود. 
تصور کنید کشــور ما با بحرانی روبرو شود 
چطور یک خانواده تک فرزند با چالش های 
اعزام یــک فرزند به جبهه روبرو می شــوند 
حتــی مراقبــت و تیمــارداری جمعیت 

ســالخورده هــم هزینه هایش بــه لحاظ 
بهداشتی بسیار زیاد است.

محبی تبار بــا ابراز امیــدواری از اینکه این 
همایش هر ســاله با یک دبیرخانه ثابت در 
بین نیروهای مســلح ارتش برگزار شــود، 
گفت: بعد امنیتی و نظامی موضوع جمعیت 
بســیار مهم اســت. ما هم در ســتاد ملی 
جمعیــت در تعاملات با نیروهای مســلح و 
ســایر قوا و دســتگاه های حاکمیتی تمام 
توانمــان را می گذاریم، نگاهمــان همین 
است که مهم ترین چالش امنیتی کشور در 

سال های آتی رفع شود.
وی با تاکید بر ســخنان رهبر معظم انقلاب 
که امســال چنــد مرتبه به حفــظ جوانی 
جمعیت کشــور تاکید کــرده و آن را جزو 
اولویت های پنجگانه کشور دانستند، گفت: 
همین بار مســئولیت ما را سنگین می کند. 
انشــاالله تلاش های ارتش هم مستمر، زود 
بازده و نقطه زن باشــد. ما به همت اساتید 
ارجمنــدی از جنس نیروهای مســلح که 
در شــورای عالی امنیت ملــی کمیته ملی 
جمعیت را تعریف کردنــد در حال پیگیری 
موضوع هستیم این کمیته می تواند محملی 
برای سیاستگذاری هایی در مقوله جمعیت 

کشور باشد.
محبــی تصریــح کــرد: در حــال حاضر 
ظرفیت هــای خوبــی در قالــب همیــن 
همایش ها وجود دارد، بســتر و محمل کار 
آماده اســت، ما هم با افتخار آمادگی داریم 
هر مکاتبه و رفــت و آمدی بــا فرماندهان 

ارتش در این عرصه داشته باشیم.

خریدار   آســم یک بیماری التهابی مزمن 
مجاری تنفســی اســت که حــدود ۳۰۰ 
میلیون نفر در جهان و ۱۲ درصد مردم ایران 
به آن مبتلا هســتند اما درباره این بیماری 
هم چند باور غلط در بین مردم رایج اســت 
که عمــل بــه آن می تواند برای ســلامتی 

بیماران مضر باشد.
 بیماری آسم یکی از شایع ترین بیماری های 
مزمن در کودکان و بزرگســالان به شــمار 
می رود و انواع مختلفی دارد که ریشــه ابتلا 
به آن یا به سبک زندگی افراد برمی گردد تا 

ژنتیکی و ارثی است.
آسم نوعی التهاب مزمن در مجاری تنفسی 
ریه است که باعث ســرفه، گرفتگی قفسه 
ســینه، خس خس یا تنگی نفس می شود. 
این بیمــاری غیرواگیر اســت و به صورت 
تک گرفتاری است و بنا بر آخرین آمارهای 
موجود ۲۶۰ میلیون نفر در دنیا گرفتار این 

بیماری هستند.
فــوق تخصــص آســم و آلــرژی و عضو 
هیات علمی دانشــگاه علوم پزشکی شهید 
بهشــتی درباره این بیماری می گوید: آسم 
یک بیماری التهابی مزمن مجاری تنفسی 
اســت که علایم آن به صورت تنگی و تورم 
مجاری هوایی تنفســی و تولید خلط بیش 
از حد بروز می کند و تنفــس را برای بیمار 
دشوار کرده و سبب ســرفه های مکرر وی 

می شود.
دکتر محبوبــه منصــوری با بیــان اینکه 
علایم بروز آســم در کودکان و بزرگسالان 
متفاوت است، اظهار داشت: در بزرگسالان 
علایم مزمن بیشتر مشاهده می شود که به 
صورت تنگی نفس، خس خس و ســنگینی 
قفســه ســینه تظاهر می کند و در صورت 
عدم درمان علایم ماندگارتر می شود اما در 
بچه ها ممکن اســت علایم مقطعی و گذرا 

باشد.دانشیار بیمارســتان کودکان مفید، 
علایم بالینی آســم در بیمــاران را متفاوت 
برشمرد و گفت: علایم بیماری ممکن است 
به صورت حاد وحمله ای بروز کند و بیمار را 
به اورژانس بکشاند و گاهی منجر به بستری 
بیمار در آی ســی یو شــود که این وضعیت 
خطرناک اســت زیرا بیمار کمبود اکسیژن 
را به صورت حــاد تجربه می کنــد و حتی 

می تواند مرگبار باشد.
منصوری با یادآوری اینکه آسم می تواند به 
صورت ســرفه های مزمن یا طولانی شدن 
سرفه های بعد از ســرماخوردگی و یا تنگی 
نفس فعالیتی نیز بــروز کند، افــزود: این 
نوع آســم که مزمن و غیرحملــه ای نامیده 
می شــود، بیمار را به اورژانس نمی کشــاند 
ولی کیفیــت زندگــی وی را مختل کرده و 
مانع خواب یا فعالیتش شــده و در مجموع 
کیفیت زندگــی بیمــار را کاهش می دهد 
به نحوی که انجام کارهــای عادی روزمره 

گاهی برای بیمار مشکل می شود.
این فوق تخصص آســم و آلرژی تنگی نفس 
و ســرفه در هنــگام فعالیت و ســرفه های 
شــبانه را از دیگر علایم این بیماری عنوان 
کرد و افزود: ســرفه ها در هنگام فعالیت، راه 
رفتن، خندیدن و یا نوشــیدن آب سرد در 
این افراد افزایش می یابد. گاهی سرفه ها به 
صورت حمله آسمی بروز می کند و بیمار با 
تنگی نفس شدید، کمبود اکسیژن و تنگی 

مجاری هوایی به اورژانس مراجعه می کند.
بــه گفتــه منصــوری تظاهــرات بالینی 
آســم در کــودکان می توانــد بــه صورت 
ســرماخوردگی های مکرر بروز کند که به 
دنبال آن ها ســرفه شروع می شــود و باقی 

می ماند.
دانشــیار دانشــگاه علوم پزشــکی شهید 
بهشتی با بیان اینکه هنوز تشخیص قطعی 

درمورد نقــش ارث و ژنتیک در بروز آســم 
وجود ندارد اما مشــاهده شده که درصورت 
ابتلای یکی از والدین به آســم احتمال بروز 
بیماری در فرزندان بیشــتر می شود، افزود: 
اســترس عاطفی شدید، داشــتن آلرژی، 
سیســتم ایمنی تحریک پذیــر، تماس با 
آلرژی زاها، گرده های گل یــا گیاهان، گرد 
و خاک، پوســته بدن سوســک و حیوانات 
خانگی، کپک هــا، مایت هــا، عفونت های 
تنفســی به ویــژه ویروســی، آلاینده های 
هــوا، دود ســیگار، برخی داروهــا به ویژه 
مسکن ها، مواد نگهدارنده مانند سولفیدها 
و ریفلاکس گوارشی از عوامل موثر در ایجاد 

و یا تشدید آسم به شمار می رود.
منصوری با تاکید بر این که ریفلاکس معده 
می تواند حتی به صورت مخفی باعث بروز یا 
تشدید آسم شود گفت: علت این ریفلاکس 
نیز می تواند حساســیت غذایی باشد. پس 
حساســیت به غذاها، آلرژن های موجود در 
هوا از جملــه گیاهی و حیوانــی و یا قارچ ها 
می توانند در شــروع یا تشــدید حمله آسم 

نقش داشته باشند.

باورهای غلط درخصوص بیماری آسم
این فوق تخصص ریه با اشــاره به باورهای 
غلط برخی افــراد گفت: متاســفانه برخی 
افراد از وابستگی به اسپری های استروییدی 
هراس داشته و از مصرف منظم دارو امتناع 
می کنند. درحالی که این اســپری ها اصلا 
وابستگی ایجاد نمی کند و حتی از پیشرفت 
بیماری و حملات شدید آســم پیشگیری 

می کند.
به گفته منصــوری جذب این اســپری ها 
موضعی بوده و هیچ اثر ســویی بر روی سایر 
ارگان هــای بدن ندارند. بایــد طبق تجویز 
پزشک  استفاده شود و قطع آن ها نیز صرفا با 

نظر پزشک و به صورت تدریجی انجام شود.
فوق تخصص آســم و آلرژی بیمارســتان 
کودکان مفیــد افزود: ســایر داروهایی که 
فرد مبتلا به آسم در هنگام تنگی نفس مثل 
ســالبوتامول مصرف می کند اگر طولانی 
مدت مصرف شــوند برای بیمــار عوارض 
خواهند داشــت؛ زیرا این داروهــا قادر به 
کنترل آسم نیســتند و فقط در شرایط حاد 

و تنگی نفس شدید به بیمار کمک می کند.
وی خاطرنشان کرد: وقتی پزشک به دلیل 
علایم حاد و مکــرر وطولانی  مدت آســم 
برای بیماراسپری های استروییدی تجویز 
می کند اما بیمار از استعمال دارو امتناع می 
کند، احتمال دارد بیمار با حملات شــدید 
تنگی نفس به اورژانس بیمارستان مراجعه 
کند. در این شــرایط برای رفع حمله آسم از 
دوزهای بــالای تزریقی کورتــون در بیمار 
اســتفاده می شــود که به مراتب عوارض 

بیشتری از اسپری های تنفسی دارد.
منصــوری با اشــاره بــه این کــه عوارض 
کورتون های تزریقی تا مدتهای طولانی در 

بدن فرد باقی می ماند تاکید کرد: با آموزش 
و آگاهــی دادن بــه بیمــاران درخصوص 
مزایای استفاده از اسپری های استروییدی 
باید شــرایطی ایجاد کنیم کــه بیمار دچار 
حملات شدید آســم و در نتیجه مجبور به 
مصرف  کورتونهــای تزریقی یــا خوراکی 

نشود.
وی تصــور بیمــار یــا خانــواده وی مبنی 
بر این که آســم پایــان  زندگی اســت را از 
دیگر باورهــای غلط جامعه عنــوان کرد و 
افزود: آســم یک بیماری شــایع در جهان 
اســت و بیمــار بــا درمان هــای جدید و 
مصرف اســپری ها و تحت نظر پزشک بودن 
می تواند عمر طبیعی با فعالیت های عادی و 

زندگی کاملا نرمال داشته باشد .
وی به مبتلایان آســم توصیه کرد با داشتن 
سبک زندگی ســالم از جمله تغذیه سالم، 
پرهیز از فســت فودها، فعالیت مناســب، 
مصــرف ویتامیــن D کافی، مــی توانند 
سیستم ایمنی خود را تقویت کرده و باعث 

کاهش شدت پیشرفت بیماری خود شوند.

رئیس هیات مدیره جامعه دندانپزشکی ایران:هرکودک ایرانی ۱۲ ساله ۲ دندان پوسیده دارد
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با»رمانتیسمعمادوطوبا«همراهمیشوید
یک کمدی رمانتیک خیال انگیز

محمد جلیلوند »عنصری به نام تخیل که نقش مهمی در شکل گیری 
صنعت سینما داشته و آن را به یکی از سودآورترین صنایع جهان تبدیل 
کرده، متاسفانه جایگاه چندانی در سینمای ایران نداشته و واقع گرایی 
آن هم به شــکل افراطی و سرشــار از اغــراق جای تخیــل را پر کرده 
است. در ســال های اخیر اندک تلاش هایی برای تولید آثاری متفاوت 
با جریان روز ســینمای کشــورمان صورت گرفته و گهگاه نیز به نتایج 
درخورتوجهی منجر شده که یکی از شاخص ترین آنها »رمانتیسم عماد 
و طوبا« ســاخته کاوه صباغ زاده اســت که تجربه ای نو و امیدوارکننده 
در قالب کمدی-رمانتیک به حســاب می آید. پلتفرم فیلم نت که تنوع 
در پخش آثار ســینمایی را در دستور کار خود داشــته و در سال جاری 
نیز مانور بیشــتری هم روی تنوع مضمونی اکران آنلاین داده، به تازگی 
پخش آنلاین این فیلــم را آغاز کرده که می توانــد دارای جذابیت های 

زیادی برای علاقه مندان این دسته از آثار باشد.
صباغ زاده پس از ساخت فیلم گرم و دلنشین »ایتالیا ایتالیا«، در دومین 
فیلم سینمایی خود »رمانتیســم عماد و طوبا« قالب کمدی-رمانتیک 
را برگزیده است. او قصه خود که با نگاهی به کتاب »سیر عشق« نوشته 
آلن دوباتن نوشته شــده را بر پایه عشــق میان عماد و طوبا بنا کرده و 
دیگر اجزا را حول محور این دو چیده اســت. در عین حال، فیلمنامه ای 
شــخصیت محور خلق کرده که یکی از تم های ابدی ســینما با عنوان 
عشق به تاروپودش گره خورده و آن را پیش می برد. صباغ زاده قصه اش 
را خوب شــروع کرده و آن را با ریتمی مناســب به نقطه عطف نخست 
می رساند. زوج جوانی که تماشــاگر را به تماشــای قصه زندگی خود 
دعوت کرده و فرازوفرودهای آشنایی را به تصویر می کشند. استفاده از 
راوی هم نکته مثبتی برای فیلم و شیوه روایت آن به حساب می آید که 
از آن برای قصه گو تر شدن کار بهره گرفته شده که در ساختار فیلمنامه 

فیلم به خوبی جا افتاده است.
اهل ســینما و تئاتــر بودن ایــن دو نیز ایده ای مناســب بــرای خلق 
شوخی های جذاب به نظر می رســد که در عین حال رگه های پررنگی 
از فانتزی دارد. »رمانتیســم عماد و طوبــا« نگاه روانشناســانه ای به 
قهرمان های خود و ســیر روابط آنها داشــته و در عین حال دســت به 
آسیب شناســی هم می زند. موضوعی که در سینمای ایران به آن کمتر 
پرداخته شــده و این فیلم از این حیث نمونه  ای شاخص و درخشان به 

حساب می آید.
صباغ زاده برای جذاب تر شدن فیلم خود شوخی های بامزه ای را با تکیه 
بر ظرفیت های کمدی رمانتیک خلق کرده که حال و هوای شــیرینی 
به فیلم بخشیده اســت. از طرف دیگر روی وجوه بصری فیلم خود نیز 
به خوبی کار کرده و از رنگ و به ویژه نور برای خیال انگیزتر شــدن فیلم 
خود سود جسته که می توان آن را جزو نقاط قوت فیلم به حساب آورد. 
همان نکته ای که تماشای »رمانتیسم عماد و طوبا« را دلپذیرتر کرده و 

آن را به ذات سینما نزدیک می کند.
انتخاب بازیگر در کمدی رمانتیک ها از اهمیت فوق العاده ای برخوردار 
بوده و تنها اندک لغزشــی می تواند کلیت کار را به خطر بیندازد. آن هم 
فیلم هایی از جنس »رمانتیسم عماد و طوبا« که با تکیه بر دو شخصیت 
اصلی خود پیش رفته و کاملا متکی به بازیگران خود اســت. صباغ زاده 
نقش های اصلی فیلم خود را به دو بازیگری ســپرده کــه تا زمان تولید 
فیلم تجربه سینمایی زیادی نداشته و بیشتر در قاب کوچک تلویزیون 
حضور داشته اند. با این حال، شــیمی رابطه عماد و طوبا با تکیه بر بازی 
خوب این دو قابل قبول از کار درآمده است. زنده یاد حسام محمودی به 
شخصیت عماد باورپذیری خوبی بخشــیده و تماشاگر را به سمت خود 
می کشــاند. در طرف دیگر، الناز حبیبی در نقش طوبــا قرار دارد که به 
خوبی از فیزیک و میمیک چهره اش برای جان بخشــیدن به نقش بهره 
گرفته و بازی درخشانی را ارایه کرده است. تا جایی که برای نخستین بار 
نامزد دریافت ســیمرغ بلورین بهترین بازیگر جشنواره فیلم فجر شده 
اســت. البته نمی توان از گروه بازیگران »رمانتیسم عماد و طوبا« گفت 
و از کنار زنده یاد علی انصاریان عبور کرد. بازیگری که در نقشــی مکمل 
خوش درخشیده و آخرین فیلم ســینمایی اش، نوید حضور بازیگری 

توانا در عرصه سینمای ایران را می داد.
»رمانتیسم عماد و طوبا« از آن دسته فیلم هایی است که قابلیت ارتباط 
با طیف های مختلف سنی به خصوص زوج های جوان را داشته و لحظات 

شیرینی را برای مخاطبان خود رقم می زند.«

»تونل« آماده نمایش و پخش شد
فیلم کوتــاه »تونل« بــه نویســندگی و کارگردانی کیــارش حقگو 
پس از طی مراحل فنی، پخــش بین المللی خود را جهت شــرکت در 

جشنواره های خارجی آغاز کرد.
 به نقل از روابط عمومی پــروژه، فیلم کوتاه »تونل« به نویســندگی و 
کارگردانی کیارش حقگو پس از طی مراحل فنــی، پخش بین المللی 

خود را جهت شرکت در جشنواره های معتبر خارجی آغاز کرد.
این فیلم کوتاه یک عصر پر ترافیک در تونل رســالت تهران با کانسپت 
عدم ارتباط است و از فیلم »قصه ها« ســاخته رخشان بنی اعتماد الهام 
گرفته شده است. این فیلم به صورت هشت سکانس پلان در هشت روز 

ضبط شده است.
کیارش حقگو درباره ایــن فیلم گفت: برای ضبــط »تونل« هیچگونه 
هماهنگی با مردم وجود نداشت و می بایست تماما فیلم در فضای واقعی 
ترافیک ضبط می شــد و به همین دلیل زمان فیلمبرداری طولانی تر از 
یک فیلم کوتاه شــد اما همین امر به طبیعی تر شدن فیلم کمک کرده 

است.

اشکان هورسان، شــیوا طاهری، مسعود ترابی، شــادی احدی فر، ویدا 
آرایی، فریبرز حقگو، امیر تیموری، ســاناز اقتصــاد راد، پرهام امینی، 
بهراد محمدی، شــایان احدی فر، مرضیه میر احمدی، بهراد محمدی، 
سارا ســیبی، آرمین فتح الهی، حســین جاهد، علی ســوری، دانیال 
یعقوبی، امیر حســین رضایی و بازیگر خردسال: آرمان تکمیلی در این 

اثر به ایفای نقش می پردازند.
از دیگــر عوامــل فیلم کوتــاه »تونل« می تــوان به تهیــه کنندگان: 
کیارش حقگو و شــادی احدی فر، برنامه ریز: میلاد ســهایی، دستیار 
اول کارگردان: دانیال یعقوبی، دســتیار فنی: جواد شــفیعی، دستیار 
عملیاتی: ســیامک قادر نژاد، مدیر فیلم برداری: محمد کریمی، تدوین 
و صداگذاری: آرمان خسروی و کیارش حقگو، صدا بردار: علی سوری، 
طراح گریم: شایان اســکندری، طراح لباس: مارال سوری، اصلاح رنگ 
و نور: هامون هوشیار، انتخاب موسیقی: کیارش حقگو، موسیقی تیتراژ 
پایانی: مهســا جهانی، مدیر روابط عمومی: سیدمحمدصادق سیادت، 
عکاس: سید حسین پور موسوی و سرمایه گذار پخش: ماریه فلاح گل 

محمدی اشاره کرد.

یادداشت

قاب

جشــنواره فیلم ونیز از پیتر ویر با اهدای شــیر طلایی 
افتخاری خود تجلیل می کند.

جشــنواره فیلم ونیــز ۲۰۲۴ از پیتر ویــر کارگردان 
و فیلمنامه نویــس اســترالیایی کــه فیلم هایی چون 
»انجمن شاعران مرده«، »نمایش ترومن« و »استاد و 
فرمانده: ســمت دور دنیا« را در کارنامه دارد با اهدای 
شــیر طلایی ســال ۲۰۲۴ و برای یک عمر دستاورد 

هنری تجلیل می کند.
آلبرتــو باربرا کارگــردان هنــری ونیــز در بیانیه ای 
گفت: پیتــر ویر تنهــا ۱۳ فیلــم در طول ۴۰ ســال 
کارگردانی کرده و با همان هــا جایگاه خود را در دنیای 
کارگردان های بزرگ ســینمای مدرن کســب کرده 

است.
باربرا با یــادآوری اینکه ویــر در دهه ۱۹۷۰ 
به لطف ۲ فیلم »ماشــین هایی کــه مردم را 
می خورنــد« )۱۹۷۴( و کلاســیک کالت 
»پیک نیــک در هنگینگ راک« در ســال 
۱۹۷۵ نقش رهبــری موج نوی ســینمای 
اســترالیا را برعهــده داشــت، از موفقیت 

بین المللی ۲ فیلم بعدی او یعنی »گالیپولی« و »سال 
زندگی خطرنــاک« یاد کرد که درهــای هالیوود را به 

رویش گشودند.
باربرا در ادامه تاکید کرد که این کارگردان جایگاه خود 
را در هالیوود تقویت کرده و در همان حال موفق شــده 

تا فاصله خود را از صنعت ســینمای آمریکا 
نیز حفظ کند. وی گفت: »شاهد«، »ساحل 
پشــه«، »انجمن شــاعران مرده«، »گرین 
کارت«، »بی بــاک«، »نمایــش ترومن« و 
»ناخدا و فرمانده« مراحل اصلی  هستند که 
وی در حرفه هنری خود طی کرده و در عین 
حال یکپارچگی زیربنایی خود را با موفقیت 

تجاری حفظ کرده است.
مدیر جشنواره ونیز یادآوری کرد که »نمایش ترومن« 
و »انجمن شــاعران مرده« هر ۲ نخســتین بار در این 

جشنواره به نمایش درآمدند.
پیتر ویر ۷۹ ســاله ۶ نامزدی اســکار در کارنامه دارد و 

جایزه افتخاری اســکار را ســال ۲۰۲۲ برای یک عمر 
داســتاورد کاری خــود دریافت کرده اســت. آخرین 
فیلم وی »راه بازگشت« ســال ۲۰۱۰ ساخته شد که 
با اقبال وسیعی هم روبه رو شــد و پس از آن وی اعلام 

بازنشستگی کرد. 
فیلم های وی در مجموع ۲۹ بار نامزد اســکار شده اند 
و ۶ جایزه دریافت کرده انــد و ۱۱ جایزه بفتا و ۵ جایزه 

گلدن گلوب برده اند.
هشتاد و یکمین دوره ونیز از ۲۸ آگوست تا ۷ سپتامبر 
)۷ تا ۱۷ شــهریور( برگزار خواهد شــد و ایزابل هوپر 
بازیگر مطرح فرانسوی ریاست هیات داوران امسال را 

برعهده دارد.

فیلم فرمول یکی جوزف کوشینســکی که با بازی برد 
پیت ســاخته می شــود، با بودجه بالای ۳۰۰ میلیون 

دلاری، شکل می گیرد.
 به نقل از ورلد آف ریل، فیلم جدید جوزف کوشینسکی 
با نــام موقــت »آپکس« که بــا موضــوع رقابت های 
اتومبیلرانی فرمول وان شــکل می گیرد، همچنان در 

حال فیلمبرداری در فضای فرمول وان است.
این فیلم که جدیدترین کارگردانی کوشینسکی پس 
از »تاپ گان: ماوریک« است، بر مبنای فیلمنامه ایرن 

کروگر، با بازی برد پیت و توسط اپل تولید می شود.

اکنون گفته می شود به احتمال زیاد به دلیل تاخیرها و 
فیلمبرداری مجدد این فیلم پس از اعتصاب های سال 
پیش، هزینــه تولید آن به بیــش از ۳۰۰ میلیون دلار 
می رسد. این در حالی اســت که هنوز هیچ استودیویی 

حق نمایش آن را نخریده است.
با وجود این که اپل شروع به برنامه ریزی با »ایمکس« 
برای رزرو صفحه نمایش فیلمش کرده است، اما هنوز 
تاریخ اکران یا توزیع کننده ای تعیین نشــده اســت؛ 

هرچند سونی و برادران وارنر خواستار فیلم هستند.
هزینه ســاخت ایــن فیلم آنقــدر زیاد بــود که هیچ 

استودیوی سنتی نمی توانست به سراغ آن برود.
این فیلــم با بازی بــرد پیت، دامســون ادریس، کری 
کاندون و توبیاس منزیس، دربــاره راننده فرمول وانی 
)پیت( است که از دوران بازنشســتگی بیرون می آید 
تا یک راننده جوان تــر )ادریــس( را راهنمایی کند و 

آخرین دورش را به افتخار در پیست اتومبیلرانی بزند.
به نظر می رســد این فیلم از همان فرمــول »تاپ گان: 
مارویک« بهره می گیرد و به جای جت ها، ماشین های 
مســابقه و به جای کروز، پیت قرار اســت تکرار کننده 
همان فرمولی باشند که ســال ۲۰۲۲ موفقیت بزرگی 

را رقم زد.پیش از »تاپ گان: ماوریک«، کوشینســکی 
بیشــتر به خاطر کارگردانی تام کــروز در فیلم  علمی 
تخیلی »فراموشــی« و نیز ســاخت »ترون: میراث« 
و »تنها شجاعان« شهرت داشــت. او اکنون به یکی از 
پرطرفدارترین فیلمســازان فیلم های بلاک باســتر و 

پرفروش در صنعت فیلم بدل شده است.
برای ساخته شدن »آپکس«، کوشینسکی و گروهش 
کوچک ترین دوربیــن متحرک ۶K را کــه تا به حال 
استفاده شــده تا تماشــاگران را به داخل ماشین های 

مسابقه ببرد، طراحی کرده اند. 

جشنواره

فیلم

عطیــه مــوذن  کارگــردان مســتند 
»شــکارچی مجازی« با اشاره به سوژه های 
این مســتند بیان کرد که پرونــده درباره 
۲ دختر نوجوان که تحت آزار شــکارچیان 
فضای مجازی قرار گرفته اند مورد بررســی 

قرار گرفته است.
حسن علیزاده فرد تهیه کننده و کارگردان 
مستند »شــکارچی مجازی« که قرار است 
امشب از شبکه سه سیما پخش شود درباره 
فرایند تولید این مســتند و موضوع آن بیان 
کرد: این مستند در گروه مستند شبکه سه 
تولید شده است و به نوعی سفارش از طرف 
شــبکه بود. ســوژه هم درباره آزار دختران 
نوجوان اســت؛ روایــت دختــران و زنان 
نوجوانی که در فضای مجــازی مورد آزار و 

اذیت های شکارچیان قرار می گیرند.
وی اضافه کرد: بعد از اینکه گروه مســتند 
شبکه ســه درباره این موضوع سخن گفت 
چند ماهــی پژوهش داشــتیم و بــا اداره 
کل مشــاوره و مددکاری نیــروی انتظامی 
صحبت کردیــم که چند پرونــده به ما داد. 
البته پژوهش های ما فقط محدود به تهران 
نشد و به چهار یا پنج اســتان رفتیم و اداره 
کل مشــاوره و مددکارهای مربوطه سوژه 
ها را معرفی می کردند. مثلًا یکی از ســوژه 
ها درباره دختری نوجــوان بود که از تلگرام 
با مردی آشــنا می شــود و بعد سواستفاده 
هایــی از او صورت می گیــرد. حتی پرونده 
هایی داشتیم که برای پسرها هم در فضای 
مجازی اتفاقــات بدی می افتــاد و عکس 
و فیلــم از آنها می گرفتند. نوجوان ها ســر 
قرار می رونــد و اتفاقاتی رخ مــی دهد که 
خودشــان هم نمی خواســتند اما با تهدید 

مواجه می شوند.
علیزاده با اشــاره به ۲ ســوژه اصلی مستند 
اظهار کــرد: این مســتند درباره ۲ ســوژه 
است یکی پرونده ای اســت درباره دختری 
۱۱ ساله و اتفاقاتی که برایش رخ می دهد و 
دیگری درباره دختری حدوداً ۱۶ ســاله که 

به تهران می آید. من البته دوست دارم این 
مســتند ادامه پیدا کند و فکر می کنم جای 

زیادی برای پرداخت دارد.
این مستندســاز درباره اینکه ممکن است 
تصور شود چنین مستندهایی برای مسدود 
کردن شــبکه های اجتماعی ساخته شده 
اســت، توضیــح داد: این مســتندها برای 
آگاهی بخشــی نســبت به نحوه صحیح و 
درســت اســتفاده کردن از فضای مجازی 
است. خود من هم از شــبکه های اجتماعی 
اســتفاده می کنم. اگر برخی از کلیدواژه ها 
را جســت و جو کنید کلی گروه و چیزهای 
منفی بالا می آید که باید خانواده ها نسبت 
به آنچه فرزندشــان می تواند جســت و جو 

کند آگاه باشند.
وی ادامــه داد: یکــی از همین ســوژه ها 
با آقای ۱۸ ساله ای آشنا شــده بود که از او 
سواســتفاده کرده و بعد هم گفته بود مثل 
فــلان فیلم پــدرت را می کشــم و خودت 

را تیکه تیکه می کنم و دختر هم ترســیده 
بود. مســتند »شــکارچی مجازی« برای 
آگاه سازی خانواده هاســت. خانواده باید با 
فرزندش رفیق باشــد. اصلی ترین مســاله 
این اســت که رفاقت بین والدین و فرزندان 
وجود داشته باشد اما مثلا مادر یا پدر درباره 
موضوعی فرزنــد را تهدید می کند و دیگر او 

می ترسد هر مساله ای را بیان کند.
علیزاده درباره ویژگی مســتند نیز توضیح 
داد: ایــن مســتند تولیدی اســت و برخی 
از صحنه ها بازســازی شده اســت. تهدید 
دختر و نحوه ارتباط با شــکارچیان از جمله 
مواردی اســت که بازســازی شــده است. 
مصاحبه هایی هم داریم که با مشاور نیروی 
انتظامی دربــاره این پرونده هــا گفت وگو 

شده است و توضیحاتی می دهد.
وی درباره اینکه چرا ســراغ روان شناسان 
نرفته اند، بیان کرد: ما ســراغ مشاوری رفته 
ایم که خودش در نیروی انتظامی است و در 

جریان کامل پرونده ها قرار دارد. یا ســراغ 
مددکار رفته ایم که بیشــتر این سوژه ها را 
درک می کند، با ســوژه ارتباط درســتی 
گرفته اند و حتی مواردی بوده که اگر سوژه 
خواســته خودکشــی کند اینها جلوگیری 
کرده انــد. من با یک روان شــناس صحبت 
می کردم متاسفانه برخی چون به نظریات 
غربی اعتقاد دارند سخنانشان با فرهنگ ما 

دچار چالش است.
کارگردان »شــکارچی مجــازی« درباره 
فرایند ســاخت نیــز عنوان کرد: ســاخت 
مســتند حدود ۸ مــاه طول کشــید که از 
زمان تحقیق تــا تولید را در بــر می گرفت. 
فیلمبرداری ۲ ماه به طــول انجامید چون 
سفری هم به استان ها داشــتیم. ما در این 
مستند توانســتیم پدر و مادر واقعی یکی از 
ســوژه ها را داشته باشــیم و آنها در مستند 
حضور دارند. راضی کردنشان سخت بود اما 
خدا را شکر خود پدر می خواست درباره این 

پرونده ســخن بگوید که این اتفاقات برای 
خانواده دیگری رخ ندهد.

علیزاده با اشــاره به گفــت و گوی لایو در 
فضای مجازی بــا افراد سواســتفاده گر 
گفت: ما لایوی به شــکل مخفیانه داشتیم 
که طی آن یک نفر با شــکارچیان مجازی 
حرف می زند تا نشــان دهیم که این افراد 
به دنبال عکــس و فیلم هســتند. بخش 
هایی از ایــن لایو هم در مســتند موجود 

است.
وی درباره نتایج این لایو و اینکه اگر آن افراد 
متهم هســتند چه برخوردی با آنها شــده 
است، بیان کرد: ما می خواســتیم بگوییم 
چنین حرف هایی در فضــای مجازی بیان 
می شود. نیروی انتظامی هم در جریان بود 
اما گفت نمی توانیم وارد پرونده شویم چون 

هنوز جرمی رخ نداده است.
این تهیه کننــده و کارگردان با اشــاره به 
موضوع چالشــی مســتند یادآور شد: این 
اولین بار اســت در تلویزیون چنین مواردی 
پخش می شــود. ما با شــبکه هــای دیگر 
صحبت مــی کردیــم حتی نگــران بودند 

چنین محتوایی را پخش کنند.
علیــزاده درباره اینکــه آماری هــم از این 
مزاحمت ها و سواســتفاده هــای مجازی 
دارد یا خیر، عنوان کرد: در هر اســتانی که 
می رفتیم طی یک هفته ۲۰ تا ۳۰ نفر را می 
آوردند و برایشان پرونده تشکیل می دادند 

که این عدد در تهران خیلی بیشتر است.
وی در پایــان دربــاره اینکــه ایــن افراد 
همــه حرفه ای هســتند یا بــه دلیل نبود 
فرهنگســازی وارد چنین کاری می شوند، 
مطرح کرد: کسی که از یک نوجوان عکس 
و فیلم می گیــرد و تهدید مــی کند قطعاً 
حرفه ای اســت. یکی از افرادی که پرونده 
داشــت و با دختــران ارتبــاط گرفته بود 
خودش زن و بچه داشت. برخی هم از روی 
فیلم ها یاد می گیرند و وارد چنین فضایی 

می شوند.

شیر طلایی افتخاری ونیز می رسد به: کارگردان »انجمن شاعران مرده«

فیلم جدید برد پیت به بودجه ۳۰۰ میلیون دلاری نیاز دارد

درنشستمشترکیدرستادسیاستگذاریجمعیتمعاونتسیمامطرحشد

ویکردهای اصلی »کودک شو« است فرزندآوری یکی از ر

خریدار  تهیه کننده »کودک شو« گفت: 
یکی از رویکردهای اصلی این برنامه تاکید 

بر فرزندآوری و بحث های جمعیتی است.
به گزارش روابط عمومــی برنامه »کودک 
شــو«، نشســت مشــترکی در ســتاد 
سیاســتگذاری جمعیت معاونت ســیما با 

حضور اعضای ستاد و عوامل برنامه »کودک 
شــو« برگزار شــد و با توجه به چالش های 
جمعیتــی در ســال های پیــش رو درباره 
مســائل محتوایــی و فرمی فصل ششــم 

»کودک شو« همفکری صورت گرفت.
ســتاد  دبیــر  قاســمی  محمدمهــدی 

سیاســتگذاری جمعیت معاونت ســیما و 
مدیر شــبکه آموزش و سلامت در سخنانی 
به وضعیت مبتلابه جامعه در حوزه جمعیت 
پرداخت و با اشــاره به آمــار و ارقامی که در 
سال های اخیر نســبت به پیری جمعیت و 
دیگر معضلات مطرح شــده است از وظایف 

این ستاد گفت.
قاســمی با اشــاره به برخی راهکارها برای 
برنامه ســازی در حوزه جمعیت تاکید کرد: 
تمرکز روی این مســاله بایــد از طریق کار 
فرهنگی و تغییــر نگرش ها و دیــدگاه ها 

صورت گیرد تا به نتایج درستی منجر شود.
وی خاطرنشان کرد: فرصت زیادی تا بسته 
شدن پنجره جمعیتی در ایران وجود ندارد 
و باید با سرعت بیشتری در حوزه رسانه کار 

شود.
در ادامه، احمد لنگرودی قائم مقام شــبکه 
نسیم در سخنانی ضمن تشریح فصل جدید 
برنامه کودک شو و ماموریت های شبکه این 
برنامــه را یکی از برنامه های ا صلی شــبکه 
در حوزه جمعیت عنوان کرد که ســرمایه 

گذاری جدی روی این برنامه، محتوا و بازی 
های فصل جدید صــورت گرفته تا در عین 
سرگرمی و هیجان انگیز بودن، حال خوب و 
زیبایی حضور کودک و اطلاعات مورد نظر 

خانواده ها را انتقال دهد.
وی اضافه کرد: برنامــه با طراحی بازی های 
متنوع تلاش کــرد جذابیــت و کیفیت را 
حفظ کند و حضــور ملیکا شــریفی نیا به 
عنوان مجری که در حوزه کودک کار کرده 
اتفاقات خوبــی را رقــم زد و امیدواریم در 
ادامه هم بهتر شود و بازخوردهای مطلوبی 

هم در اجرای این فصل داشتیم.
در ادامه نشســت، اعضای دیگر ســتاد 
جمعیت ســیما بــه مــواردی در قالب 
مخاطــرات جمعیتی و توجــه به اصلاح 
محتوایــی و ترویج درســت فرزندآوری 
و شــیرینی و الــزام حضور کــودک در 
خانواده و آینده ایران اســلامی اشــاره 

کردند.
در بخش دیگر حســین ربانی تهیه کننده 
»کودک شــو« با اشــاره به اینکه یکی از 

رویکردهای اصلی »کودک شــو« تاکید 
بر فرزنــدآوری و بحث هــای جمعیتی 
اســت خلاصه ای از فعالیت هــای انجام 
شــده در فصل جدید ایــن برنامه مطرح 

کرد.
وی با اشــاره به انتقال برخی آموزش ها از 
خلال بازی هــا اضافه کــرد: می خواهیم 
حال خوش حضور کودک در خانواده را به 
تصویر بکشیم. سعی داریم فضایی را فراهم 
کنیم که خانواده هایی که در برنامه شرکت 
می کنند تصور نکنند صرفاً به یک برنامه و 
استودیو آمده اند بلکه این فضای دل انگیز 
باشــد، برای بچه ها مفرح باشد و در همین 
راســتا شــهر بازی و اتاق کودک طراحی 

شده است.
تهیه کننده »کودک شو« به رویکردهای 
آموزشــی این برنامــه هم اشــاره کرد و 
افزود: در حوزه تربیتی و آموزشــی با پدر 
و مادرها دربــاره فرزندانشــان صحبت 
می شــود و این فضا برای خــود آنها هم 

مفید و جالب بوده است.  



وضعیتویژهفهرستاستقلال

 نکونام راهی جز خانه تکانی ندارد!

ورزش
روزنامهاقتصادیصبحایران

صفحه 6
شماره1582 22اردیبهشت1403 www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rشنبه

میدان

خریدار  بدون شــک بزرگ ترین چالش 
نکونام برای فصل آینــده، چگونگی تنظیم 
فهرست ۱۹ نفره بازیکنان بزرگسال تیمش 
است.هواداران استقلال بعد از گذراندن یک 
فصل پرماجرا امیدوارنــد که ۴ هفته پایانی 
را هم بتوانند با خاطراتی خوش پشــت سر 
بگذارند و در هفته سی ام نظاره گر قهرمانی 
تیم شــان باشــند. با توجه به فشــردگی 
مســابقات باشــگاهی در فصل اخیر و البته 
در پیش بودن لیگ بیســت وچهارم، به نظر 
می رســد که تیم ها فرصــت چندانی برای 
اســتراحت نخواهنــد داشــت و بلافاصله 
بعــد از پایان لیگ بیست وســوم، تحرکات 
نقل وانتقالاتی شــان آغاز می شود تا بتوانند 
با تمام قــوا در فصــل آینــده رقابت های 

باشگاهی حضور یابند.
استقلالی ها در حالی برای فصل آینده باید 
خود را آماده کنند که در کنار حضور در لیگ 
برتر و جام حذفی، مســابقات لیگ نخبگان 
آسیا هم در انتظار آبی پوشان پایتخت است 
و در صورت قهرمانی در لیگ برتر، شاگردان 
جواد نکونام بایــد خود را بــرای حضور در 
مسابقه ســوپرجام هم آماده کنند. نکونام 
در حالی با آبی پوشــان پایتخت قراردادی 
۳ ساله دارد که به نظر می رســد او با توجه 
به عملکردش در فصل جاری، در کســوت 
سرمربی استقلال کارش را ادامه می دهد اما 
با توجه به قوانین نقل وانتقالاتی، کار نکونام 
برای چینش فهرست تیمش در فصل آینده 

بسیار دشوار خواهد بود.

لیستی که پر است!
حســین حســینی در کنار محمدحسین 
مرادمنــد، آرمیــن ســهرابیان، ایمــان 
سلیمی، رافائل ســیلوا، میلاد فخرالدینی، 
صالح حردانــی، ابوالفضــل جلالی، جعفر 
سلمانی، روزبه چشــمی، زبیر نیک نفس، 
امیــد حامدی فــر، آرش رضاونــد، مهدی 
مهدی پور، آرمان رمضانــی، پیمان بابایی، 
جلال الدین ماشــاریپوف، مهرداد محمدی 
و گوستاوو بلانکو ۱۹ بازیکن تشکیل دهنده 

فهرســت اســتقلال در نیم فصل دوم لیگ 
بیست وســوم هســتند کــه از میــان این 
بازیکنان، قرارداد حردانی، جلالی، سلمانی، 
چشــمی، نیک نفس، حامدی فر، رضاوند، 
مهدی پور، رمضانــی و بابایی در پایان فصل 

با استقلال خاتمه پیدا می کند.
جواد نکونام در حالی با لیســت تکمیل شده 
سهمیه بزرگسالان اســتقلال مواجه است 
که برای فصــل آینده، کوین یامــگا و رضا 
میرزایی هــم در حالت انتظار قــرار دارند و 

چشم امیدشان به این اســت که بتوانند به 
مستطیل ســبز برگردند. درباره یامگا هنوز 
پزشــکان نظر نهایی را نداده اند اما میرزایی 
آماده بازگشت به میادین اســت و پر بودن 
فهرست استقلال باعث شــد تا او نتواند در 
نیم فصــل دوم لیگ بیست وســوم به جمع 
آبی پوشــان بازگردد و در طرف مقابل باید 
گفت با توجه به شرایط مهدی پور، احتمال 
دوری او از فهرست اســتقلال در نیم فصل 

نخست فصل آینده دور از ذهن نیست.

جوانانی که سهمیه بزرگسال 
می خواهند!

نکونام نه تنها فهرســت بازیکنان بزرگسال 
تیمــش را مملــو از بازیکــن می بینــد و 
۲ بازیکــن چشــم انتظار جــای خالی در 
فهرســت تیم شان هســتند که محمدرضا 
خالدآبادی، محمدجواد کیا، محمدحسین 
زواری، امیرعلی صادقی و ســامان تورانیان 
جزو بازیکنان زیر ۲۳ ســال اســتقلال در 
فصل جاری هســتند که در فصــل آینده، 
برای ماندن در اســتقلال باید در فهرســت 
بزرگســال این تیم قرار گیرند و این مسئله 
خود می تواند برای جواد نکونام و کادرفنی 

استقلال چالش آفرین باشد.
زواری و صادقــی در پایــان فصــل جاری 
قراردادشان با اســتقلال به پایان می رسد 
امــا خالدآبادی، کیــا و تورانیــان از جمله 
بازیکنانــی بودند کــه در ابتــدای فصل با 
تصمیم جواد نکونام به استقلال پیوستند و 
با آبی ها قرارداد دارند. در کنار این بازیکنان 
جوان، نکونام بــرای حضور پرقدرت تیمش 
در فصل آینده، به دنبال جذب ستاره هایی 
اســت که در فصل جاری موفــق به خرید 
آن ها نشــد و این مســئله باعث شــده تا 
سرمربی اســتقلال با کابوس جای خالی در 
فهرست تیمش مواجه شود و آنچه واضح به 
نظر می رسد اینکه برای خالی شدن فهرست 
بازیکنان بزرگســال اســتقلال، نکونام راه 
چاره ای جز خانه تکانی در فهرســت تیمش 

پس از پایان لیگ بیست وسوم ندارد!

پیشکسوت تیم فوتبال پرســپولیس، گفت: اوستون 
اورونوف بازیکن بسیار تاثیرگذاری است که در خدمت 
تیم، فوتبال بازی  می کند. مطمئن باشید پرسپولیس 
با تلاش او و ســایر نفرات، می تواند دوباره قهرمان لیگ 

شود.
ضیا عربشــاهی  در خصوص دیدار این تیم با نســاجی 
مازندران که با برتری دو بر یک شاگردان اوسمار همراه 
شد، اظهار داشت: پرســپولیس در این بازی، نمایش 
خوبی داشــت. از همان دقایق ابتدایی مشــخص بود 
که تیم برای برُد به میدان آمــده و به خصوص در نیمه 
نخست اجازه خودنمایی به میزبان را نداد. البته نساجی 
جان دوباره ای گرفته و تیمی نبود که دســت و پا بسته 

وارد بازی شده باشــد. خدا را شکر توانستیم 
ســه امتیاز مهم را کســب کنیم تــا تیم در 

کورس بماند.
وی افزود: تیم در این بازی علی رغم اینکه در 
دو دیدار گذشته نتوانســته بود نتایج لازم را 
کسب کند، روحیه خوبی داشت و بازیکنان، 
کارهای تیمی و ترکیبی را به بهترین شــکل 

ممکــن در زمین اجــاره کردند. البتــه نمایش خوب 
اوستون اورونوف را نیز نباید نادیده گرفت. او با حرکات 
رو به جلو و دریبل های تماشــایی خود، من را یاد ناصر 

محمدخانی انداخت.
پیشکســوت پرســپولیس، خاطرنشــان کرد:  نباید 

عملکرد خوب ایــن بازیکن ازبکســتانی و 
تاثیرش روی بــازی پرســپولیس را نادیده 
گرفت، اما وقتی یک تیم به برتری می رســد 
همه عالی هســتند و تمامی تیم برای به ثمر 

رسیدن یک گل، زحمت می کشند.
 اورونوف در خدمت تیم بــازی می کند و در 
مواقع حساس به خوبی توانش را نشان داده 

است.
عربشاهی در واکنش به اخراج سروش رفیعی در دیدار 
با نســاجی، عنوان کرد: او بازیکن خوب و تاثیرگذاری 
در ترکیب پرسپولیس اســت، اما نباید کاری کند تا به 
خودش و تیم لطمه بزند. وقتی شــما اخطار گرفته اید، 

بایــد خویشــتن داری کنیــد و کمتر درگیر شــوید. 
متاسفانه اخراج ســروش نزدیک بود برای تیم مشکل 
ایجاد کنــد. انتظار مــی رود بازیکنی در این ســطح، 

حرفه ای تر رفتار کند.
وی در پایان در خصوص اینکه آیا پرسپولیس قهرمان 
لیگ بیست و سوم خواهد شــد؟ گفت: شرایط روحی 
تیم خوب اســت و بازیکنان نیز در فرم مناســبی قرار 
دارند. چهار دیدار حســاس در پیــش داریم که بدون 
توجه به نتایج اســتقلال باید همه این بازی ها را ببریم. 
مطمئن هستم هوادار را شکست خواهیم داد و تیم پله 
پله تا قهرمانی پیــش خواهد رفت و بــاز هم می تواند 

خاطرات خوب فصل گذشته را تکرار کند.

پرسپولیس

عربشاهی:پرسپولیس می تواند قهرمان شود

پاسخشجاعیبهسوالجنجالی

 اصلاً نتایج استقلال و پرسپولیس برایم مهم نیست
خریدار  ســرمربی هــوادار در واکنش به 
ســوالی درباره اینکه آیا بنفش پوشــان در 
بازی فردا بــرای کمک به اســتقلال بازی 
می کنند، توضیح داد که نتایج ســرخابی ها 

برای تیمش اهمیتی ندارد.
 هوادار تهران در طول ۷ مســابقه اخیرش 
در لیــگ برتر و جام حذفی توانســته بدون 
شکست باشــد و در دوران ســرمربیگری 
مسعود شــجاعی، بنفش پوشــان با وجود 
انجام ۱۴ مسابقه تنها ۲ بار مغلوب شده اند 
تا کارنامه ای قابل قبول را شجاعی در اولین 
فصل سرمربیگری رســمی خود در فوتبال 
ایران بعد از اتمام حضورش در مســتطیل 
ســبز از خود به جای بگذارد. بنفش پوشان 
در یکی از دشوارترین دیدارهای فصل باید 
فردا )شنبه( در ورزشگاه پاس قوامین تهران 
از پرســپولیس که در قامــت مدافع عنوان 
قهرمانی کارش را دنبــال می کند، پذیرایی 

کنند.
مسعود شجاعی، سرمربی جوان هوادار که 
از زمان پذیرش سکان هدایت بنفش پوشان 
کمتر در نشســت های خبــری حضور پیدا 
می کند و به جای او، برادر محمود شــجاعی 
پاســخگوی خبرنــگاران بــوده، امــروز 
)جمعه( تصمیم گرفت تا در آســتانه دیدار 
با پرسپولیس شخصاً رودرروی خبرنگاران 
بنشیند و به ســوالات آن ها درباره دیدار با 
پرسپولیس پاسخ بدهد. شــجاعی با اشاره 
انگیزه بــالای شــاگردانش و عملکرد فنی 
بنفش پوشان، تحلیلی نســبت به عملکرد 
تیم پرسپولیس ارائه کرد و همچنین نسبت 
به سوالی جنجالی درباره دوستی او با جواد 
نکونــام و تاثیر آن روی عملکــرد هوادار در 

بازی فردا پاسخ داد.

فکر می کنم بازی زیبایی را ببینیم
شــجاعی در آغاز صحبت هایش با اشــاره 
به رونــد تیم های هــوادار و پرســپولیس 
گفــت: »در این چنــد هفته روند نســبتاً 
خوبی داشــتیم، ولی نتایج چیزی نبود که 
دلخواه مان باشد. سعی می کنیم بهتر و بهتر 
باشــیم، چون به اندازه کافی امتیاز از دست 
داده ایم. فکر می کنم بازی زیبایی را ببینیم. 
پرســپولیس را آنالیز کرده ایم. باید بگویم 
آن ها فوتبال خوب و روانی بازی می کنند و 
مهره های خوبی در اختیار دارند. ما هم تیم 

خوبی هســتیم و بازیکنان تیمم در بهترین 
شرایط فیزیکی و روانی قرار دارند. امیدوارم 

فردا بازی جانداری را شاهد باشیم«.
ســرمربی هــوادار تهــران در واکنش به 
برگزاری مســابقه در غیاب تماشــاگران، 
با اشــاره به شرایط ورزشــگاه پاس قوامین 
تهران توضیح داد: »شــورای تأمین اجازه 
نمی دهد و از روز اول ایــن موضوع را قبول 
کرده اند که چه ورزشگاهی را با چه شرایطی 
اعلام کرده ایم. درست است که شاید شرایط 
حضور تماشاگران نباشد، ولی این ورزشگاه 
)پاس قوامین( یکــی از بهترین زمین های 
ایران را دارد. حالا که یــک زمین خوب در 
اختیار داریم می خواهید آن را از ما بگیرید؟! 
تنها نکته مثبت در این فوتبال همین زمین 

است«.

برای من مهم عملکرد تیم خودم است
مسعود شــجاعی درباره اینکه آیا احتمال 
دارد با توجه بــه رفاقت او با جــواد نکونام، 
بنفش پوشــان فــردا نمایــش محکم تری 
برابر پرســپولیس داشــته باشــند، پاسخ 
داد: »ما در آخــر هر چیزی یــک خانواده 
هســتیم، خانواده ای از ورزش و فوتبال. من 
کارم را انجام می دهم و شما لطف می کنید 
صحبت ها و تصاویر من را بازتاب می دهید، 
اما جســارت می کنم و کلمه ای پیدا نکردم 
که بگویم این موضوع شبیه خاله بازی است! 
خیلی زشت است که این را می گویم. برادرم 
در تیم ماشین سازی حضور داشت و زمانی 
که در تراکتور تبریز حضور داشــتم با او لب 

خط دعوایم شد.
 اصلًا نتایج استقلال و پرسپولیس برای من 
مهم نیست و تلاش خودم و تیمم مهم است 
که بهترین عملکــرد را از بازیکنانم بگیرم، 
حالا شاید منجر به قهرمانی یا سقوط تیمی 

شود«.
شجاعی با اشــاره به عملکرد فنی تیمش در 
بازی هــای اخیر گفت: »ما دو بــازی قبل با 
صنعت نفت آبادانی بازی داشتیم که فوتبالم 
را از آنجا شــروع کردم و این تیم را دوســت 
دارم. اگر قرار باشد چیزی را لحاظ می کردم 
بــرای صنعت نفت لحاظ می کــردم، ولی با 
قدرت بازی کردیم و برنده شــدیم. فردا هم 
شرایط همین است و به دوســتی و رفاقت 
ارتباطی ندارد. اســتقلال و پرســپولیس 

تیم های بزرگی هســتند، ولی نتایج شــان 
اصلًا برایــم مهم نیســت؛ همان طور که در 

بازی استقلال این را نشان دادم«.

مشخص نیست فصل آینده سرمربی 
هوادار هستم یا خیر!

سرمربی بنفش پوشــان در پاسخ به سوالی 
درباره میانگین سنی بالای تیمش توضیح 
داد: »اول بایــد ببینیم مــن در این فوتبال 
هســتم یا نه. اصلًا با هوادار ادامه می دهم یا 
نه؛ چون قراردادم تا پایان فصل است. اسامی 
که اشــاره کردید بازیکنان باکیفیتی خوبی 
هستند و رزومه خوبی در تیم های قبلی شان 
دارند. ســعی می کنم بهترین عملکرد را از 
آن ها بگیرم و خودشــان نیز کمک کرده اند. 
در مورد آینده نمی توانــم نظر بدهم، چون 

نمی دانم با این تیم ادامه خواهم داد یا نه«.
مسعود شجاعی درباره اینکه آیا از تیم های 
دیگر پیشــنهادی دارد و یــا در تیم هوادار 
کارش را دنبــال می کنــد، گفــت: »هیچ 
صحبتی انجام نداده ام. این افتخار را داشتم 
که حدود ۱۰ بازی به صورت غیرمســتقیم 
در خدمــت تراکتــور تبریز باشــم و الان 
رسماً سرمربی هوادار هســتم. من مدیون 
مدیرعامــل هــوادار و پیــش از آن مدیون 
بازیکنان هستم که به من کمک کردند. این 
تعریف ها باعث و بانــی اش بازیکنان بودند 
که چیزهایی که خواســته بودیم را، انجام 
دادند. از مالک باشــگاه باید تشکر کنم، ولی 
هیچ صحبتی با تیمی نکــرده ام. در رابطه با 
هوادار نیز چیزی نمی دانم و تمرکزم را روی 

بازی های باقیمانده گذاشته ام«.

من و دژاگه یک سال از تراکتور پول 
نگرفتیم و تقریباً مجانی بازی کردیم!

شــجاعی ضمن تاییــد محرومیت محمد 
میری، دربــاره گل های دریافتی پرشــمار 
پاسخ داد: »این ایراد اولاً از طرف من است و 
باید برطرف کنیم. بله، این ایراد را داریم ولی 
زمان خیلی کمی در اختیــار داریم. با توجه 
به فشــردگی مســابقات یک روز ریکاوری 
می کنیم، یک روز اســتراحت کرده و تنها 
یک جلسه تمرین تاکتیکی انجام می دهیم، 
بنابراین خیلی نمی تــوان کاری انجام داد و 
تنها در جلســات ریکاوری و جلسه قبل از 
بــازی روی آن کار می کنیم. بــه بازیکنانم 

گفته ام این طور نیســت که اگر گل می زنیم 
بچه های خط جلو خوب هســتند و اگر گل 
می خوریم خط دفاع بد اســت. مطمئناً این 

ایراد را نداشتیم نتایج مان بهتری بود«.
سرمربی هوادار درباره ابراز علاقه هواداران 
تیــم تراکتور بــه او، درباره عــدم دریافت 
مطالبات خود از این تیــم گفت: »فکر کنم 
تعداد زیادی از هواداران تراکتور به من لطف 
دارند و همین طور خاطــرات خوبی که من 
از آن جا دارم. مثــل اینکه تنها مطالبات من 
و اشکان دژاگه ســخت بود که آقای زنوزی 
)مالک باشــگاه تراکتور( بخواهــد بدهد. 
ان شــاء الله در شــرایط بهتر فکر می کنیم، 
این تیــم الان ســرمربی دارد و حتماً روی 
تصمیم های شــان فکر کنند. مــن و دژاگه 
یک ســال تمام پــول نگرفتیــم و تقریباً 
مجانی بــازی کردیم و فکــر کنم هیچ کس 
این موضــوع را نمی دانــد. طلب مان خیلی 
زیاد است و آن موقع نزدیک به ۲۰ میلیارد 
تومان می شد. خیلی چیزها را از قراردادمان 
کم کردنــد و از جیب خودم هم یکســری 
چیزها می خریدم. نمی خواهم از بحث اصلی 
تیم خودم خارج شــوم و در فرصت مناسب 

صحبت خواهم کرد«.

نویدکیا در تیمش شاهکار کرده است
مســعود شــجاعی در واکنش بــه تمجید 
حسین فرکی از ســبک بازی تیم او و محرم 
نویدکیا گفت: »حســین آقــا محبت دارد 
و ناخودآگاه یاد ســال ۲۰۰۶ افتادم. همان 
موقع به من کمــک می کردنــد و پدرانه و 

دلسوز نکات را گوشزد می کرد. این موضوع 
فلسفه اســت، یک تیم می تواند این طوری 
باشــد و یک تیم نــه. نویدکیــا در تیمش 
شاهکار کرده اســت و واقعاً خسته نباشید 
می گویم. فلسفه ای که نویدکیا در تیمش با 
این سرعت پیاده کرد، به شخصه لذت بردم 
و امیدوارم همینطور موفق باشد. چیزی که 
به نظرم اصولی می آمد، یاد گرفتم و ســعی 
کردم اجرا کنم. خیلی ایرادها هســت، ولی 
نیاز به زمان هست که برطرف شود. حداقل 
پروســه ای که می توانید تفکــرات را پیاده 

کنید، شش ماه طول می کشد«.
شــجاعی در بخش پایانــی صحبت هایش 
درباره ایده هــای فنی اش در تیــم هوادار 
توضیح داد: »اگر قرار باشد هر بازی تفکری 
که داشــتیم را، عوض کنیم بایــد هر بازی 
ببینیم تیم هــای حریف چــه کار خواهند 
کرد. آن وقت باید بــا ۱۵ روش بازی کنیم، 
در صورتی که باید قوی باشــیم و خودمان 
را به تیم هــای دیگر دیکته کنیــم. اگر قرار 
شــد تغییری ایجاد شــود تیم های حریف 
باید ایجاد کننــد. یک بار دیگــر می گویم 
جمله ای که در مورد خاله بازی گفتم درست 
نبود و نباید می گفتــم. از همه از جمله زنان 
عذرخواهی می کنــم، چون نبایــد به کار 
می بردم، شاید بهتر بود می گفتم بچه بازی! 
اگر در نشســت های خبری نمی آیم حمل 
بــر بی ادبــی نیســت و باید چیــزی برای 
گفتن داشــته باشــم. یک موقع باید بیایم 
کــه حرف هایــم تکراری نباشــد و شــما 

)خبرنگاران( خسته نشوید«.

 توصیه به علیرضا بیرانوند
کارشــناس فوتبال با بیــان اینکه پرســپولیس ۴ دیدار حســاس در 
پیش دارد، گفــت: هفته های پایانی لیگ برتر ماننــد ۴ فینال می ماند 
و پرســپولیس باید همه بازی های خود را پیروز شــود و منتظر لغزش 

استقلال بماند.
تیم فوتبال پرســپولیس در فاصله ۴ هفته تا پایان رقابت های لیگ برتر 
با ۵۶ امتیاز در رده دوم جدول قرار دارد و شــاگردان »اوســمار ویه را« 
برای رسیدن به مقام قهرمانی در رقابت با اســتقلال قرار دارند و از ۱۲ 
امتیاز باقی مانده باید حداکثر امتیاز را کسب کنند. پرسپولیس در هفته 
بیســت و هفتم باید به مصاف هوادار برود. این تیم بــا ۲۹ امتیاز در رده 
یازدهم جدول قرار دارد و از زمان حضور مســعود شجاعی در این تیم، 

عملکرد مثبتی را از خود به ثبت رسانده است.
امیرحســین اصلانیان در خصوص این دیدار اظهار داشت: هر ۴ بازی 
باقی مانده حکــم فینال را برای پرســپولیس دارد و بــا توجه به اینکه 
تنها یک امتیاز با صــدر جدول فاصله دارد باید همــه بازی های خود را 
با پیروزی پشت سر بگذارد و منتظر لغزش اســتقلال باشد. هر دو تیم 
پرسپولیس و اســتقلال در این ۴ هفته دیدارهای سخت و حساسی را 

پیش رو دارند و احتمال اینکه هر دو تیم به مشکل بخورند وجود دارد.
او ادامه داد: درست است که هوادار با کادر فنی جدید خود نتایج خوبی 
را کســب کرده و برخی از بازیکنان این تیم مانند داریوش شــجاعیان 
عملکرد درخشــانی را در چند هفته اخیر داشــته اند اما پرســپولیس 
مُهره های بهتر و زهردار تــری دارد و به نظرم می توانــد این بازی را با 
پیروزی پشت ســر بگذارد. پرسپولیســی ها باید در این بازی موقعیت 
گل بیشــتری را خلق کنند و نباید مانند دیدار با نســاجی فقط دو یا ۳ 

موقعیت گل داشته باشیم.
پیشکسوت پرسپولیس افزود: کادر فنی باید با بازیکنان صحبت کند تا 
در این بازی پرخاشگری کمتری داشته باشند و کارت بی مورد نگیرند و 

با تاکتیک فردی خود باعث ایجاد گل های بیشتر در جریان بازی شوند.
کارشــناس فوتبال در رابطه با نقــاط ضعف و قدرت پرســپولیس در 
دیدارهای اخیر گفت: پرسپولیســی ها در این چند بازی نشان داده اند 
که در بازی سازی با ضعف رو به رو هســتند. ما از بازیکنانی که به عنوان 
»پلِی مِیکر« در زمین حضور دارنــد انتظار داریم تا گردش توپ بهتری 
در زمین داشته باشند و بتوانند پاس های رو به جلویی را برای مهاجمان 
فراهم کنند. به عنــوان مثال مهدی ترابی باید عملکــرد خود را در این 
۴ بازی بهتر کند و ســایر بازیکنان هم باید مانند »اوســتون ارونوف« 
خودشان را در اختیار تیم بگذارند و نقش بیشتری را در زمین ایفا کنند. 
اگر این اتفاقات رخ دهد پرســپولیس بهتر می توانــد از بازی های رو در 

روی خود امتیاز کسب کند.

اصلانیان در پایان خاطر نشــان کرد: علیرضا بیرانونــد هم پس از رفع 
مصدومیت هنوز به آمادگــی ۱۰۰ درصدی نرســیده و این موضوع را 
می توان در دیدار با نســاجی مشــاهده کرد که او آماده بازی نبود و به 
نظرم در این چند دیــدار پایانی باید خود را ســریع تر به آمادگی کامل 

برساند تا گل های ساده ای را دریافت نکند.

اوسمار:
دوست دارم در ایران و پرسپولیس بمانم

سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس تهران با اشاره به حساسیت بازی های 
باقی مانده لیگ برتر، گفت: چهار دیدار حســاس پیش رو داریم که باید 

در آنها به نتایج خوبی برسیم.
 دیدار تیم های فوتبال هوادار و پرســپولیس تهران از هفته بیســت و 
هفتم لیگ برتر فوتبال ایران  امروز )شنبه( ساعت ۱۸:۲۰ در ورزشگاه 
پاس قوامین به قضاوت حسن اکرمی برگزار خواهد شد. پرسپولیس با 
۵۶ امتیاز در جایگاه دوم جدول رده بندی لیــگ برتر قرار دارد و هودار 

نیز با ۲۹ امتیاز یازدهم است.
بر این اساس، اوسمار ویرا سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس، در نشست 
خبری پیش از دیدار با هوادار، اظهار داشــت: ســه مســابقه سخت و 
نفس گیر را پشت سر گذاشتیم که حساس و دشوار بود. در حال رسیدن 
به هفته های پایانی لیگ هســتیم و تمام بازی ها بــرای ما در این چهار 
هفته مهم و حســاس هســتند. فردا با تیم هوادار بازی داریم که خیلی 
خوب فوتبال بــازی می کند و در هفت دیدار آخر خود بدون شکســت 

بوده است.
ســرمربی پرســپولیس درخصوص کارت های قرمز پرتکرار بازیکنان 
خود، گفت: در جریان بازی و بر سر مالکیت توپ درگیری ایجاد می شود 
و نمی شــود جلوی این درگیری را گرفت، اما اخراج بازیکن به تیم فشار 
خواهد آورد. امیدوارم بازیکنان پرســپولیس بــا تمرکز کار کنند تا هم 

جنگندگی داشته باشند و اینکه خودشان را کنترل کنند.
وی در خصوص درگیری رسانه ای تیمش با سایر تیم های مدعی، گفت: 
برخی از مسائل خارج از قدرت ســرمربی است و سرپرست تیم و هیات 
مدیره می توانند بیشتر کمک کنند. وظیفه ما تمرکز روی بازی است و 
باید آن را به بهترین شــکل انجام دهیم. باید کار استراتژی، تاکتیکی و 

تکنیکی را خوب انجام بدهیم تا نتیجه خوبی بگیریم.
اوسمار در خصوص وابســتگی بیش از حد تیمش به اوستون اورونوف 
ازبکستانی، گفت: همه با هم کمک می کنیم که تیم نتیجه بگیرد و یک 

هدف داریم اما شاید یک نفر بیشتر دیده شود.
ســرمربی تیم پرســپولیس در خصوص تمدید قرارداد بازیکنان برای 
فصل بعد نیز، بیان کرد: تمام تمرکز ما بر روی چهار بازی پیش رو است 
تا بهترین نتایج را کسب کنیم. با مسئولان باشگاه صحبت هایی شده و 

بقیه کارها دست آنها است.
وی افزود: پرســپولیس را دوست داشــته و اینجا احساس خوبی دارم. 
رابطه من با مسئولان باشــگاه نیز خوب اســت و نتایج مناسبی نیز به 
دست آمده، دوســت دارم بمانم. باید با مدیران باشگاه صحبت کنم تا 

تکلیف سال بعد مشخص شود.

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کرمانشاه
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک

  هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمانهای فاقد سند رسمی

 آگهی موضوع ماده ۳ قانون  و ماده ۱۳ آئین نامه ثبتی تعیین تکلیف وضعیت ثبتی  واراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی برابر رای شماره ۱۴۰۳۶۰۳۱۶۰۰۱۰۰۱۴۷۷ مورخ ۱۴۰۳/۰۲/۱۰ هیات اول/دوم موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبت حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک 
تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای/خانم  سازمان بهزیستی استان کرمانشاه فرزند  به شماره ملی ۱۴۰۰۰۲۸۱۲۵ 
مبنی بر صدور سند مالکیت  نسبت به شش دانگ یک باب ساختمان مسکونی به آدرس روستای ورمنجه  به مساحت 
۱۹۱۳۸/۶۰ متر مربع مفروز و مجزی شده از پلاک ۱۹۹ فرعی از ۲۳۳ اصلی واقع بخش یک حومه کرمانشاه خریداری 
از مالک رسمی مشاعی آقای احمد ابراهیمی زنگنه به صورت مع الواسطه به سازمان بهزیستی استان کرمانشاه محرز 
گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز اگهی می شوددرصورتی اشخاص نسبت به 
صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشندمی توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را 
به این اداره تسلیم و پس ازاخذ رسید،ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع  قضایی 
تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقصای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت  صادر 

خواهد شد. تاریخ انتشار نوبت اول:۱۴۰۳/۰۲/۲۲    تاریخ انتشار نوبت دوم:۱۴۰۳/۰۳/۰۷
سجاد مویدی رئیس ثبت و اسناد املاک  ۱۲/م الف/۶۶۶ 



استان

کرمانشاه-حســنا فخارزاده   رئیس ســازمان ســیما، 
منظر و فضای سبز شهری شــهرداری کرمانشاه از تولید 
و توزیــع ۶۰۰ هزار بوته نشــا ء گُل  فصلی کشــت بهــاره بین 

مناطق هشت گانه شهرداری کرمانشاه خبر داد.
کامجــو غلامــی در ایــن بــاره اظهــار کــرد: بــرای اولین  بــار 
در ســال جــاری بــا عنــوان کشــت بهــاره تولیــد ۶۰۰ هــزار 
بوتــه نشــاء گل  فصلــی در محــل گلخانــه ایــن ســازمان 

بهره برداری و توزیع شد.
وی ادامــه داد: تولید نشــاء گل  فصلی به صــورت ۲ بار در 
ســال و تحت عنــوان کشــت بهــاره و پاییــزه در گلخانه ۴ 
هــزار متــری مخصوص کشــت نشــاء گل  فصلی ســازمان 

صورت می گیرد.
رئیــس ســازمان ســیما، منظــر و فضای ســبز شــهرداری 

کرمانشــاه تصریح کرد: کاشــت گل های فصلی در فضای 
ســبز شــهری علاوه بر افزایــش زیبایــی بصــری و طراوت 
محیط، ارتقای سطح نشاط و شــادابی بین شهروندان 

را همراه دارد.
غلامی عنوان کرد: امســال نیز مانند ســال های گذشته 
کاشت گل های فصلی، فرش گل در بوستان ها، میادین 
و بلوارهــا در دســتور کار ســازمان و فضــای ســبز مناطق 

هشت گانه شهرداری قرار گرفته است.
وی خاطرنشــان کــرد: تولیــد نشــاء فصلــی در گلخانــه 
ایــن ســازمان ســالانه ۲۰ میلیــارد ریــال بــرای شــهرداری 
کرمانشــاه صرفه جویــی مالــی بــه همــراه دارد و باعــث 
بــرای  اقتصــادی  صرفه جویــی  و  هزینه هــا  کاهــش 

شهرداری کرمانشاه شده است.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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از پایانه های مرزی آذربایجان غربی
کل راهــداری و حمــل و نقــل  ارومیه-رحیــم جباردخــت   مدیــر 
جاده ای آذرربایجــان غربی از افزایــش ۱۲.۳۶ درصدی تردد مســافر از 

پایانه های مرزی استان در فروردین ماه امسال  خبر داد.
  مدیر کل راهــداری و حمل و نقل جاده ای آذربایجــان غربی در گفتگو 
با خبرنگاران اظهار کرد: در فروردین ماه سال جاری در مجموع بیش 
از ۳۷۶ هزار مســافر ایرانــی و خارجــی از پایانه های مرزی اســتان تردد 
کردند که نســبت به مدت مشــابه ســال قبل خود که ۳۳۴ هــزار و ۶۶۱ 

مسافر بود، رشد  ۱۲.۳۶ درصدی را نشان می دهد. 
ایرج دســت نشــان بــا اشــاره بــه اینکــه ۲۴ ســاعته شــدن مرز هــا تاثیر 
مثبتــی در افزایــش تردد هــا و جابجایــی مســافر دارد، تصریــح کــرد: 
مجموع مســافر ایرانی و خارجــی ورودی به کشــور از پایانه های مرزی 
اســتان در فروردین ماهه ســال جــاری ۱۹۹ هــزار و ۸۰۱ مســافر و تعداد 

خروجی نیز ۱۶۶ هزار و ۴۸۱ مسافر است. 
وی اظهار کرد: در این مدت بیشترین تردد مسافر از پایانه های مرزی 
اســتان نیز در پایانه مرزی بازرگان با بیش از ۱۲۲ هزار تردد مسافر بوده 
که نســبت به مدت زمان مشــابه ســال قبل خــود رشــد ۴.۵۰ درصدی 

دارد. 
دســت نشــان ادامه داد: پایانــه مــرزی رازی بــا بیــش از ۱۱۴ هــزار تردد 
مســافر ایرانی و خارجــی در این مــدت در جایگاه دوم بیشــترین تردد 

پایانه های مرزی ۵ گانه استان را دارد. 
مدیــر کل راهــداری و حمــل و نقــل جــاده ای آذربایجــان غربــی تاثیــر 
توســعه پایانه های مرزی در پیشــرفت اســتان را نیز یادآور شد و افزود: 
در صــورت برخــورداری پایانه هــای مــرزی از توســعه و رونــق مناســب 
می توانند منافــع اقتصــادی و اجتماعی قابــل توجهی را برای کشــور و 
اســتان به ارمغان آورند که ایــن اداره کل در ســالجاری اهتمام ویژه ای 

بر توسعه زیرساخت های پایانه های مرزی دارد.

بهره برداری از خط انتقال آب جدید شهر 
ود زاینده ر

اصفهان-مریم مومنــی   مدیر عامــل آبفای اســتان اصفهان گفت: 
خط انتقال آب جدید شهر زاینده رود تحت عنوان طرح آب رسانی به 

باغ بهادران در منطقه لنجان به بهره برداری رسید.
مدیر عامــل آبفای اســتان اصفهــان هزینه اجــرای  طرح را بیــش از ۲۸ 
میلیــارد ریــال اعلام کــرد و گفــت: خــط انتقــال از مخــزن جدیــد ۲ هزار 
مترمکعبی تــا محله های باباشــیخعلی و بیســتجان به طول کلی ســه 
هزار و ۳۷۰ متر اجرا شــده که شــامل یک هزار و ۱۷۰ متر لوله چدنی قطر 

۲۵۰ میلیمتر و ۲ هزار ۲۰۰ متر لوله پلی اتیلن قطر ۲۰۰ میلیمتر می شود.
کبریــان افــزود: محله های بابا شــیخعلی و بیســتجان با ســه  حســین ا
هزار و ۱۹ مشــترک و ۶ هــزار و ۵۰۰ نفر جمعیت تحت پوشــش این طرح 
قــرار گرفتنــد؛ همچنیــن محلــه بهجــت آبــاد بــا ۱۵۰ مشــترک و۵۰۰ نفــر 
جمعیــت نیز بــا اجرای خــط فرعی بــه طــول ۷۶۰ متــر در آینده بــه این 

طرح اضافه خواهند شد.
او  هــدف از اجــرای ایــن طــرح را تأمیــن آب پایــدار شــهر زاینــده رود در 
محلات بابا شــیخعلی و بیســتجان دانســت و گفــت: در ایــن محله ها 
از نظــر ذخیــره و فشــار آب در زمان هــای اوج مصرف با مشــکل مواجه 
بودیم که با در مدار بهره برداری قرار گرفتن این طرح، مشــکل برطرف 
و مخــزن قدیمــی محلــه بابــا شــیخعلی نیز کــه در حریــم محــور اتوبان 

اصفهان -شهرکرد بود از مدار خارج شد.
 طرح آبرســانی به باغ بهــادران از ســال ۱۳۹۹ آغاز و بودجــه آن از محل 

اعتبارات عمرانی شرکت آبفای استان اصفهان تأمین شد.

مدیرکل بیمه سلامت استان خبر داد:

 پرداخت ۴۴ میلیارد تومان به بیماران خاص 
و صعب العلاج در لرستان

خــرم آباد-فرزانــه هداونــد   ایسنا/لرســتان مدیرکل بیمه ســلامت 
لرســتان از پرداخــت ۴۴ میلیــارد تومــان بــه بیمــاران خــاص و صعــب 

العلاج در استان خبر داد.
محســن اســدبیگی  به مناســبت روز بیمــاران خــاص و صعب العلاج و 
روز تالاســمی در جمع کارکنان اسناد پزشــکی ضمن تقدیر از زحمات 
همــکاران در ایــن طــرح اظهــار کــرد: از ابتدای اجــرای طــرح صندوق 
بیماران خاص و صعــب العلاج در اســتان تا به حــال ۴۱ میلیارد تومان 
هزینه درمان که در بخش اسناد بستری ۳۱ میلیارد تومان و در بخش 

کز طرف قرارداد ۱۳ میلیارد تومان پرداخت شده است. سرپایی مرا
وی ادامــه داد: در راســتای ارائــه خدمات بــه بیماران خــاص و صعب 
العــلاج ۲۶ هــزار بیمــار نشــاندار شــده کــه می تواننــد از خدمــات ایــن 

سازمان بهره مند شوند.
مدیــر کل بیمــه ســلامت لرســتان تصریــح کــرد: خوشــبختانه اســتان 
لرســتان در طرح صندوق بیماران خاص و صعب العلاج در شناسایی 

بیمار و پرداخت هزینه درمان پیشتاز است.
اســدبیگی بــا بیان ایــن کــه خوشــبختانه ایــن صنــدوق طی دو ســال 
گذشــته ارتقــا و قــوام یافتــه و پایدار شــده اســت، گفت: رشــد مناســب 
اعتبــارات طی ایــن دو ســال نشــان از همت دولــت و وزارت بهداشــت 

برای گسترش چتر حمایتی از بیماران خاص است.
وی بیان کرد: سرشماره ۱۶۶۶ برای اطلاع مردم از بیماری های خاص 
و خدمات صندوق حمایت از بیماران خاص است که مردم می توانند 

برای اطلاع از پوشش بیمه ای این صندوق با آن تماس بگیرند.

لایش میرداماد صفه: به همت شرکت پتروپا

مخازن فلزی جهت استقرار در مرزهای 
صادراتی ساخته و نصب می شود

اصفهان-مریــم مومنــی   مخــازن فلزی جهــت اســتقرار در مرزهای 
صادراتی توســط شــرکت پتروپالایش میرداماد صفه ســاخته و تا پایان 

اردیبهشت ماه نصب می شود.
به گــزارش واحــد رســانه روابــط عمومــی و امــور بیــن الملــل هلدینگ 
پتروپالایش اصفهان ، این شرکت با بررسی مشکلات مشتریان و گلوگاه 
هــای موجود ، در راســتای تســهیل در تجــارت بین المللــی و صادرات 
حــلال هــای ویــژه و همچنیــن کاهــش زمــان و هزینــه هــای حمــل و 
بارگیری، پروژه ســاخت ۲۰ عدد مخــزن پرتابل فلزی جهت اســتقرار در 

مرزهای صادراتی را در دستور کار خود قرار داده است.
لازم به ذکراســت عقد قرارداد ســاخت ایــن مخازن در بهمن ماه ســال 
۱۴۰۲ صــورت گرفتــه و مــدت ســاخت آن ۴ مــاه مــی باشــد کــه در حــال 
حاضــر پیشــرفت فیزیکی ســاخت ایــن پــروژه ۵۰ درصــد می باشــد که 
قســمت اول آن در اردیبهشــت مــاه ســال جــاری در منطقــه مــرزی 

استقرار خواهد یافت.
اســتقرار این مخــازن در مرزهای کشــور با افزایــش انعطــاف پذیری در 
تامیــن نیــاز مشــتریان، بــه عنــوان یــک اســتراتژی موثر جهــت تقویت 
همســایه  کشــورهای  بــا  اقتصــادی  توســعه  و  پیوســته   صــادرات 

مطرح می گردد.

-چراغی   در پانصــد و هفتــاد و هفتمین کارگروه تســهیل و رفع   شــیراز
موانع تولید اســتان فارس راهکارهای رفع مشــکل ۱۴ بنــگاه اقتصادی 

استان مورد بحث و بررسی قرار گرفت. 
پانصــد و هفتــاد و هفتمیــن کارگروه تســهیل و رفــع موانع تولید اســتان 
فــارس بــه ریاســت محمــد هــادی ایمانیــه اســتاندار فــارس، دبیــری 
صنعــت، معــدن و تجــارت و دســتگاه های ذیربــط اســتانی و مدیــران 
عامل بانک هــا به منظور ضرورت بررســی و بهره منــدی از ظرفیت های 

توسعه ای و ساز و کارهای قانونیِ  در استانداری فارس برگزار شد.
و  اقتصــادی  بنگاه هــای  موضوعــات  و  مشــکلات  نشســت  ایــن  در 
واحدهای تولیدی اســتان مــورد بحث و بررســی قرار گرفــت و ماحصل 
آن، مصوباتی در جهت حل مشــکلات ایــن واحدها بود کــه به تصویب 

اعضای کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید استان رسید.
مدیرکل صنعت، معدن و تجارت فارس در حاشــیه این نشست گفت: 

این جلســه با حل و فصل مســائل و مشــکلات ۱۱ بنگاه اقتصادی طرح 
در کمیتــه تخصصــی ذیــل کارگــروه و گره گشــایی از  ۳ بنــگاه بــا زمینــه 
فعالیــت تولیــد کاشــی و ســرامیک، کارتــن و... بــا موضوعــات تامیــن 

اجتماعــی، رفــع محدودیــت ناشــی از چــک برگشــتی و افزایــش بــرق 
مصرفی واحدهــای تولیدی بــا ارائه نظــرات کارشناســی در جهت حل 
مســائل و مشــکلات و ارتقــای وضعیــت ســرمایه گذاری بررســی و بــرای 

برطرف شدن آن ها برگزار شد و در آن تصمیمات لازم اتخاذ شد.
حمیــد رضا ایــزدی با اشــاره بــه اهمیت تســریع رســیدگی به مشــکلات 
تســهیل  کارگــروه  جلســات  تشــکیل  طریــق  از  تولیــدی  بنگاه هــای 
گفــت: هماهنگــی لازم بــرای تکمیــل طرح هــای  به صــورت مســتمر 
صنعتی نیمــه تمام، پیگیری تامین ســرمایه ثابــت و در گردش، احیای 
کــد و نیمه فعــال ، امهــال بدهــی معــوق بانکی،  واحدهــای تولیــدی را
تامین تجهیزات و مــواد اولیه، تکمیل زیرســاخت های لازم نظیرتامین 
، موضوعات مالیاتی و بیمه، رفع مشــکل زیست محیطی  آب و برق و گاز
و...  از جملــه موضوعــات مــورد بحــث و تصمیم گیــری در ایــن کارگــروه 

است.

فارس

کید شد؛ در جلسه کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید تا

فارس تولیدی  بنگاه های  مشکلات  به  رسیدگی   تسریع 

البرز کردستان

  رتبه اول کشوری مخابرات منطقه کردستان 
ADSL ویس  در مشتریان فعال سر

ســنندج-فاطمه ملایی   مدیر مخابــرات منطقه 
کردســتان گفت: با رشــد ۳.۱ درصدی آمار مشتریان 
فعال ســرویس ADSL تا پایــان ســال ۱۴۰۲، رتبه اول 
کشــوری ایــن شــاخص بــه منطقــه کردســتان تعلق 

گرفت.
آزاد حکمــت بــا اعــلام اینکــه بــرای تحقــق اهــداف 
شاخص مشــتریان فعال ســرویس ADSL، پروژه ها 
و اقدامــات زیرســاختی در دو بخــش کمــی و کیفــی 
در اســتان صــورت گرفتــه اســت، اظهــار داشــت: بــا 
افزایش آمار مشــتریان فعال این ســرویس مخابراتی 
از ۱۰۷هــزار و ۸۵۳ بــه ۱۱۱ هــزار و ۲۴۳ مشــترک، ایــن 

منطقه موفق به کسب رتبه اول کشوری شد.
وی اضافــه کــرد: بــر اســاس ارزیابــی درصــد تحقــق 

 ADSL برنامه هــا و اهــداف رشــد مشــتریان فعــال
توســط شــرکت مخابرات ایــران، رشــد ۳.۱ درصدی 
مشــتریان فعــال ســرویس ADSL در نقــاط شــهری 
و روســتایی اســتان، بیانگــر توجــه و همــت ایــن 
مجموعــه در راســتای ارائــه خدمــات بــا کیفیــت و 

بهبود عملکرد این سرویس است.
کردســتان بــا اشــاره بــه  مدیــر مخابــرات منطقــه 
اســتان  در   ADSL ســرویس  فعــال  مشــتریان 
خاطرنشــان ســاخت: ایــن مهم بــا تلاش همــکاران 
گذاری  منطقه و فراهــم نمودن شــرایط لازم بــرای وا
این ســرویس با کمترین هزینه و در کوتاه ترین زمان 

ممکن به متقاضیان تحقق یافته است.
کــرد: علی رغــم برخــی مشــکلات  حکمــت عنــوان 
، ایــن منطقــه در راســتای ارائــه ســرویس هــای بــا 
کیفیــت و ایجــاد زیرســاخت ها بــه منظــور تامیــن و 
ظرفیت ســازی پورت هــای جدیــد ADSL از تمــام 

پتانسیل های موجود در استان بهره گرفته است.
و  بهره منــدی  کــه  آنجایــی  از  داشــت:  بیــان  وی 
اســتفاده مشــتریان از ســرویس اینترنــت پرســرعت 
کاهــش شــکاف دیجیتالــی و  مخابــرات عــلاوه بــر 
گاهــی مــردم اســتان تاثیرگذار  ارتقا ســطح دانــش و آ
است، در رونق و توســعه اقتصاد دیجیتال و کسب و 

کارهای آنلاین نقش بسزایی دارد.

ج  وژه های بر زمین مانده کر  شهردار: پر
هستند تکمیل  حال  در 

البرز-ترنم مظفری   شــهردار کرج با اشاره به اهتمام 
شــورای ششــم و شــهرداری این کلانشــهر بــرای پایان 
دادن بــه چشــم انتظــاری طولانــی مدت شــهروندان 
اعلام کــرد: پــروژه هــای بــزرگ و بــر زمیــن مانــده از ۱۰ تا 
۲۰ ســال گذشــته کرج در حــال تکمیــل و بهره بــرداری 

هستند.
مهرداد کیانی در نشست بررســی وضعیت پروژه های 
عمرانــی کــرج گفــت: آزاد راه شــمالی کــرج کــه حــدود 
کنــون با تلاش  ۱۰ ســال از آغاز عملیــات آن می گــذرد ، ا
مجموعه مدیریــت شــهری به مرحلــه تکمیــل و بهره 

برداری کامل نزدیک شده است.
وی ادامه داد: ایــن آزاد راه تا پایان امســال تکمیل و زیر 
بار ترافیــک خواهد رفــت که بهــره بــرداری از آن بخش 
زیــادی از ترافیــک ورودی ها و خروجی های کلانشــهر 
کــرج برطــرف می شــود. کیانــی یــادآور شــد: بــا اهتمام 
کنون بیش از هفت هزار  شــورای ششــم از ســال ۱۴۰۰ تا
میلیارد ریال بــرای تکمیل آزاد راه شــمالی کــرج هزینه 
شده و ســال گذشــته از مســافت ۱۸ کیلومتری آن ۷.۵ 
کنون  کیلومتر زیر بار ترافیک رفت. شهردار کرج افزود: ا
برای تکمیــل ایــن آزاد راه ۷۵ هــزار میلیارد ریــال اعتبار 
نیاز است که نیمی از آن توسط دولت سیزدهم تامین 
می شــود و مابقی از محل اعتبــارات مدیریت شــهری 

پرداخت خواهد شد.

کیانی با اشــاره به تلاش جهادی مدیریت شهری برای 
تکمیل خــط ۲ قطار شــهری کرج که حــدود ۲۰ ســال از 
آغاز ســاخت آن مــی گذرد،گفــت: قطعه نخســت این 
خط به طول حدود ۶ کیلومتر در اسفند ماه سال ۱۴۰۱ 
بهره برداری شــد و امســال نیز با افتتــاح هفت کیلومتر 
دیگر این خط به خط ریلی صادقیه تهران متصل می 
شــود. وی اظهار کــرد: ایســتگاه قطــار شــهری میدان 
شــهید ســلطانی کرج که برای ســاخت آن حدود ۳۰ تا 
۳۲ ماه زمان تعیین شــده بود بــا کار جهــادی در کمتر 
کنــون در تلاش هســتیم تا با  از ۲۲ مــاه تکمیــل شــد و ا
اتصال خط ریلی از چهار راه طالقانی به میدان شــهید 
ســلطانی بخش دیگری از خط ۲ قطار شــهری کــرج را 

افتتاح کنیم.

اردبیل

مازندران

اردبیل-افســون جبارزاده   مدیرکل امور اجتماعی و فرهنگی اســتانداری 
اردبیــل گفــت: بیــش از ۲ هــزار کلاس درس بــا همراهــی خیــران در اردبیــل 

احداث می شود.
رضــوان باقلاچــی در مراســم تجلیــل از معلمــان نمونــه، پیشکســوتان و 
کیــد اســتاندار اردبیــل  بازنشســتگان آمــوزش و پــرورش اردبیــل، گفــت: بــا تا
تمامی مدیران دســتگاه های اجرایی و حتی بخش خصوصی مکلف شــدند 
تــا از معلمــان و پیشکســوتان عرصــه تعلیــم و تربیــت تجلیــل کــرده و زمینــه 

پاسداشت معلم را به عنوان ادای دین حقیقی به انجام برسانند.
مدیــرکل امــور اجتماعــی و فرهنگــی اســتانداری اردبیــل افــزود: در دولــت 
ســیزدهم توجه جدی به نظام تعلیم و تربیت و اعتلای جایگاه معلمان شده 
و در کنار حل مشــکلات و موانع گذشــته، در حد وســع و توان سعی شــده تا با 

اجرای نظام رتبه بندی وضعیت معیشتی معلمان سر و سامانی پیدا کند.

به گفته او، برای کمبود زیرســاخت های حــوزه آموزش و پــرورش برنامه ریزی 
دقیقی انجام شــده تا با احداث بیش از ۲ هزار کلاس درس با همراهی خیران 
و گروه های جهــادی بتوان کمبود فضای آموزشــی را در مناطــق مختلف رفع 
کرد. باقلاچی به مسئولیت خطیر معلمان در تربیت و تعالی نسل آینده اشاره 
کرد و افزود: بر خلاف ســایر عرصه ها، در نظــام تعلیم و تربیت معلــم از روز اول 
تا آخر در جایگاه و شــأن معلمی حاضر شــده و همواره به این فعالیت ارزشــی 

خود افتخار می کند.
مدیــرکل امــور اجتماعــی و فرهنگــی اســتانداری اردبیــل تصریح کــرد: به تبع 
معلمــان شــاغل، بازنشســتگان نیــز مــورد توجــه و کانــون تکریــم و احتــرام 
گروه هــای مختلف جامعــه اســت و امیدواریم متناســب با شــأن و منزلت آنها 
دغدغه معیشــتی و پوشــش بیمــه تکمیلی بازنشســتگان و پیشکســوتان نیز 

رفع شود.

- مدیرعامل آب و فاضلاب مازندران پیشرفت عملیات ســاخت مخزن دو هزار مترمکعبی  ســاری-امیری فر   جویبار
را در جویبار ۶۰ درصد اعــلام کرد.  بهزاد برارزاده با اشــاره به اجرای طرح های آبرســانی در شهرســتان جویبــار گفت: هم 
کنون عملیات احداث مخزن دوهزار متر مکعبی و نیز ایستگاه پمپاژ شهر کوهی خیل با پیشرفت ۶۰ درصدی در حال  ا
انجام است.  وی گفت: به منظور ذخیره ســازی و زون بندی شبکه آب شــهر کوهی خیل و نیز زون بندی و تقویت فشار 
شــهرک صنعتی و روســتاهای بخش گیلخواران از جملــه لاریم، کــردکلا، چرخکتی، شــهرک صنعتی و گلمحلــه عملیات 

احداث مخزن زمینی و ایســتگاه پمپاژ شــهر کوهی خیل در دســتور کار قرار گرفت. وی با اشــاره به پیشرفت ۶۰ درصدی 
این طــرح تصریــح کرد: تــا کنــون گودبــرداری، محوطه ســازی، بتن ریــزی پــی و دیواره مخــزن اجــرا و بتن ریزی ســقف، 
ساخت ایستگاه پمپاژ و خط انتقال در حال انجام اســت.ربرارزاده، اعتبار پیش بینی شده برای این طرح را ۲۰۰ میلیارد 
ریال دانســت و افزود: تــا کنــون ۸۰ میلیارد ریال بــرای اجرای ایــن طرح هزینه صــرف شــد.  مدیرعامل آبفــای مازندران، 

جمعیت برخوردار از این طرح را ۱۰ هزار نفر عنوان کرد.

احداث بیش از ۲ هزار کلاس درس با همراهی خیران در اردبیل

مدیرعامل آب و فاضلاب مازندران:

۶۰ درصد پیشرفت دارد ساخت مخزن آبرسانی جویبار 

رئیس سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهرداری  خبرداد؛

ل فصلی در کرمانشاه
ُ
۶۰۰ هزار نشا ء گ تولید و توزیع 
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مدیرعاملشرکتملیپالایشوپخشفراوردههاینفتیخبرداد
وزانه ۱۱۸ میلیون لیتر بنزین و ۲۱ میلیون  مصرف ر

متر مکعب سی ان جی در کشور
مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فراورده های نفتی گفت: روزانه 
در کشور ۱۳۹ میلیون لیتر بنزین و سی ان جی مصرف می شود که ۱۱۸ 

میلیون لیتر بنزین و ۲۱ میلیون متر مکعب مصرف سی ان جی است.  
جلیل سالاری در حاشیه بیست و هشتمین نمایشگاه بین المللی نفت، 
گاز، پتروشیمی و پالایش در نشستی خبری با اشاره به ناترازی سوخت 
در کشــور، اظهار کرد: روزانه ۱۱۰ تا ۱۱۲ میلیون لیتر نفت گاز و حدود 

۱۰۸ میلیون لیتر بنزین تولید می شود.
وی با بیان اینکه مصرف نامتعارف برای کنترل ناترازی باید در دســتور 
کار قرار گیرد، گفت: سیاست های اصل ۴۴، نظام رگولاتوری و استفاده 

از ابزارهای کیفی سازی و ارتقا باید برای کنترل مصرف اجرایی شود.

طرح های مطالعاتی برای اجرای پروژه های فراسرزمینی
مدیرعامل شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی با بیان اینکه 
بیش از ۱۸ میلیارد لیتر ســوخت مایع به بخش نیروگاهی کشور در سال 
گذشــته تحویل داده شــد، اظهار کرد: در بخش برون مــرزی، به موازات 
برگزاری اجلاس کمیســیون های مشترک و دیپلماســی انرژی دولت، 
شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی نیز پیشتازانه عمل کرد و 
با اجرای پروژه فراسرزمینی در ونزوئلا از سوی ۲۳۰ سازنده، یک میلیون 
و ۶۰۰ هزار قلم کالا به این کشور صادر شد، همچنین طرح های مطالعاتی 
برای اجرای پروژه های فراســرزمینی در کشورهای ســوریه، سریلانکا و 

عراق صورت گرفته که این طرح ها امسال در حال پیگیری است.

اجرای مولدسازی در شرکت ملی پالایش و پخش 
فرآورده های نفتی

ســالاری با بیان اینکه مرکز تحلیل داده و پایش ســامانه مانیتورینگ 
این شــرکت در آینده نزدیک راه اندازی می شود، گفت: با مجوز هیئت 
وزیران، سال گذشته در فهرست ســازمان های توسعه ای قرار گرفتیم 
در بخش مولدســازی دارایی هــا به دلیل محدودیت منابــع، کارگروه 
مولدســازی و دارایی تشــکیل و در قالب این کارگروه، نحوه تخصیص 

تمام دارایی ها به پروژه ها احصا شد.

مشارکت مردم در پالایشگاه ها
سالاری از پیگیری بحث واگذاری سهام در پالایشگاه هایی نظیر ستاره 
خلیج فارس و دیگر شرکت های پالایشی با مشــارکت مردم خبر داد و 
افزود: در بحث زنجیره انتقال و توزیع، شیوه نامه برندینگ شکل گرفت؛ 
سال گذشته زنجیره تولید و عرضه را با مشارکت شرکت های پالایشی 

برای حضور این شرکت ها در بازار توزیع و عرضه فرآورده ایجاد کردیم.
وی با تاکید بر اینکه در بخش ســاخت داخل، به منظور ارتقای ایمنی 
و زیرســاخت های توزیع ســوخت، ترمینال های ســامانه هوشمند 
بومی ساز و مستقر شد، همچنین با مشارکت دانش بنیان ها، دانش فنی 
کیفی ســازی نفت کوره را در کشور بومی ســازی کردیم، اظهار کرد: با 
راه اندازی واحد آیزوماکس طرح توســعه و تثبیت ظرفیت پالایشــگاه 
نفت آبادان روزانه حدود ۳ میلیون لیتر به ظرفیت نفت گاز و ۱ میلیون 

و ۵۰۰ هزار لیتر به تولید روزانه بنزین این پالایشگاه افزوده خواهد شد.

از بهره برداری واحدهای گوگردزدایی و تولید بنزین 
پالایشگاه شیراز تا کیفی سازی پالایشگاه نفت تهران

وی  از بهره بــرداری واحدهای گوگردزدایی و تولید بنزین پالایشــگاه 
شــیراز تا شــهریور امســال خبر داد و گفت: با راه اندازی این واحدها 
۴ میلیون لیتــر نفت گاز و ۱ میلیــون و ۵۰۰ هزار لیتــر بنزین یورو به 

تولیدات کشور افزوده خواهد شد.
معــاون وزیر نفت در امــور پالایش بــا بیان اینکه طرح کیفی ســازی 
پالایشگاه نفت تهران نیز در حال اجراســت که با بهره برداری از بخشی 
از این طرح تا پایان امســال، میزان بنزین تولیدی در این پالایشــگاه از 
روزانه ۶ میلیون لیتــر به ۷ میلیون و ۵۰۰ هزار لیتر رســیده و علاوه بر 
آن کیفیت بنزین تولیدی به اســتاندارد یورو ۴ و ۵ اروپا خواهد رسید، 
گفت:  بیش از ۱۱۰۰ کیلومتر خط لوله در ســال جاری راه اندازی می 
شــود که  با راه اندازی این خطوط، در مصرف روزانــه ۶۷ میلیون لیتر 
گازوئیل در کشور صرفه جویی خواهد شد؛ همچنین۷۰ هزار بشکه به 
ظرفیت پالایشی شرکت های پالایشی اضافه می شود که در نتیجه آن 
به تولیدات روزانه بنزیــن و نفت گاز به ترتیــب ۱.۶ و ۲.۵ میلیون لیتر 

افزوده خواهد شد.

تنوع سازی سبد سوخت
وی با اشــاره به اتصال نیروگاه ها به شــبکه خطوط لوله و افزایش ۱۰ 
درصدی زیرســاخت ریلی برای توســعه حمل ونقل و بهبود شــرایط 
انتقال، گفت: تنوع ســازی سبد سوخت نیز در دســتور کار قرار گرفته 
است که دراین باره با تبدیل متانول به بنزین، ۷.۵ میلیون لیتر به بنزین 

کشور افزوده می شود.
مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی گفت: تولید 
کارخانه ای خودروهای سی ان جی ســوز باید به ۳۰درصد افزایش یابد 
که تکلیف مجموعه های خودروســازی کشور است.ســالاری با بیان 
اینکه فرصت های سرمایه گذاری در مجموعه شــرکت ملی پالایش  و 
پخش ۱۹ میلیارد دلار اســت، اظهار کرد: از این میــزان ۱۴ میلیارد و 
۵۰۰ هزار دلار مربوط به طرح های کیفی سازی پالایشگاه های موجود، 
۱ میلیارد و ۲۰۰ میلیون دلار آن مربوط بــه بخش خطوط لوله و ۲۵۵ 
میلیون دلار آن نیز مربوط به بخش ذخیره ســازی اســت که در نتیجه 
اجرای این طرح ها ۳۲ میلیون لیتر به ظرفیت تولید روزانه بنزین کشور 
و ۱۶ میلیون لیتر به ظرفیت تولید روزانه نفت گاز روزانه کشــور افزوده 

خواهد شد.

امضای تفاهمنامه ۸ میلیارد دلاری برای توسعه 
میادین مشترک گاز و نفت

تفاهم نامه هشــت میلیارد دلاری با اولویت قراردادن توســعه میادین 
مشترک گازی و نفتی امضا شد.

محسن خجســته مهر مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران در مراسم 
امضای تفاهم نامه های مطالعات طرح های توسعه میادین نفت و گاز به 
ارزش ۸ میلیارد دلار گفت: در راستای توسعه حداکثری میادین نفتی 
و گاز که می تواند در رسیدن به شاخص رشد اقتصادی تأثیر گذار باشد، 
گام های عملیاتی برمی داریم.خجسته مهر خاطر نشان کرد: هفته های 
گذشته پتروشــیمی ها برای ۲۰ مخزن گازی به ارزش ۷ میلیارد دلار 
وارد سرمایه گذاری شدند.وی ادامه داد: امروز طیف دیگری از مخازن را 
در اختیار شرکت های ایرانی قرار می دهیم که با توسعه آنها ۸۵ میلیون 

متر مکعب به ظرفیت گاز افزوده می شود.

وزیرراهوشهرسازی:
عملیات آماده سازی ۱۱ شهرک مسکونی در کشور 

آغاز شد
وزیر راه و شهرسازی اعلام کرد: در ۱۱ شــهرک عملیات آماده سازی و 

ساخت غالبا به صورت ویلایی آغاز شده است.
 

مهرداد بذرپاش وزیر را و شهرســازی در صفحه مجازی خود نوشــت: 
شهرک سازی در دســتور کار جدی وزارت راه و شهرسازی قرار دارد، 
تاکنون ۶۰ شــهرک تعریف و در ۱۱ شــهرک عملیات آماده سازی و 

ساخت غالباً به صورت ویلایی آغاز شده است. 
در استان قم این اتفاق در شــهرک پرنیان افتاد و عملیات اجرایی آماده 

سازی و ساخت آغاز شد.
بذرپاش همچنین نوشــت: ۳ هــزار و ۷۴۸ واحد مســکونی و ۳ هزار و 
۵۰۸ قطعه زمین با حضور رئیس جمهور تحویل مردم اســتان قم شد. 
به همت دولت مردمی سیزدهم و با مشارکت مردم، کارگاهی به وسعت 

ایران برای جهش در تولید مسکن ایجاد شده است.
در قالب نهضت ملی مسکن قرار اســت دولت زمینه ای فراهم کند که 
در ۴ سال ۴ میلیون واحد مســکونی در کشور توسط بخش خصوصی و 
تعاونی ساخته شود، همچنین قرار است در نقاط ساحلی جنوب و شرق 
کشور ۲۷ شهر جدید برای سکونت مردم و کمک به توسعه دریا محور و 

رونق سواحل کشور ایجاد شود.

 افت شدید ساخت وساز در دولت گذشته
 و انباشت تقاضای مسکن

مقایســه عملکرد دولت ســیزدهم در حوزه مســکن بــا دولت های 
گذشته، نشان دهنده افت شــدید در ساخت و سازها )تولید مسکن( در 

دولت های یازدهم و دوازدهم است.
به علت نگاه نادرســتی کــه در دولــت روحانــی و وزارت »عباس 
آخوندی« به بخش مســکن وجود داشــت، تولید مسکن به شدت 
کاهــش یافــت و اثــرات آن همچنــان در زندگی مــردم به ویژه 

مستاجران محسوس است.
کم کاری دولت روحانی و در راس آنان عبــاس آخوندی به عنوان وزیر 
وقت راه و شهرسازی که اعتقادی به تولید مســکن نداشت را می توان 
به مطالبی که در روز خداحافظی اش از وزارتخانه خلاصه کرد که گفت 
»افتخارم این اســت که حتی یک مســکن مهر افتتاح نکردم«. این در 
حالی است که ســرمایه های اندک مردمی در مســکن مهر به جریان 

افتاده بود و مردم چشم انتظار بودند.
وقفه هشــت تا ۹ ســاله در تولید مسکن سبب شد کشــور با یک عقب 
ماندگی در تولید و انباشت تقاضای مسکن مواجه شود. برهمین اساس 
یکی از اصلی ترین شعارهای دولت سیزدهم در ابتدای روی کار آمدن، 
وعده ســاخت چهار میلیون مسکن بود؛ مســکنی که به دلیل اهمال و 
بی توجهی دولت قبل نســبت به تولید، با تورمی بیشتر از تورم عمومی 
روبه رو شده و رشــد ۸۰۰ درصدی )هشــت برابری( قیمت مسکن در 

دولت قبل را رقم زد.

به تازگی رئیس جمهور کشــورمان در گفت وگوی تلویزیونی به کاهش 
تولید مســکن در دولت گذشــته و انباشت تقاضا اشــاره کرد. آیت الله 
رئیسی اظهار داشت: تا پیش از این دولت، میانگین سالی ۲۵۰ تا ۴۰۰ 
هزار واحد مسکن ساخته شــده  است، بر این اســاس کمبود در تولید 

مسکن کاملا احساس می شد.
وی خاطرنشــان کرد: امروز در کشــور شــاهد اجرای فرایند تولید ۲ 
میلیون و ۴۰۰ هزار مســکن هستیم، ساخت مســکن روستایی فعال 

است و بیش از ۲۶۰ هزار مسکن روستایی تحویل شده است.
رئیس جمهــور ادامه داد: در حــوزه مددجویــان کمیته  امــداد امام 

خمینی)ره( نیز تاکنون ۱۰۰ هزار مسکن تحویل شده است.
آمارهای بانک مرکزی بیانگر کاهش شدید تولید مسکن در دولت های 
یازدهم و دوازدهم گذشــته اســت، به طوری  که از ســال ۹۳ تا ۹۹ در 
مجموع ۹۴۳ هزار و ۵۶۲ دستگاه ساختمان توسط بخش خصوصی در 

مناطق شهری تکمیل شده است.
مطابق آمارهای بانک مرکزی، در ســال ۹۳ تعــداد ۱۹۶ هزار و ۹۳۸ 
دستگاه، ســال ۹۴ تعداد ۱۴۴ هزار و ۳۵۸ دستگاه، سال ۹۵ تعداد ۹۷ 
هزار و ۹۶۳ دســتگاه، ســال ۹۶ تعداد ۱۱۵ هزار و ۴۵۱ دستگاه، سال 
۹۷ تعداد ۱۳۵ هزار و ۷۰۱ دســتگاه، ســال ۹۸ تعداد ۱۱۴ هزار و پنج 
دستگاه و سال ۹۹ تعداد ۱۳۹ هزار و ۱۴۶ دســتگاه ساختمان توسط 

بخش خصوصی در مناطق شهری کشور تکمیل شد.
با روی کار آمدن دولت ســیزدهم، این دولت که بار سنگینی از عدم 
درایت دولت قبــل در حوزه تولید را بالاجبار به دوشــش انداختند، 
اتمام پروژه مســکن مهر و در کنار آن ســاخت و عرضه مسکن را در 
قالب نهضت ملی به عنوان مهمتریــن اولویت خود قرار داد و نهضت 
ملی مســکن به ویژه واگذاری زمین در قالب این نهضت که در دولت 
مردمی کلیــد خورد، امید بــه خرید مســکن را در دل آحاد جامعه 

زنده کرد.
همچنین طی ۲ سال گذشــته تا کنون افزون بر ۴۵ هزار هکتار زمین 
به ســاخت بیش از یک میلیون و ۸۰۰ هزار واحد مسکونی طرح نهضت 

ملی مسکن در کشور زمین اختصاص یافته است.
پیشتر وزیر راه و شهرسازی با اشــاره به اینکه ساخت واحدهای نهضت 
ملی مســکن از ۲ میلیون و ۵۶۸ هزار واحد عبور کرد، گفت: با احتساب 
زمین های روستایی، شهری و شــهرهای جدید ۱۰۰ هزار هکتار زمین 

برای طرح نهضت ملی مسکن تامین شده است.
برپایه این گزارش، از ابتدای آغاز به کار دولت سیزدهم تاکنون ساخت 
۴۹۵ هزار واحد مسکونی از سوی بنیاد مسکن و با مشارکت مردم آغاز 
شــده که تاکنون ۲۵۰ هزار واحد آنها به اتمام رسیده و در حال استفاده 
است.افزایش مبالغ وام و تسهیلات ساخت مســکن روستایی از ۱۰۰ 
میلیون تومان در ابتدای دولت به ۲۰۰ میلیون و ســپس ۳۵۰ میلیون 
تومان، همچنین افزایــش تعداد وام گیرندگان بــه ۳۵۰ هزار نفر، گام 
بزرگی بود که از ســوی دولت ســیزدهم برای خانه دار کردن مردم در 

مناطق روستایی و مراجعه معکوس به روستاها برداشته شد.
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راه بازار اجاره از بازار مسکن جدا شد 

خریدار  در حالی که قیمــت خرید و فروش هر 
متر مربع واحد مسکونی در اولین ماه سال جاری 
رشدی ۲۲ درصدی را نســبت به ماه مشابه سال 
قبل تجربه کرده است، مســتاجران با تورمی در 
محــدوده ۴۵.۲ درصد در قیمت هــا اجاره روبرو 

بوده اند.
 در سال های اخیر همواره بازار اجاره و بازار خرید 
و فروش مسکن تورمی نســبی، در محدوده تورم 
عمومی کشــور را تجربــه می کردند امــا در اثر 
رکود شدید حاکم بر بازار مســکن، تورم مترتب 
بر اجاره بها بیش از دو برابر تــورم خرید و فروش 

مسکن افزایش یافته است .
بر اساس این گزارش میزان تورمی که مستاجران 
در این حوزه تجربه کرده اند حتی از تورم عمومی 
کشور نیز بیشتر بوده است. به عبارتی نرخ تورمی 
عمومی کشــور در ماه اســفند برابر با ۴۱ درصد 
اعلام شــده در حالی که تورم اجاره حدود چهار 

درصد بالاتر از این رقم است .
این نکته را گزارش هــای اعلامی بانک مرکزی در 
خصوص قیمت خرید و فروش و اجاره مسکن در 
تهران تایید می کند . باید توجه داشــت که میزان 
تورم اجاره در سایر بخش ها نیز به شدت بالا بوده 
اســت و تورم این حوزه در نقاط شهری کشور به 

حدود ۵۲.۴ ردصد می رسد.
این اتفاق سبب شده است هزینه مسکن در سبد 
هزینه خانوار با رشدی بســیار بالا روبرو باشد. به 
عبارت دیگر در شرایطی که به طور متوسط کمتر 
از سی درصد از ســبد هزینه خانوار در کشورهای 
استاندارد صرف پرداخت هزینه مسکن می شود، 

این رقم در ایران از اســتانداردهای متعارف فراتر 
رفته و در تهران حتــی بیش از پنجــاه درصد از 
هزینــه خانوار صــرف پرداخت هزینه مســکن 

می شود .
افزایش شــدید قیمت هــا خرید و فــروش را به 
شــدت کاهش داده این زنگ خطری دوباره برای 
مســتاجران اســت. دولت با اتخاذ تدابیری نظیر 
دریافت مالیــات از خانه های خالــی و همچنین 
تلاش برای اجرای قوانین جدیــد مالیاتی نظیر 
دریافت مالیــات از عایــدی ســرمایه در صدد 
مهار این وضعیت اســت این در حالی اســت که 
کارشناســان بر این اعتقادند که نرخ تورم باید در 
ابتدا کاهش یابد و ماندگاری نــرخ تورم در اعداد 
پایین تر اتفــاق بیفتد تا سیاســت های مالیاتی 

کارایی لازم را دارا باشند .

عمق رکود در بازار مسکن
بررســی های آماری بانک مرکزی نشان می دهد 
عمق رکود در بازار مسکن بسیار بالاست به طوری 
که حجم خرید و فروش مســکن در فروردین ماه 
سال جرای نسبت به اســفند سال گذشته، یعنی 
یک ماه قبــل از این ۷۵.۶ درصد کاهش داشــته 
است. میزان معاملات در ماه فروردین در قیاس با 
فرودین ماه سال ۱۴۰۲ نیز کاهشی برابر با ۱۴.۲ 

درصد را شاهد است.
تعداد معاملات صورت گرفته در اســفندماه سال 
گذشــته ۶۱۷۹ مورد بوده اســت. در فروردین 
امســال اما ۱۵۰۸ معامله در تهران صورت گرفته 
است.این رقم در فروردین ســال گذشته برابر با 

۱۷۵۷ فقره بوده است.
نکاه مهم اینجاست که متوسط قیمت مسکن در 
فروردین ماه ســال گذشــته برابر با ۶۶ میلیون و 
۴۴۰ هزار تومان بوده اســت که در فروردین سال 
جاری این رقم به ۸۱ میلیــون و ۶۳۰ هزار تومان 
رسیده است. میزان رشــد قیمت مسکن در این 

یک سال ۲۲.۹ درصد برآورد می شود .

فصل داغ جابه جایی برای مستاجران
این آمار نشــان می دهد فصل جابه جایی در سال 
جاری بسیار داغ اســت. به عبارت دیگر افزایش 
بیش از ۴۵ درصدی قیمت اجــاره در فروردین، 
یعنی ماه پیش از جابه جایی مســتاجران نشان از 
آن دارد که ایــن بازار در ماه های نقــل و انتقال با 

داغی بالایی روبرو خواهد بود.
نه تنها نشــانه های آمــاری این نگرانــی را برای 
مســتاجران ایجاد می کند که رشد شدید قیمت 
در راه است بلکه گزارش های میدانی نیز موید این 
نکته اســت که قیمت اجاره بها در حال افزایشی 

مداوم است .
شــعارهای تحقق نیافته دولت رییسی در بخش 
مســکن، حالا سبب شــده اســت این حوزه به 

معضلی بزرگ برای خانوارهای ایرانی بدل شود.
طبق وعده های اعلامی ســید ابراهیم رییســی، 
دولت مقرر بود در چهار سال چهار میلیون مسکن 
بسازد. این رقم بعدها به دو میلیون واحد مسکونی 
تقلیــل یافت اما در آغاز ســومین ســال فعالیت 
دولت هنوز دولت نتوانســته اســت به شعارهای 

مطروحه در این حوزه جامه عمل بپوشاند.

خریدار  ســهم برق جهانی از تجدیدپذیرها در 
ســال ۲۰۲۳، به رکورد ۳۰ درصد افزایش یافت 
و رشــد برق بادی و خورشــیدی از سوخت های 

فسیلی بسیار فراتر رفت.
 اندیشــکده انرژی امبر )Ember(  در گزارشی 
با اعلام این آمار، تصریح کرد این روند در ســال 
میلادی جاری، شــتاب خواهد گرفت و رشــد 

نیروی پاک، کاملا پاســخگوی رشد تقاضا برای 
برق خواهد بود و باعث می شــود تولیــد برق با 
استفاده از ســوخت های فســیلی، ۲ درصد در 
ســال ۲۰۲۴ کاهش پیدا کنــد و مجموع تولید 
برق با استفاده از سوخت فسیلی، برای نخستین 
بار از ســال ۲۰۰۰، به کمتر از ۶۰ درصد از تولید 

برق جهانی برسد.
چین در ســال ۲۰۲۳، بیــش از نیمی از رشــد 
ظرفیت تولید نیروی خورشیدی و بادی را به خود 
اختصاص داد و مجموع تولید نیروی خورشیدی 
جهانی ۲۳.۲ درصد و نیروی بــادی، ۹.۸ درصد 

افزایش یافت.
هر چند تولید برق با اســتفاده از گاز و زغال سنگ 
که تا حدودی ناشی از خشکسالی و کاهش تولید 
برق آبی بود، در ســال میلادی گذشــته افزایش 
یافت اما امبر پیش بینی می کند این روند امسال 

پایان پیدا خواهد کرد.
دیو جونــز، مدیر بینش جهانی امبــر اظهار کرد: 
کاهش انتشــار آلایندگــی بخش نیــرو اکنون 

غیرقابل اجتناب است اما روند کاهش آلایندگی 
به اینکه بستگی دارد که انقلاب تجدیدپذیرها، با 

چه سرعتی ادامه پیدا کند.
کاهش اســتفاده از سوخت فســیلی و آلایندگی 
در بخش نیرو، برای رســیدن به اهــداف اقلیمی 
جهانی، ضروری شمرده می شــود. بیش از ۱۰۰ 
کشور در نشســت اقلیمی COP۲۸ در دوبی که 
سال گذشته برگزار شــد، موافقت کردند ظرفیت 
انرژی تجدیدپذیر را تا ســال ۲۰۳۰، ســه برابر 

کنند.
کارشناسان صنعت می گویند مســائل پیرامون 
اتصالات شبکه و مجوزها برای پروژه های جدید، 

باید حل شود تا این هدف، محقق بشود.
بر اســاس گزارش بلومبرگ، آمار امبر نشان داد 
رشــد تجدیدپذیرها تا حدود زیادی تحت تاثیر 
مزارع خورشیدی در ســال های اخیر بوده است. 
هزینه تولید نیروی خورشــیدی با افزایش عرضه 
تجهیزات خورشــیدی در چین بــا قیمت های 

پایین، کاهش پیدا کرده است.

وزیر

 وزیر امــور اقتصــادی و دارایی 
گفت: یکی از راه حل های وزارت 
اقتصاد بــرای حمایــت از تولید 
کنندگان و کاهش مشکلاتی که 
بار مالی برای فعــالان اقتصادی 
دارد، اســتفاده از ظرفیت تهاتر 
اســت، به طــوری که در ســال 
گذشــته ۷۰ هزار میلیارد تومان 

تهاتر انجام شد.    
سید احسان خاندوزی روز جمعه 
در نشســت با فعــالان اقتصادی 
اســتان قم بیان کرد:  استفاده از 
ظرفیت تهاتر برای حل مشــکل 
بدهی هــای دولــت و بخــش 
خصوصی در دســتور کار اســت 
و دولــت برای کمک بــه فعالان 
اقتصادی از همــه ظرفیت های 
موجــود بــه خوبــی اســتفاده 

می کند.در این نشست 
فعــالان اقتصــادی از 
حوزه هــای مختلــف 
پتروشــیمی،  ماننــد 
نساجی، صنایع خودرو، 
فرآورده هــای نفتــی 
و پالایشــی و صنایــع 

مادر حضور داشــتند و به بحث و 
تبادل و نظر پیرامون موانع رونق 
تولید نظیر رفع تعهدهای ارزی، 
مســائل و چالش هــای مالیاتی، 
مشکل کمبود سرمایه در گردش 
واحدهــای تولیــدی و تامیــن 
نقدینگی به عنــوان اصلی ترین 

مسائل خود پرداختند.
جلســه،  ایــن  در  همچنیــن 
تولیدکننــدگان ایده هایی برای 
ارزش آفرینی، ایجاد بســته های 

تشــویقی   - حمایتی 
برای حمایــت از تولید 
کننده، ایجــاد تعادل 
عرضه و تقاضــا، ایجاد 
مــدت  دراز  امنیــت 
اقتصادی برای سرمایه 
گذاران داخلی، حمایت 
از نوســازی و عــدم اســتهلاک 
واحدهــای صنعتــی و تقویت 
لجستیک صنعت مطرح کردند. 
خانــدوزی نیــز پــس از گفت و 
گو بــا فعــالان عرصــه تولید و 
شنیدن مســائل و مشکلات آنها، 
دســتورات لازم برای تســهیل 

فعالیت و رفع موانع را صادر کرد.
وزیــر امــور اقتصــادی و دارایی 
ســفر  دومیــن  بــا  همزمــان 
رییس جمهور و هیــات دولت به 

قم، ســفر دو روزه ای در روزهای 
پنجشــنبه و جمعــه، ۲۰ و ۲۱ 
اردیبهشت به قم داشت.بازدید از 
منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان و 
افتتاح سه واحد تولیدی در منطقه 
ویژه، افتتاح مرکز خدمات سرمایه 
گــذاری اســتان، بازدیــد از میز 
ارتباطات مردمــی وزارت اقتصاد 
در استان، نشست با اندیشمندان 
اقتصاد اســلامی در دانشگاه قم، 
دیــدار با آیت الله ســید هاشــم 
حسینی بوشــهری عضو مجلس 
خبــرگان رهبری و امــام جمعه 
موقت قم، شــرکت در شــورای 
اداری اســتان با حضــور رییس 
جمهــور و زیارت حــرم حضرت 
فاطمه معصومــه )س(، از برنامه 

های سفر خاندوزی به قم بود.

وزیر اقتصاد: ۷۰ هزار میلیارد تومان تهاتر برای حمایت از فعالان اقتصادی انجام شد
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